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След дългогодишни колебания Да-
ния най-после разреши газопрово-
дът "Северен поток-2" да мине през
нейни териториални води. За това в
сряда обяви Датската енергийна
агенция. Така бе преодоляно пос-
ледното препятствие по пътя на про-
екта.

Преди месец "Газпром" съобщи, че
той вече е готов на 83 процента и се
очакваше само решението на Копен-
хаген, за да продължи строежът. Се-
га са налице всички възможности га-
зопроводът да бъде завършен, как-
то бе планирано до края на година-
та. "Последният сегмент от трасето,
по което трябва да се прокарат тръ-

бите е само 147 км. За това са дос-
татъчни пет седмици", поясни шефът
на "Газпром" Алексей Милер. "Севе-
рен поток-2" ще бъде готов до края
на годината, но ще е нужно още из-
вестно време за довършителни ра-
боти на брега и запълване на тръби-
те с гориво. Самата експлоатация на
съоръжението няма да започне на 1
януари 2020 г., но газопроводът вече
изцяло ще се е проточил по дъното
на Балтийско море", допълни енер-
гийният експерт Константин Симонов.

Москва предлагаше на Дания три
различни варианта за маршрута, но
там протакаха с окончателния отго-
вор под предлог за заплаха за окол-

ната среда и корабоплаването.
Всъщност причините бяха в натиска
на САЩ и във вътрешнополитичес-
ки игри.

Съобщението, че Дания дава зеле-
на улица за довършване на проекта
вбеси САЩ, Полша, Украйна и При-
балтика. В тези страни на скриха ра-
зочарованието и възмущението си от
решението на Копенхаген. То приб-
лижава и без това сигурния край на
тръбопроводите през Украйна, за ко-
ято транзитът на газ е сигурен из-
точник на пари - жизнено необходи-
ми за нейната затихваща икономика.
Освен това транзитната роля на Ки-
ев дава възможност за непрекъсна-
ти провокации и натиск срещу Русия
и за интриги срещу Европа.
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До края на годината тръбите на газопровода
ще стигнат до германския бряг

На 29 октомври президентът на РФ Владимир Путин присъства на церемонията по откриването на паметник на леген-
дарния руски дипломат, държавник, учен и политик Евгений Примаков, който на този ден щеше да навърши 90 години.
Паметникът е поставен срещу сградата на Министерството на външните работи на Русия в Москва. В церемонията
участваха също руският външен министър Сергей Лавров, вдовицата на Примаков Ирина Примакова и внукът му,
специалният представител на президента по международно културно сътрудничество Михаил Швидкой, лидерите на
КПРФ Генадий Зюганов и на ЛДПР Владимир Жириновски, председателят на комитета на Думата по външните работи
Леонид Слуцки, ръководителят на апарата на правителството на РФ Константин Чуйченко, председателят на Съвета
на федерацията Валентина Матвиенко, председателят на Думата Вячеслав Володин, ръководителят на Службата за
външно разузнаване Сергей Наришкин, кметът на Москва Сергей Собянин. На събитието бе и председателят на
Форум "България-Русия", издател на вестниците "Земя" и "Русия днес-Россия сегодня" проф. Светлана Шаренкова.
Монументът е дело на авторски колектив под ръководството на народния художник на РФ скулптора Георгий Франгу-
лян.                                          Словото на президента Путин - на стр. 7, още по темата - на 4-5, 7-8 и 14 стр.
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"Всемирная летучка" русскоязыч-
ной прессы                 Стр. 7

Семинар "Экономика Сталина"
проводит "Русский клуб г. Софии"
9 ноября (суббота) в РКИЦ  (ул. Шип-
ка, 34), зал 305, 14.00 час. К учас-
тию приглашаются все желающие.

Семинар о вехах Победы в РКИЦ
Стр. 8
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Това заяви генералният
секретар на НАТО Йенс
Столтенберг. "Решението (за
възможното приемане на Ук-
райна в НАТО) трябва да
бъде взето от Украйна и 29-
те страни членки на алиан-
са. Никой друг няма право
да се намесва във взема-
нето на такова решение. За-
щото понякога се създава
впечатление, че въпросът за
приемането на Украйна в
НАТО ще се решава от Ру-
сия. Тя няма право на глас",
се казва в публикуваната на
сайта на алианса реч на ге-
нералния секретар, цитира-

ÐÔ ïîêàíè Ñåâåðíà Ìàêåäîíèÿ
è Àëáàíèÿ â Åâðàçèéñêèÿ ñúþç

Воденият от Русия Евразийски икономически съюз по-
кани Албания и Северна Македония да се присъединят.
Поканата идва от Владимир Чижов, постоянен представи-
тел на Руската федерация в ЕС, по време на Форума на
Евразийския съюз във Верона, Италия.

"Северна Македония и Албания ще бъдат по-добре раз-
бирани в Евразийския икономически съюз, а не в ЕС",
обясни руският дипломат.

"Убеден съм, че страните, които са кандидатки за член-
ство в Евросъюза и наскоро получиха отказ от Брюксел,
могат да се възползват от Евразийския съюз", допълни
Чизов.

Поканата на Русия за страните от Западните Балкани да
се присъединят към ръководения от Русия Евразийски
икономически съюз, е дни след като ЕС реши да не за-
почва преговори за присъединяване на Албания и Север-
на Македония.

Сърбия вече прие поканата и на 25 октомври премие-
рът на страната Ана Брнабич подписа в Москва Споразу-
мение за свободна търговия между Сърбия и Евразийс-
кия икономически съюз (ЕАИС). "Сърбия ще може да екс-
портира в държавите участнички в ЕАИС почти 100% от
продукцията без мита - остават само митата за внос на
автомобили", се казва в съобщение на правителството.

През миналата година стокооборотът на Сърбия с петте
страни от ЕАИС е $3,4 млрд.                     /"Русия днес"/

Ìîñêâà íÿìà ïðàâî íà ãëàñ çà âëèçàíåòî íà Óêðàéíà â ÍÀÒÎ
Унгария наложи вето на декларацията на Алианса

на от RT.
На 25 октомври министъ-

рът на отбраната на Украй-
на Андрей Загороднюк съоб-
щи за договорености на
страната с НАТО за създа-
ване на нов формат на сът-
рудничество. По думите му
съответните документи тряб-
ва да бъдат подписани до
края на 2019 година. "НАТО
въведе нов подход - "една
страна-един план" и затова
подкрепата за Украйна ще
се предоставя в рамките на
една програма. Ние ще бъ-
дем първата страна, която
ще се движи според този

подход", каза Загороднюк.
По-рано представителят на

НАТО в Украйна Александър
Винников каза, че главната
цел на визитата на Север-
ноатлантическия съвет наче-
ло с генералния секретар на
алианса Йенс Столтенберг
на 30 и 31 октомври в Оде-
са и Киев ще бъде "подава-
не на сигнал за подкрепа на
суверенитета и териториал-
ната цялостност на Украйна",
както и даване на най-доб-
ри съвети и експертизи на
страната във връзка с го-
дишната национална програ-
ма за сътрудничество с

НАТО за 2020 година.
Унгария обаче наложи ве-

то на декларацията на НАТО
за Украйна. Това заяви в сря-
да министърът на външните
работи на страната Петер
Сийярто в речта си на Ев-
разийския форум в Будапе-
ща. Унгария е внесла в до-
кумента поправки, според
които задължава Киев да
спазва правата на унгарско-
то национално малцинство в
Украйна, но поправките са
били пренебрегнати. Затова
Будапеща блокира съвмест-
ната декларация. Външният
министър на Унгария напом-
ни, че в Западна Украйна жи-
веят 150 хиляди унгарци, чи-

ито "интереси никому не са
нужни от другата страна на
океана". "Но ние живеем тук
в Централна и Източна Ев-
ропа и интересите на унгар-
ците са достатъчна причина
за нас, за да ги отстоява-
ме", каза Сийярто.

Ще напомним, че през
2017 година, когато Украйна
прие скандален законопро-
ект за образованието, кой-
то забранява преподаване-
то на друг език освен укра-
ински, Унгария заяви, ще че
прави всичко възможно за-
висещо от нея, за да блоки-
ра европейската и трансат-
лантическа интеграция на
Украйна.      /"Русия днес"/

В Централния държавен
архив на историко-полити-
чески документи в Санкт Пе-
тербург показаха комсомол-
ската характеристика на
Владимир Путин. Тя е пред-
ставена на изложба на до-
кументи за първите личнос-
ти в страната и държавата,
наречена "Изтъквани дейци
на отечествената история
ХХ-ХХІ век" по повод 90-го-
дишнината на архива.

В характеристиката се каз-
ва, че Путин е изпълнителен,
дисциплиниран и добросъвес-
тен сътрудник, който отгова-
рял за организационната и

Членът на комитета на Съ-
вета на федерацията по вън-
шните работи Олег Морозов
коментира пред RT решени-
ето на комитета на Камара-
та на представителите по
външните работи на Конгре-
са на САЩ да приеме резо-
люция против включването
на Русия в G-7. Мисля, че
тази резолюция е стремеж
да се демонстрира на Тръмп,

Õàðàêòåðèñòèêàòà íà Ïóòèí íå å áèëà çàñåêðåòåíà
спортната дейност. "Другарят
Путин постоянно повишава
своето идейно-политическо
равнище. Активно се занима-
ва с партийно обучение. Пос-
тоянно усъвършенства профе-
сионалното си майсторство",
се казва в документа.

Посочва се също, че той
редовно спортува и на 23 го-
дини вече е майстор на
спорта на Съветския съюз
по джудо и самбо, е през
1976 г. побеждава на шам-
пионата в Ленинград.

По-рано някои руски ме-
дии написаха, че този доку-
мент е бил разсекретен, но

директорът на архива Вла-
димир Тарадин опроверга та-
зи версия и подчерта, че ха-
рактеристиката никога не е
била засекретявана и тя е
издадена от Джержинския
районен комитет на Комсо-
мола, а не от КГБ.

На изложбата са предста-
вени и сведения за бъдещия
председател на Съвета на
федерацията Валентина Мат-
виенко и за ексгубернатора
на Санкт Петербург Георгий
Полтавченко, както и за Ту-
хачевски, Жуков, Шмидт,
Товстоногов, Гагарин и дру-
ги личности. /"Русия днес"/

Ñåíàòîð êîìåíòèðà îòêàçà Ðóñèÿ äà áúäå âêëþ÷åíà â G-7
че Конгресът не го подкрепя
в желанието му да привлече
Русия в G-7. Така президен-
тът трябва да разбере, че
категорично не са съгласни
с него. По-нататък той може
или публично да обяви вой-
на на Конгреса, или просто
да вдигне ръце и да се съг-
ласи", заяви сенаторът.

По думите на Морозов по-
явата на резолюцията е аб-

солютно американска исто-
рия "която няма никакво от-
ношение към реалните рус-
ко-американски отношения,
вътрешнополитическа бит-
ка".

По-рано Комитетът на Ка-
марата на представителите
по външните работи на Кон-
греса на САЩ прие резолю-
ция против включването на
Русия в G-7. /"Русия днес"/

От стр. 1
Същевременно страните

от ЕС са крайно заинтере-
совани от доставките на рус-
ки газ, които на този етап
задоволяват една трета от
потребителските им нужди и
по всички прогнози те ще на-
растват.

В Киев и Вашингтон миг-
новено настояха за нови сан-
кции срещу Русия за строи-
телството на "Северен по-
ток-2". "Газопроводът е гео-
политическо оръжие в ръце-
те на Москва. То обаче не
може да й бъде отнето само
с инструментите на търгов-
ските отношения. Ефектив-
но противодействие на рус-
ката агресия са санкциите
на силните западни държа-
ви. Затова ние планираме
максимално да подкрепим
украинските дипломати в та-
зи усилия", заяви шефът на
украинската компания "Наф-
тогаз" Андрей Коболев.

Първостепенна задача на
САЩ е да се препятства
строителството на "Северен
поток-2". Такова е мнението
на кандидата за нов посла-
ник в Москва Джон Съли-
вън. Той обеща подкрепа на
Киев в активизиране на дей-
ствията срещу проекта и за
продължаване транзита
през Украйна. Съливън оба-
че призна, че санкциите ве-

че няма да помогнат за пос-
тигане на целта. "Тревожа
се, че сме стигнали до ета-
па, в който Русия разполага
с необходимите ресурси и
възможности да завърши
строителството на газопро-
вода, независимо от нашите
действия. Ние искахме да
убедим Германия да се от-
каже от този проект, но не
успяхме", каза той.

В същия ден на САЩ и тех-
ните сателити бе нанесен
втори удар. Той дойде със
съобщенията за посещение-
то на Владимир Путин в Бу-
дапеща. Там унгарският пре-
миер Виктор Орбан заяви,
че доставките на руски газ
за страната му само по ук-
раинските тръби са недос-
татъчни. Колкото повече
тръби осигуряват вноса на
газ от Русия, толкова по-
добре, каза Орбан и доба-
ви, че Будапеща с нетърпе-
ние чака да се присъедини
към "Турски поток". Съоръ-
женията за свързване на то-
зи газопровод с България,
през която трябва да мине
разклонението, ще бъдат го-
тови до края на следващата
година, обеща Путин на сре-
щата си Орбан. В същия ден
Унгария наложи вето за за-
почване на преговори с Ук-
райна за приемането й в
НАТО.          /"Русия днес"/
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Работата на Конституци-
онния комитет на Сирия
трябва да се върши без на-
лагане на изкуствени сро-
кове отвън - това мнение из-
рази във вторник руският
министър на външните ра-
боти Сергей Лавров след
преговорите в астанинския
формат с външните минист-
ри на Иран Мохамад Джа-
вад и на Турция Мевлют Ча-
вушоглу.

"Ние изразяваме надежда,
че участниците в Конститу-
ционния комитет ще се ръ-
ководят от стремеж към
компромис, ще взаимодей-
стват конструктивно и няма
да бъдат подлагани на вън-
шен натиск. Работата на то-
зи комитет трябва да бъде
насочена към постигане на
най-широко съгласие", каза
Лавров.

Незаконното присъст-
вие на САЩ в Сирия
САЩ и участниците в ог-

лавяваната от тях коалиция
са в Сирия незаконно, тех-
ните действия там противо-
речат на международното
право, заяви Лавров. Спо-
ред първия руски дипломат
защитата на нефтените на-
ходища в Сирия от терорис-
тите от групировката "Ис-
лямска държава" за амери-
канците е само предлог, за
да останат в тази страна.

"Факт е, че няколко дни
след декларацията за из-

Äåéñòâèÿòà íà ÑÀÙ â Ñèðèÿ ïðîòèâîðå÷àò íà ìåæäóíàðîäíîòî ïðàâî

Външните министри от астанинския формат (отляво надясно) - на
Русия Сергей Лавров, на Турция Мевлют Чавушоглу и на Иран Моха-
мад Джавад след преговорите в Сочи

веждането на всички въо-
ръжени формирования на
САЩ от Сирия последва за-
явление, че те все пак ще
останат там, и дори тези,
които бяха изведени от
Ирак, започнаха да се зав-
ръщат на сирийска терито-
рия под предлог защита на
нефтените находища от "Ис-
лямска държава". Това е
предлог, тъй като още през
март тази година ръковод-
ството на САЩ публично за-
яви, че "Ислямска държа-
ва" е победена, унищожена
докрай", отбеляза Лавров.

Лавров добави още, че в
самите САЩ се е разгърна-
ла дискусия в експертната
общност по отношение на то-
ва, което се случва. Експер-

тите изразяват мнение, с ко-
ето ние сме напълно съглас-
ни, каза руският външен ми-
нистър. При това те цити-
рат международни съдебни
инстанции по сходни ситуа-
ции. Тези решения се зак-
лючават във факта, че вся-
ка експлоатация на природ-
ни ресурси на суверенна
държава без нейно съгла-
сие е незаконна.

Министърът подчерта, че
руската страна споделя та-
къв подход: "Нашите амери-
кански колеги знаят прек-
расно тази наша позиция.
Ние ще я отстояваме."

Военното присъствие на
Русия, Иран и Турция в Си-
рия се осъществява с одоб-
рението на властите в стра-

ната, за разлика от неза-
конната дейност на САЩ на
сирийска територия, заяви
Лавров.

"Сочинските договоренос-
ти - както за Идлиб преди
година, така и договоренос-
тите от 22 октомври на гра-
ницата на Сирия с Турската
република - бяха одобрени
от правителството в Дамаск,
лично от президента Асад,
както и от кюрдите - каза
Лавров. - Дейността, за ко-
ято говорим сега, е насоче-
на към постигане на мир,
гарантиране суверенитета и
териториалната цялост на
Сирия. Не си припомням
аналогични оценки по отно-
шение на действията, които
предприемат САЩ."

Според руския външен
министър незоконното при-
съствие на САЩ в арабска-
та република се различава
от присъствието в Сирия на
военни от Русия, Иран и Тур-
ция.

"Като се отчитат заявле-
нията, че американското
присъствие е небоходимо,
за да се "защитават" нефте-
ните полета на Сирия, се по-
лучава така, че САЩ ги "за-
щитават" от самата Сирий-
ска арабска република", ре-
зюмира Лавров.

Срещу сепаратизма
В съвместна тристранна

декларация Русия, Турция и
Иран потвърждават пълна-

та си привързаност към за-
пазване на териториалната
цялост на Сирия и не прие-
мат всякакви сепаратистки
стремежи на сирийска те-
ритория, заяви Лавров.
Първият руски дипломат
изрази също така искрена
благодарност на иранския
и турския си колега за про-
дължаващото сътрудничес-
тво в астанинския формат.
"Ние се договорихме да про-
дължим енергичните си уси-
лия при взаимодействието
с всички страни в Сирия в
интерес на установяване на
дългосрочно стабилизиране
в страната, на ликвидира-
не на оставащите огнища на
тероризъм, на подобрява-
не на хуманитарната обста-
новка и, разбира се, на
постигане на прогрес в по-
литическия процес", каза
Лавров.

Конституционният комитет
в Сирия беше формиран в
съответствие с резолюция,
приета през януари 2018 г. в
Сочи от Конгреса на сирийс-
кия национален диалог. В не-
го влязоха 150 души (по 50
делегати от Дамаск, опози-
цията и гражданското общес-
тво). Всяка група трябваше
да назначи по 15 експерти
за участие в заседанията на
"редакционната комисия", ко-
ято ще заседава в Женева
при затворени врати. Пър-
вото заседание на комитета
се състоя в сряда.

Руският държавен глава
Владимир Путин посети Бу-
дапеща по покана на унгар-
ския министър-председател
Виктор Орбан. Политиците
обсъдиха взаимодействието
в областта на енергетика-
та, в частност - доставките
на нефт и газ, а също така
участието на руската стра-
на в строителството на но-
ви блокове на атомната
електростанция "Пакш". Ор-
бан отбеляза продължител-
ната традиция на ежегодни
руско-унгарски срещи на
най-високо равнище и под-
черта, че членството на Ун-
гария в НАТО и Евросъюза
не изключва възможността
за политическо сътрудничес-
тво с Русия.

Унгария е приоритетен
партньор на Русия за дос-
тавка на енергоресурси в
Европа, заяви Путин по вре-
ме на визитата си в Буда-
пеща. "През унгарска тери-
тория преминават транзит-
ните доставки на руски газ
за Западна Европа. Подзем-
ните хранилища на Унгария
позволяват без прекъсване
да се снабдяват европейс-
ките потребители, в това
число и в моменти на пико-
ви натоварвания", каза Пу-
тин.

Според руския президент
по време на срещата с пре-
миера Орбан страните са
обсъдили целия комплекс
руско-унгарски отношения,
оценили са реализирането

"Íàøåòî ñúòðóäíè÷åñòâî å èçäèãíàòî
íà êà÷åñòâåíî ðàâíèùå"
Как премина посещението на руския
президент Владимир Путин в Унгария

на вече постигнатите дого-
ворености и са набелязали
нови планове за бъдещето.
След беседата между два-
мата лидери руски и унгар-
ски министри подписаха ре-
дица документи.

Според Путин тези спора-
зумения несъмнено ще спо-
собстват по-нататъшното за-
дълбочаване на връзките.
Говорейки за икономическо-
то взаимодействие между
двете страни, той отбеляза,
че през миналата година
стокооборотът между Русия
и Унгария е нараснал почти
с 30%, което съставлавя
около 7 млрд. долара.

Владимир Путин особено
наблегна сътрудничеството
между Москва и Будапеща
в областта на енергетика-
та. "Разбира се, енергети-
ката е на първо място, до-
колкото Русия осигурява
около 60% от потребности-
те на Унгария от нефт и 50%
от природен газ", каза той
и добави, че унгарската ста-
тистика сочи още по-голям
дял на руския газ в струк-
турата на вноса.

Коментирайки газовия
въпрос преди срещата меж-
ду двамата лидери, унгарс-
кия външен министър Петер
Сийярто отбеляза, че всич-
ки необходими споразуме-
ния с Русия относно достав-
ките на газ вече са склю-
чени. Той поясни, че поло-
вината от газа за следва-
щата година ще бъде дос-

тавена в Унгария още през
тази.

Руският президент говори
и за изграждането от "Ро-
сатом" на два нови енергоб-
лока в унгарската АЕЦ
"Пакш". Путин посочи, че че-
тирите нейни блока вече
произвеждат над 40% от пот-
ребяваната в Унгария елек-
тоенергия.

Ежегодни срещи
По време на беседата с

унгарския премиер бяха за-
сегнати международни и ре-
гионални въпроси, в част-
ност - перспективите за нор-
мализиране на отношения-
та между Русия и ЕС и уре-
гулиране кризата в Украй-
на. Този въпрос се разглеж-
даше от гледна точка на
енергийните маршрути и
снабдяването на Унгария и
други потребители от руски
енергоносители.

Премиерът Орбан отбеля-
за, че практиката на срещи
на най-високо равнище
между Русия и Унгария има
положителна история - стра-
ните ги провеждат всяка го-
дина. "Когато изобретихме
този метод, ние си поста-
вихме целта всяка година да
правим крачка напред. То-
ва засяга и сътрудничест-
вото в обрастта на полити-
ката, и в областта на ико-
номиката", каза унгарският
лидер след срещата с рус-
кия президент. За резулта-

та от тази среща Орбан от-
беляза, че между Москва и
Будапеща има и политичес-
ко сътрудничество, което е
обусловено от географско-
то положение на двете стра-
ни. Той каза: "От унгарска
страна основа за това сът-
рудничество е много прос-
тия географски факт: нито
една страна не може да про-
мени номера на своя дом,
всички страни са там, къ-
дето ги е създал Бог. А за
Унгария това означава, че
ние се намираме в триъгъл-
ника Москва, Берлин и Ис-
танбул, живели сме 1100 го-
дини на тази територия, жи-
веем и сега."

Според Орбан членство-
то на Унгария в ЕС и НАТО
не изключва възможността
за сътрудничество и на по-
литическо равнище с Русия.

Ситуацията в Украйна
В края на срещата два-

мата лидери отговориха на
въпроси на журналисти, ко-
ито обхващаха области из-

вън пределите на отноше-
нията между Русия и Унга-
рия. Отделно внимание
представителите на медии-
те отделиха на въпросите на
руско-украинските газови
договорености и перспекти-
вите за урегулиране на кри-
зата в Донбас.

Путин отбеляза, че руска-
та страна е готова за конс-
труктивна работа и за тран-
зит на газ през Украйна, и
за доставки на газ за Ук-
райна, при това със значи-
телно понижени цени.

Руският президент отгово-
ри и на въпрос за разделя-
не силите от линията на съп-
рикосновение на Украйна и
самопровъзгласилите се ре-
публики в Донбас. "Не мис-
ля, че аз трябва да давам
оценки на действията на ук-
раинския президент, особе-
но за контактите му с наци-
оналистите. Самият господин
Зеленски не прилича на ук-
раински националист, но да-
ли ще може да се справи с
тях, сега ми е трудно да ка-
жа", посочи Путин.

Преговорите между Путин и Орбан засегнаха не само двустранните
отношения, но и редица международни въпроси
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4.  ПАМЕТ

ОТ БЪЛГАРСКИЯ ИЗДАТЕЛ
Мислите, които поражда у

читателя един юбилеен сбор-
ник за световно значим и в
същото време близък и оби-
чан човек, са много и трудно
биха могли да бъдат изказа-
ни само с думи. Това важи
особено, когато мисля за
акад. Евгений Максимович
Примаков. Той е добре поз-
нат у нас като един от най-
значимите политици и дипло-
мати на Русия, а смея да
твърдя, че е уважаван и та-
чен заради искреното му при-
ятелство към България. Съд-
бата ме срещна с него пре-
ди няколко десетилетия, в го-
дините, когато той бе на вър-
ха на кариерата си на поли-
тик и държавник, когато ця-
ла Русия се надяваше, че
способностите му ще я спа-
сят от разруха, а името му
се произнасяше с уважение
по целия свят.

Срещата ни в Москва по-
ложи началото на нов етап в
моя живот. Станах негов из-
дател в България, а неговата
личност и трудовете му ме
вдъхновиха със своята дъл-
бочина и яснота до степен,
че защитих докторат под не-
говото научно ръководство -
"Геополитика и цивилизацион-
ни модели". Огромните зна-
ния на Евгений Максимович,
научният му метод за ситуа-
ционни анализи бяха неизчер-
паем стимул за мен, за кръ-
га от изследователи, с които
работихме заедно в София,
за десетки докторанти и сту-
денти.

Голямо е влиянието, което
акад. Евгений Примаков ока-
за върху развитието на гео-
политиката във всичките ?
разновидности, включително
сред научните среди и в Бъл-
гария. Мен лично в продъл-
жение на десетки срещи и
разговори през последните
над две десетилетия от жи-
вота си, той не само ме е
обучавал на политика и дип-
ломация, но беше суров съд-
ник на моите възгледи за
международния живот и мяс-

Òîé ïðúâ ôîðìóëèðà èäåÿòà
çà ìíîãîïîëþñíèÿ ñâÿò

тото на България в него. Бав-
но и търпеливо ми разкри-
ваше дълбочината и визио-
нерството на своята концеп-
ция за прехода от еднополю-
сен към многополюсен свят,
за неизбежния сблъсък меж-
ду ислямската и западната
цивилизация, за значението
на сътрудничеството между
САЩ и Русия, между Русия и
Китай за мирното бъдеще на
човечеството.

В сборника "Нашият При-
маков", който представяме на
българските читатели по по-
вод 90-ата годишнина от рож-
дението на "великия гражда-
нин на Русия" (определението
е на В. В. Путин), възхитата и
преклонението си към него-
вата личност са изказали дър-
жавници, съратници, прияте-
ли и ученици. Като негов пос-
ледовател, почитател и уче-
ник съм горда с високите
оценки, но и много тъжна. Ма-
кар да съзнавам, че смъртта
му през 2015 г. увенчава един
дълъг и изключително плодот-
ворен път, за мен е тежка
загуба и постоянна пукнати-
на, която няма да бъде за-
пълнена никога. Защото съм
последовател на Евгений Мак-
симович до степен на съзна-
телно преклонение пред не-
говите мъдрост и дело.

Разбира се, емоцията при-
дава красота на човешкото
поведение, но в основата на
решението да издадем в Бъл-
гария настоящия сборник е
значимостта на научното и
политическото му наследст-
во, на мислите и прогнозите,
които го превърнаха в све-
товна величина. Не случайно
той беше член на "Съвета на
мъдреците" на ООН заедно с
Хенри Кисинджър и други
световни мислители!

Какво означава това? Оз-
начава, че Евгений Максимо-
вич е пионер в геополитика-
та в края на XX и началото
на XXI в. Един от тези, които
превърнаха познанието и ре-
алиите на ума и морала си в
движеща сила на световния
исторически процес. Как ста-

на това?
За да отговорим на този

въпрос, трябва да се вър-
нем към прочутия Метод на
ситуационния анализ, който
Примаков формулира, разра-
ботва методологията и орга-
низира приложението му в
работата на водещи институ-
ти на Руската академия на
науките. По същество това са
мозъчни квантови тръстове,
които работят върху актуал-
ните и сложни политически,
икономически, социални и во-
енни проблеми пред Русия
във външната - политика в
различни райони, в контекс-
та на променящия се свят.

Методологията на ситуаци-
онния анализ на акад. При-
маков изисква разгръщане на
различни гледни точки в раз-
лични аспекти на даден проб-
лем. Прилагане на "формули"
с начини и средства за деес-
калация или неутрализиране
на опасни ситуации. По този
път се гарантира високо ка-
чество на анализа и изготвя-
не на варианти на управлен-
ско решение във вид на до-
кумент с ясни изводи и пре-
поръки в научен и практичес-
ки план. Участието на Евге-
ний Максимович в прехода от
"квантово мислене към кван-
тово лидерство" е не само на-
учно, но и организационно -
подготвя се базова платфор-
ма по третирания проблем,
която съдържа изходните те-
зиси и целите, към които се
стреми анализът. Тази дейност
се институциализира със съз-
даването през 2011 г. на Цен-
тър за ситуационен анализ
към РАН, който той ръководи
до смъртта си.

За огромния си научен и
практически принос с Теори-
ята на ситуационния анализ
Е. М. Примаков е носител на

Държавна награда на СССР
(1980 г.) и Държавна награда
на Русия (2014 г.).

Акад. Примаков пръв фор-
мулира и провежда на дело в
Русия, и е сред първите в све-
та, концепцията за прехода от
еднополюсен към многополю-
сен свят. Не Русия с Китай
срещу САЩ, нито със САЩ
срещу Китай - учи той, а раз-
витие на отношенията и с две-
те велики държави на осно-
вата на взаимоизгодно сът-
рудничество. Колко актуална
е тази теза през 2019 г.!

Той развива теорията за
многополюсния свят и в дру-
го направление: сътрудничес-
твото между Русия, Индия и
Китай. Този триъгълник от
наглед несъчетаеми страни и
ъгли не само бе сглобен, но
и послужи за основа на по-
сложна геополитическа фигу-
ра с нарастващо значение в
глобалния свят - многоъгъл-
ника БРИКС (Бразилия - Ру-
сия - Индия - Китай - Южна
Африка), който е с капаци-
тет за ново разширение.

И Стратегическият анализ,
и Многополюсният свят опи-
рат в тема, по която Е. М.
Примаков работи дълги го-
дини - ролята на личността в
историческия процес. Прак-
тико-приложно поле на него-
вите теоретични разработки
в частност са Изтокът и
Арабският свят. Арабист по
образование и международ-
ник по призвание, Примаков
създава цяла школа (научна,
политическа, журналистичес-
ка, разузнавателна, диплома-
тическа) в изучаването и при-
лагането на верни решения
спрямо лидерите на Близкия
изток: Египет, Иран, Либия,
Ирак, Сирия, Палестина, Из-
раел. Много от решенията на
руското държавно ръковод-

На 29 октомври се навършиха девет десетилетия от
рождението на академик Евгений Максимович Примаков.
Той бе истински съвременен енциклопедист - журналист,
изследовател, разузнавач, дипломат, парламентарист, уп-
равленец. Навсякъде остави трайна диря, забележимо при-
съствие. През 60-те години на ХХ век, още ненавършил
четиридесет, Примаков бе утвърден международник, но
не просто журналист и анализатор на процесите в Близ-
кия Изток, но и посредник при деликатни дипломатически
мисии в региона. През 70-те и 80-те е лидер в съветска-
та и световната наука - директор е на Института по
изтокознание и на водещия мозъчен тръст в Москва -
Института за световна икономика и международни от-
ношения при Руската академията на науките. Бе също
народен депутат и председател на Съвета на Съюза -
една от двете камари на първия демократично избран
съветски парламент, един от бащите на мирния преход.
Като директор на Агенцията за външно разузнаване на
Руската федерация след 1992 г. имаше решаващ принос
за спасяването от разрухата на една от най-успешните
спецслужби в света, за съхраняване на нейните тради-
ции. Като външен министър игра активна роля за връща-
не на Русия като първостепенен фактор в глобалната
политика. По-късно, в период на икономическа и полити-
ческа катастрофа, бе консенсусно приетият и признат
спасител на нацията. Неговият мандат на министър-
председател, макар и кратък, бе предвестник на връща-
нето към държавността и на възраждането на Русия,
политика продължена успешно от Владимир Путин.

Академик Примаков е автор на теорията за многопо-
люсния свят като алтернатива на еднополюсното гос-
подство на САЩ в света през 21-и век. Заедно с Хенри
Кисинджър са признати за водещите стратези и прак-
тици на съвременната дипломация. Неслучайно, че и днес
Кисинджър изразява дълбокото си уважение към живота
и делото на акад. Примаков. Днес, във време на тежки
кризи, болезнено се усеща липсата на мъдреци от ранга
на Евгений Максимович.

Във връзка с годишнината на Евгений Примаков Форум
"България-Русия" издаде книгата "НАШИЯТ ПРИМАКОВ",
която на 1 ноември ще бъде представена в България.
Публикуваме предговора на българския издател СВЕТЛА-
НА ШАРЕНКОВА.

ство спрямо отношенията с
неспокойния регион са офор-
мяни с личното участие или
под въздействието на инте-
лектуалния потенциал на При-
маков. Това важи и днес, ко-
гато Русия се връща на све-
товната политическа сцена и
възстановява влиянието си в
Арабския свят - името на
Примаков отваря вратите на
Изтока.

Както е известно, богата-
та кариера на Е. М. Прима-
ков включва освен дирек-
торските постове в Инсти-
тута по източнознание и Ин-
ститута за световна иконо-
мика и международни отно-
шения на РАН, също и ръ-
ководенето на значими
структури на държавната
власт: Камарата на предс-
тавителите във Върховния
съвет на СССР, Службата за
външно разузнаване, Минис-
терството на външните ра-
боти, Правителството на
Руската федерация, Търгов-
ско-промишлената палата.
Навсякъде той е уважаван и
ценен като компетентен, ра-
ботоспособен, задълбочен,
добронамерен и почтен!

По-красноречива оценка за
един живот, оставил толкова
дълбока следа, едва ли е нуж-
на. В представения сборник
"Нашият Примаков" открива-
ме достатъчно широка палит-
ра с оценки, мнения и чувст-
ва, които характеризират
акад. Примаков като значи-
ма историческа личност. И
ние в България се присъеди-
няваме към нея! За нас е важ-
на мисията за популяризира-
нето и развитието на негово-
то творческо наследство - та-
ка ще продължи да живее ин-
телектуалната енергия на Ев-
гений Максимович в името на
един по-добър свят!

Председателят на форум "България-Русия" Светлана Шаренкова и Евгений Примаков по време на едно от
гостуванията му в София
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В Москва на 29 октомври
се състоя тържествено съб-
рание на Научния съвет на
Института за световна ико-
номика и международни от-
ношения, посветено на 90-
ата годишнина от рождение-
то на бележития руски учен,
дипломат и държавник акад.
Евгений Примаков, ръково-
дил института между 1986-
1989 г. В събитието взеха
участие външният министър
на Русия Сергей Лавров,
председателят на Комитета
по външна политика на Съ-
вета на федерацията Конс-
тантин Косачов, президентът
на Академията на науките на
Русия акад. А. М. Сергеев и
водещият учен от института,
бивш шеф на Външното ра-
зузнаване на РФ, героят на

90-годишнината от рожде-
нието на акад. Евгений При-
маков бе отбелязана в сто-
лицата на Кипър на 18 сеп-
тември поради невъзмож-
ност на вдовицата Ирина
Примакова да присъства на
мероприятията на самата
дата - 29 октомври. За да
почетат паметта на изклю-
чителния държавник, дипло-
мат, учен в Руския център
за наука и култура в Нико-
зия се събраха руски и ки-
пърски дипломати, предста-
вители на обществеността
на островната република.

"Евгений Максимович бе
велик гражданин на нашата
страна, който има огромен
принос в изграждането на
съвременна Русия", подчер-
та в словото си посланикът

Тя се нарича "Конфиденци-
ално: Близкият изток на сце-
ната и зад кулисите" и е из-
дадена по инициатива на по-
солството на РФ в Турция и
е преведена на турски език
със съдействието на групата
за стратегическо виждане
"Русия-Ислямският свят".

"Имах щастието да рабо-
тя с Евгений Максимович и
дори да бъда негов прево-
дач. Това не беше лесно -
той много добре владееше
арабски и английски език и

Áèáëèîòåêàòà íà ÎÎÍ ïîëó÷è
10 òîìà ñúáðàíè ñú÷èíåíèÿ

Ñ èìåòî íà Åâãåíèé Ìàêñèìîâè÷…
По решение на директора на Службата за външно ра-

зузнаване (СВР) на Русия Сергей Наришкин учредената
през 2000 година премия в областта на литературата и
изкуствата бе наречена на името на академик Евгений
Примаков във връзка с годишнината и поради големите
му заслуги към СВР. Премията се присъжда на автори в
три области: литература, изобразително изкуство и теле-
визия и журналистика.

���

Председателят
на съвета на
Фонда в помощ
на децата "Евге-
ний Примаков",
президент на
Търговско-про-
мишлената пала-
та (ТПП) на РФ Сергей Катирин се обърна към търговс-
ко-промишлените палати в Русия с предложение да учас-
тват във финансирането на програми на Фонда и да озна-
менуват тържествената дата - 90 години от рождението
на Евгений Максимович - с добри дела. Обръщението
вече има отклик от няколко ТПП - на Воронежка, Брянска
и Тулска област и Далекоизточната ТПП.

Във връзка с юбилея в памет на този изключителен
човек Фондът провежда акции за оказване на помощ на
деца, попаднали в трудна жизнена ситуация.

���
На 1 септември 2017 година министърът на външните

работи на РФ Сергей Лавров и губернаторът на Подмос-
ковието Андрей Воробьов  откриха гимназията "Евгений
Примаков" в село Раздори, Одинцовски район на Подмос-
ковието. В образователния комплекс влизат училище за

Ïðèÿòåë è ðóñêè ÷îâåê, êîéòî ñå
ñòðåìåøå êúì ìèð è ïðîãðåñ çà âñè÷êè
Така Хенри Кисинджър нарече Примаков във
видеообръщение до участниците в тържественото събрание

Русия, армейски генерал Вя-
чеслав Трубников.

Бившият помощник на пре-
зидента на САЩ по нацио-
налната сигурност и държа-
вен секретар Хенри Кисин-
джър не можа за присъства
на събранието, но се обър-
на към участниците със спе-
циално видеобръщение. Той
се запознал с Примаков, ко-
гато СССР и САЩ работели
за диалог между двете стра-
ни. "В нашето напрегнато
време се запазва необходи-
мостта от такъв диалог и до-
ри нараства - каза Кисин-
джър. - Така че съм благо-
дарен за възможността да
кажа няколко думи за прия-
теля, за руския човек, кой-
то се стремеше към мир и
прогрес за всички. Ние и два-

мата уважавахме интереси-
те на нашите държави, но
вярвахме, че може да се на-
мери възможност за сътруд-
ничество в името на благото
на мира. С тези чувства пре-
давам моите най-добри по-
желания по случай събитие-
то, което предизвиква у мен
силни чувства на симпатия",
каза Хенри Кисинджър.

В словото си Сергей Лав-
ров подчерта, че "визитна
картичка" на дипломатичес-
кия стил на Примаков е би-
ла удивителната способност
да намира компромиси и
общ език, което е било в
основата на огромното ува-
жение на чуждите лидери
към него.

(Словото на Сергей
Лавров - на стр. 7)

Постоянният представител
на РФ в ООН Василий Не-
бензя предаде в библиоте-
ката на ООН "Даг Хамар-
шелд" 10-томно издание на
събрани съчинения на Евге-
ний Примаков, като в сло-
вото си на тържествената
церемония напомни, че пре-
зидентът на РФ нарича При-
маков "велик син на Русия".
Небензя посочи, че Прима-
ков е сформирал новата па-
радигма, по време когато
всички живееха с усещане-
то за края на студената вой-
на, победата на един от бло-
ковете и "края на история-

та", обявен от философа и по-
литолога Френсис Фукуяма.
По думите на постоянния
представител на РФ Прима-
ков е бил един от малцина-
та, който предсказа, че това
не е краят на историята, а
че тя ще се развива.

"Тези събрани съчинения
на Евгений Максимович, ко-
ито днес предаваме на биб-
лиотеката на ООН, ще зае-
мат достойно място на по-
лиците й. Тук има достатъч-
но хора, които се интересу-
ват от това наследство и ще
се обръщат към него", каза
Небензя.

600 ученика и детска градина за 225 деца. Обучението
тук, като се започне от детската градина, е на руски и
английски език. Гимназията си сътрудничи активно с во-
дещи вузове в страната като МГУ, МГИМО, МФТИ, МИФИ
в прилагането на най-добрите руски и международни прак-
тики за обучение.

Â Àíêàðà ïðåäñòàâèõà êíèãà çà Ïðèìàêîâ
проявяваше високи изиск-
вания към превода, без да
прощава грешките и добре
знаейки тяхната възможно
голяма цена. Убеден съм, че
ако сега Евгений Максимо-
вич бе сред нас, той щеше
да е доволен от това как се
развиват руско-турските от-
ношения", каза посланикът
на Русия в Турция Алексей
Ерхов.

Той подчерта, че книгата
вече и била издадена в Тур-
ция, но тиражът е свършил

много бързо и затова сега
се преиздава във връзка с
юбилейната годишнина и за-
щото темата на книгата е с
историческа значимост.

В рамките на конферен-
цията в Търговската палата
на Анкара на тема "Руско-
турските отношения:форми-
ране на бъдещето" посолст-
вото на РФ в Турция предс-
тави фотоизложба, демонс-
трираща различни епизоди
от живота на Евгений При-
маков.

Â Íèêîçèÿ ÷åñòâàõà þáèëåéíàòà äàòà
на РФ в Република Кипър
Станислав Осадчий. По ду-
мите му Примаков е "автор
на ключови направления във
външнополитическата докт-
рина, които са запазили
своята актуалност".

Осадчий е благодарен на
съдбата, че е имал възмож-
ността да работи с Евгений
Примаков: "За мен той за-
винаги ще остане не само
висок професионалист, но и
мъдър наставник".

Посланик Осадчий напом-
ни, че акад. Примаков иск-
рено е обичал Кипър, през
последните си години често
е идвал тук и не е преста-
вал да се интересува от ки-
пърското урегулиране.

На вечерта слово произ-
несе и директорът на депар-

тамента за Източна Европа,
Западните Балкани и Цент-
рална Азия на МВнР на Ки-
пър Мхалис Йоану.

В рамките на вечерта бе
открита фотоизложба и бе
показан филмът "Човек от
живота", на кинодокумента-
листа Радик Кудояров.

Пред ТАСС вдовицата
Ирина Примакова напомни,
че Евгений Максимович
много обичал Кипър и през
последните 15 години от жи-
вота си те всяка година по-
сещавали острова. "Той усе-
щаше неразривната връз-
ка между руския и кипърс-
кия народ, тяхната правос-
лавна общност и привърза-
ност към семейните ценнос-
ти", каза Ирина Примако-
ва.

Евгений Примаков в България

Президентът на Република България Георги Първанов удостоява
акад. Примаков с Почетния знак на Президента за личния му при-
нос в развитието на всестранното сътрудничество между Бълга-
рия и Русия. София, 21 юни 2010 г.

С Голямата награда на Академия "Орфей".
София, юни 2010 г.

Със Симеон Сакскобурготски преди премиерата на книга-
та "Близкият изток на сцената и зад кулисите". София, 31
август 2007 г.
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Страницата подготви
Светлана Михова

Досегашният американс-
ки посланик, който неотдав-
на напусна Москва, даде го-
лямо прощално интервю за
в. "КоммерсантЪ", който из-
разява мнението на проза-
падно настроения елит в Ру-
сия. На пръв поглед това е
протоколен текст, в който
дипломатът - сякаш е ум-
ряла циганката, която го
хвали, разказва са собст-
вените си успехи и как у до-
ма "ще му липсват русна-
ците и тяхната култура".
Всичко изглежда стандарт-
но и рутинно. Но както ня-
ма бивши разузнавачи, та-
ка няма и бивши диплома-
ти. Посланикът - вече с еди-
ния крак в самолета, до
последния миг остава боец
на фронта на дипломация-
та в хибридната война сре-

Напоследък събитията в
света показват спад в могъ-
ществото на колективния За-
пад. От това на първо място
страдат неговите сателити -
онези страни и народи, кои-
то силно повярваха в непо-
колебимата сила на Вашинг-
тон и Брюксел, в това, че
западните лидери искрено
следват идеалите, които про-
повядват. Сега настъпва вре-
ме, когато трябва да плащат
за своята доверчивост.

САЩ с лекота предадоха
кюрдите, като изведоха вой-
ските си от сирийски Кюр-
дистан. На тяхно място Тур-
ция въведе свои части на те-
риториите, управлявани от
кюрдите. При това именно
кюрдските отряди бяха най-
верният съюзник на Вашин-
гтон в разгрома на ислямис-
тите. След като в голямата
геополитическа сирийска иг-
ра САЩ загубиха срещу Ру-
сия, Доналд Тръмп пресмет-
на, че повече няма нужда
от кюрдите и затова не е
целесъобразно да ги подк-
репя както политически, та-
ка и материално. През 1975
г. САЩ вече предадоха съ-
юзниците си от марионетно-
то правителство в Южен Ви-
етнам и след 10-годишна
кръвопролитна война тряб-
ваше да преглътнат тежко
геополитическо поражение.

До днес, когато криейки се
зад гръмки слова за демок-
рация, САЩ водят политика
като всяка друга западна им-
перия. По модела на древ-
ния Рим може да се използ-
ват варварите, да се покро-
вителстват дотогава, докато
това е изгодно на империя-
та. След това ги чака участ-
та на робите, или изтребле-
ние. Така постъпваха и бри-
танците с техните колонии по
цял свят.

Американците намаляват
своето присъствие в Сирия,
не се решиха на военна ин-
тервенция във Венецуела.
Постепенно се налага раз-
бирането, че вече не е по
силите на Вашингтон да се
справи с ролята на свето-
вен полицай, че се вижда
краят на този стил във вън-
шната политика, който САЩ
водят от 25 години. Налице

Êàìáàíèòå áèÿò çà Óêðàéíà
Вашингтон с лекота изневерява на съюзниците си

са други тенденции. Китай
излезе напред, стана втора
икономическа сила и диша
във врата на Америка. Ру-
сия значително усили свои-
те геополитически позиции
и без нея вече не може да
бъде решен нито един ва-
жен за международната си-
гурност проблем. Набират
тежест регионални държа-
ви като Индия, Турция, Сау-
дитска Арабия. Когато на
Запад критикуват Тръмп,
привързаните към либера-
лизма лидери и високопос-
тавеното чиновничество се
тревожат преди всичко за
отслабването на политичес-
кото влияние на САЩ, чие-
то господство досега гаран-
тираше тяхната собствена
власт и върховенството на
либералната доктрина.

За края на доминиращата
роля на Запада в света вече
се осмели да сигнализира
френският президент Еману-
ел Макрон. А тъкмо той, ко-
гато дойде на власт, се въз-
приемаше като олицетворе-
ние на либерализма и евро-
оптимизма. Мина време и
днес той, ако не е евроскеп-
тик, най-малкото е станал ев-
ропрагматик. На това се от-
дава и фактът, че се проти-
вопостави и спусна бариера
пред започване на прегово-
ри за приемането на Алба-
ния и Северна Македония в
Евросъюза. Преговорите мо-
же да се проточат с десети-
летия, но самата постъпка на
френския президент носи
конкретно символично посла-
ние. На фона на бавното - но
сигурно оттегляне на Ангела
Меркел от политическата
сцена и на проточилото се
прощаване на Великобрита-
ния с Европейския съюз, той
се чувства некоронован крал
на Европа. Ясно е, че пози-
цията на Макрон предполага
на първо място въвеждането
на сектори в ЕС: един луксо-
зен - за богатите, друг - за
по-бедните и трети - за съв-
сем недоразвитите, и на вто-
ро - затваряне за неопреде-
лено време на вратите на об-
щността за нови членове.

Сигналите, които напосле-
дък изпращат Европа и Аме-
рика, достигат и Източна Ев-

ропа, където политическите
лидери проявяват изключи-
телна лоялност не към
Брюксел, а към Вашингтон.
На изменчивата вярност на
САЩ към съюзниците с осо-
бена болезненост реагира
Полша. В статия на полския
в. "Последен час" под заг-
лавие "Ще споделят ли по-
ляците съдбата на кюрди-
те? Прагматизмът в полити-
ката", се казва: "Когато на
американците им потрябва
Русия, те няма да влезнат в
смъртна схватка с нея. Как-
во решение ще вземат те,
когато замирише на горяло?
Не трябва да живеем с илю-
зии: ще ни сполети съдбата
на кюрдите. Никой в САЩ
не пролива сълзи по тях. Ня-
ма да пролива и по нас".

По всяка вероятност оба-
че Полша може да не бъде
първият сателит, който САЩ
ще изхвърлят от орбитата си,
когато решат, че имат нужда
от съдействието на Русия. То-
ва ще бъде фашизиращата се
Украйна. Първият предупре-
дителен звънец вече бие.
Писмо до държавния секре-
тар Майкъл Помпео подпи-
саха 40 конгресмени. В него
се настоява неонацисткият
батальон "Азов" да бъде раз-
пуснат и признат за терорис-
тичен. Искането идва, след
като бандитското формиро-
вание вече пет години убива
и граби мирни жители в Дон-
бас. Конгресмените не съз-
ряха нищо опасно в него, до-
ри когато стана ясно, че те-
рористът разстрелял през

март т.г. над 50 души в църк-
ва в Нова Зеландия е вою-
вал няколко месеца в реди-
ците на "Азов" и се е обуча-
вал там. Очите им отвори ин-
цидент в щата Флорида, къ-
дето възрастна двойка бе
убита от американец, който
вербувал американски граж-
дани за неонацисткия укра-
ински батальон.

Министърът на вътрешни-
те работи Арсен Аваков ре-
агира рязко на писмото на
конгресмените и защити
"Азов". Още след преврата
през 2014 г. батальонът офи-
циално бе включен като ре-
довно подразделение на На-
ционалната гвардия под ръ-
ководството на МВР. Той оба-
че запази нацистката си иде-
ология и символи. Аваков на-
рече искането на конгресме-
ните "позорна информацион-
на кампания". По думите му
с нея се цели "да дискреди-
тира личният състав на
"Азов" в съзнанието на меж-
дународните партньори на
Украйна, да се провокира
криза в отношенията с ней-
ните съюзници и да отслаби
позициите й в света".

Малцина в Европа и в Аме-
рика се съмняват, че "Азов"
е сборище на неонацисти. За
това вече не веднъж писаха
и показваха филми западни
журналисти. Малцина се съм-
няват, но и малцина се ре-
шават да признаят истина-
та. Да признаят грешката си,
че подкрепиха въоръжения
преврат в Киев и след това
поддържаха престъпната

власт. И досега се задово-
ляват само с критики на ко-
рупцията в страната.

Ясно е, че САЩ няма утре
да предадат олигархичния ре-
жим в Украйна, още повече,
че във Вашингтон сега се вих-
ри лют скандал, в който Де-
мократическата и Републи-
канската партии взаимно се
обвиняват в намеса във вът-
решните работи на най-бед-
ната и корумпирана страна
в Европа. Година пред след-
ващите президентски избори
скандалът се превърна в
битка на живот и смърт.
Демократите са готови на
всичко, за да свалят Тръмп
от президентския пост и да
не му позволят да го спече-
ли повторно. Затова САЩ ня-
ма да изневерят на режима
в Украйна още утре, но ако
Тръмп все пак спечели из-
борите догодина, нищо няма
да му попречи да се избави
от този баласт, който поглъ-
ща, а не носи пари. Тогава
на Киев ще му припомнят от-
ново и за неонацистите, и за
корупцията. И тогава никой
няма да рони сълзи за Ук-
райна. Колкото до Европа,
като се имат предвид проб-
лемите, които я сполетяха, и
от нея помощ не може да се
очаква. По всичко личи, че
Старият свят затваря врати-
те си и Киев няма дори приз-
рачни шансове за влизане в
Евросъюза. След първия звъ-
нец скоро може да забият
камбаните.

(По публикация на
eadaily.com от Донецк)

Ïîñëàíèê òðúãíàë ïîäèð êî÷à
щу Русия. Джон Хантсмън
великолепно демонстрира
тези умения.

Неговото интервю е точно
премерен информационен
удар, замислен да мобили-
зира прозападния руски
елит за действия, изгодни
на САЩ. Да окуражи онези
отделни представители в уп-
равляващите среди, за ко-
ито Западът е светлина в ту-
нела и символ на личния им
успех - замък в Англия, или
вила на Лазурния бряг. За
тях конфликтът със Запада
е кошмар, който се е пре-
върнал в реалност - едва ли
не по вина на Кремъл. Това
са все хора, свикнали поне
веднъж в месеца да летят
до западни курорти, или на
пазар. Сега очите им са
пълни с тъга по изгубените

житейски сладости.
В прощалното си интервю

американският дипломат се
опитва да вдъхне оптимизъм
в помръкналия поглед на
въздишащата по приятелст-
вото със Запада руска не-

системна опозиция. Той на-
меква, че "хубавите дни" мо-
же да се върнат, когато Вла-
димир Путин слезе от сце-
ната, но за това ще са нуж-
ни и усилията на "активната
част" на руската обществе-

ност. Почти неприкрито е
внушението, че с подкрепа-
та на САЩ и "активността"
на "будните" опозиционери
доброто старо време ще
възкръсне. А за цялата та-
зи опечалена компания то-
ва означава връщане в го-
дините на Горбачов и Елцин,
когато Русия стоеше пред
Запада като пудел на задни
лапи, не се интересуваше от
националните си интереси и
разпиляваше националните
си богатства.

С такива назидания и меч-
тания си тръгна от Москва
поредният американски
висш мисионер. На изпро-
водяк може да му се при-
помни политически неко-
ректната поговорка: "Лиси-
цата вървяла след коча и
чакала да му паднат…"

Неонацистите от батальона "Азов"

Посланик Джон Хантсмън
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Владимир Путин принял
участие в церемонии откры-
тия в сквере у здания Ми-
нистерства иностранных дел
памятника Евгению Прима-
кову.

Выступление на церемонии
открытия памятника В.Пути-
на:

"Дорогие друзья! Уважае-
мая Ирина Борисовна! Дамы
и господа!

Сегодня мы открываем па-
мятник учёному, дипломату,
государственному деятелю,
человеку огромного масшта-
ба и неисчерпаемой внутрен-
ней силы - Евгению Макси-
мовичу Примакову.

Многие люди в России и
за рубежом помнят, думают
о Евгении Максимовиче с ог-
ромным уважением, с теп-
лотой и сердечной призна-
тельностью, с осознанием
уникальности, неповторимос-
ти его личности, его ума,
многогранного таланта, зна-
ний и мудрости и неизменно
высокого человеческого дос-
тоинства.

Я лично сам часто обра-
щаюсь к нашим с ним встре-

С 25 по 27 октября в Тур-
ции прошёл XXI Всемирный
Конгресс русскоязычной
прессы. В работе форума
принимали участие 150 жур-
налистов и представителей
русскоязычных СМИ из 65
стран мира.

Организаторами Конгрес-
са выступили: Всемирная Ас-
социация русской прессы
(ВАРП), Всемирный Совет ту-
рецких журналистов,  Ассо-
циация русской культуры и
образования в Турции - при
поддержке Информационно-
го агентства ТАСС. Меро-
приятия форума прошли в
нескольких городах: Анкаре,
Кайсери, Киршехир и Ала-
нье. Также в рамках напря-
женной программы журна-
листы посетили Каппадокию,
Конья, Киршехир.

В центре внимания фору-
ма - профессиональные воп-

Ðóññêîÿçû÷íàÿ ïðåññà ñîáðàëàñü íà "âñåìèðíóþ ëåòó÷êó"
росы деятельности СМИ,
роль русской прессы в жиз-
ни диаспор, проблемы сох-
ранения культурной многона-
циональной общности и
языковой идентичности.

В повестке дня и традици-
онные темы: освещение со-
бытий в России и за рубе-
жом, реализация права со-
отечественников за границей
на доступ к информации и
общению на русском языке,
расширение обменов - об-
разовательных, культурных,
информационных, творческих
и профессиональных.

Участников и гостей конг-
ресса поприветствовал Пре-
зидент России Владимир Пу-
тин, телеграмма опубликова-
на на сайте Кремля.

Путин отметил значи-
тельный вклад участников
конгресса в формирование
общего русскоязычного ин-

формационного пространства.
"Используя мощный консо-

лидирующий и просветитель-
ский потенциал средств мас-
совой информации, вы вно-
сите значимый вклад в фор-
мирование общего русско-
язычного информационного
пространства, обеспечивае-
те правдивое и объективное
освещение важных междуна-
родных событий, противос-
тоите распространению про-
пагандистских мифов и на-
вязыванию ложных, стерео-
типных образов России", - от-
метил Владимир Путин.

Президент подчеркнул,
что деятельность конгресса
делает позиции русского
языка в мире прочнее и соз-
дает благоприятные условия
для развития международно-
го сотрудничества.

Свое приветствие участни-
кам конгресса направил и

Светлана Шаренкова с первым заместителем генерального директо-
ра ТАСС Михаилом Гусманом на XXI конгрессе ВАРП в Анкаре

председатель Российского
исторического общества
Сергей Нарышкин. Он поб-
лагодарил всех представите-
лей русскоязычной прессы,
участников и организаторов
конгресса, объединяющих
многомиллионное сообщест-
во наших соотечественников
и друзей России во всем ми-
ре". Он призвал "к тому,
чтобы голос русскоязычных
СМИ звучал уверенно и
громко, достигая каждого,
кто говорит и мыслит на рус-
ском языке".

Президент ВАРП Виталий
Игнатенко отметил, что ук-
репление связей между
представителями русско-
язычных медиа в разных

странах трудно переоценить.
Журналисты устанавливают
тесные контакты с соотечес-
твенниками за рубежом, на-
помнил он. Нужно, чтобы они
оставались первыми в пре-
доставлении общественнос-
ти правдивой и объективной
информации о России.

Виталий Игнатенко срав-
нил конгресс со "всемирной
летучкой". Он напомнил, что
сегодня русскоязычная
пресса присутствует более,
чем в восьмидесяти странах.

В завершении конгресса в
Аланье прошел гала концерт,
на котором выступили пред-
ставители русского общест-
ва Аланьи  и участники конг-
ресса.

Â Ìîñêâå îòêðûò ïàìÿòíèê Åâãåíèþ Ïðèìàêîâó
чам, откровенным беседам.
Он остаётся и для меня при-
мером глубокой, ответствен-
ной, деятельной любви к Ро-
дине, примером благородс-
тва, надёжности и порядоч-
ности.

На каждом этапе своей
большой, насыщенной жиз-
ни превыше всего он ставил
интересы Отечества. Никог-
да не стремился кому-то уго-
дить, не боялся сложных за-
дач, решал их профессиона-
льно, спокойно и убедитель-
но. Умел проявить волю, а
когда требовалось - и найти
баланс. Безошибочно выде-
лял суть происходящего, вни-
мательно вникал в детали,
всесторонне, комплексно
анализировал любую труд-
ную проблему, понимал, чув-
ствовал перспективу. И этот
"метод Примакова" много раз
и в самых разных сферах по-
могал повысить точность
прогноза, заглянуть в буду-
щее, выстроить нестандарт-
ную стратегию, выработать
оптимальную реакцию.

Он очень многое сделал
для укрепления авторитета

Института мировой экономи-
ки и международных отноше-
ний. Будучи "гражданским",
что называется, не из сис-
темы человеком, смог заво-
евать заслуженное призна-
ние в Службе внешней раз-
ведки, сохранить и развить
её лучшие традиции. Как
Председатель Правительства
в непростой, сложнейший,
можно сказать драматичес-
кий для России историчес-
кий период сумел добиться
политической и экономичес-
кой стабилизации.

И конечно, особая страни-
ца - работа Евгения Макси-
мовича на посту Министра
иностранных дел. Во многом
благодаря ему в мировую
дипломатию стало возвраща-
ться уважение к нашей стра-
не, а в работе российского
внешнеполитического ведом-
ства утвердилось понимание
безусловного приоритета на-
циональных интересов,
стремление отстаивать их
твёрдо и последовательно.

Востоковед, арабист, Ев-
гений Максимович прекрас-
но понимал, что мир гораз-

до сложнее любых шаблонов
и привычных стереотипов.
Обладая широчайшим стра-
тегическим видением, он ак-
тивно продвигал идеи мно-
гополярности. По большому
счёту именно Примаков
чётко сформулировал эти
ключевые принципы разви-
тия современного мира. Мы
видим, что многополярность
сегодня не просто тенденция,
это реальность нашей жиз-
ни.

Владимир Путин и Ирина Примакова

Считаю глубоко симво-
личным, что памятник Евге-
нию Максимовичу Примако-
ву установлен рядом с Ми-
нистерством иностранных
дел. Наша общая обязан-
ность - беречь его наследие,
всегда слышать голос При-
макова.

Я очень надеюсь, что этот
замечательный памятник бу-
дет сохранять великую па-
мять о великом гражданине
России."



1-7 ноября 2019
8. СООТЕЧЕСТВЕННИК

Рад возможности выступить на
заседании Ученого Совета
ИМЭМО, посвященного 90-летию
выдающегося государственного
деятеля, дипломата, ученого,
академика Е.М.Примакова. В
настоящее время завершается
реализация целого комплекса
мероприятий, связанных с праз-
днованием юбилея Евгения Мак-
симовича. Кульминацией станет
завтрашнее открытие памятни-
ка в сквере напротив Минис-
терства иностранных дел Рос-
сии.

Пользуясь случаем, хотел бы
выразить искреннюю признате-
льность ИМЭМО РАН, его руко-
водству за самое бережное и
трепетное отношение к памяти
Е.М.Примакова, за сохранение и
популяризацию его наследия. На-
ша сегодняшняя встреча - яр-
кое тому свидетельство. Отмечу
и организуемые ИМЭМО ежегод-
ные "Примаковские чтения", о ко-
торых уже говорил Президент
ИМЭМО РАН А.А.Дынкин. Они
действительно собирают "цвет"
научно-экспертного сообщества
международников из России и из-
за рубежа, являются полем для
очень интересной дискуссии по

самым животрепещущим пробле-
мам современности.

Многим из присутствующих
посчастливилось не только знать
Евгения Максимовича лично, но
и работать под его руководст-
вом. В их числе и ваш покорный
слуга. Думаю, не погрешу про-
тив истины, если скажу: боль-
шинство тех, кто когда-либо тру-
дился с Е.М.Примаковым, счи-
тает его своим настоящим учи-
телем. И это неудивительно.
"Максимович" был личностью по-
истине глобального масштаба, а
его деятельность разносторон-
ней и всеохватывающей. Он ру-
ководствовался исключительно
интересами Родины, на всех вве-
ренных участках блестяще
справлялся с задачами любой
сложности. Несколько примеров
сегодня А.А.Дынкин уже привел.
Он снискал непререкаемый ав-
торитет наших граждан, кото-
рые высоко ценили его профес-
сиональные и человеческие ка-
чества. Вклад Евгения Макси-
мовича в укрепление российс-
кой государственности, продви-
жение позиций страны в мире
неоценим. Не случайно Прези-
дент Российской Федерации

В.В.Путин назвал Е.М.Примако-
ва "великим гражданином Рос-
сии".

Насколько я понимаю, о рабо-
те Е.М.Примакова в разведке и
науке сегодня также пойдет речь.
Я вижу здесь представителей на-
ших разведывательных и научных
кругов, которые работали с Ев-
гением Максимовичем. Хотел бы
сегодня остановиться на "дип-
ломатическом багаже" Е.М.При-
макова. Его приход на Смоленс-
кую площадь в январе 1996 г.
пришелся на очень непростой пе-
риод, когда Россия сталкивалась
с ворохом серьезнейших внут-
ренних и внешних проблем. А мно-
гим в мире казалось, что после
распада СССР биполярная сис-
тема международных отношений
навсегда "канула в лету" и вместо
нее утвердилась однополярная -
с центром принятия решений в
Вашингтоне. Так называемый "ко-
нец истории", если вспоминать
Ф.Фукуяму.

В те времена Евгений Макси-
мович был в числе немногих, ко-
му удалось, как говорится, "заг-
лянуть за горизонт", спрогнози-
ровать эволюцию миропорядка
в сторону многополярности, под-

разумевающей множественность
центров силы и моделей разви-
тия. Вряд ли стоит в этой ауди-
тории подробно говорить о том,
что жизнь продемонстрировала
верность его оценок. Мир ме-
няется буквально на глазах, ста-
новится все более разнооб-
разным и демократичным. Но-
вые центры роста продолжают
укреплять свои позиции, доби-
ваться впечатляющих результа-
тов - с опорой на принципы не-
зависимости, государственного
суверенитета и культурно-циви-
лизационной самобытности. Все
более авторитетными и влияте-
льными становятся объединения,
работа в которых выстраивает-
ся не на "палочной дисципли-
не", а на основе коллегиальнос-
ти, взаимного уважения и учета
интересов друг друга. Среди них
упомяну "Группу двадцати", хотя
ее создание было вынужденным
шагом Запада, который понял,
что ни в "семёрке", ни в
"восьмёрке" всех вопросов ре-
шить невозможно, поскольку там
не представлены ключевые го-
сударства Азии, Латинской Аме-
рики и Африки. А также БРИКС,
ШОС, то есть структуры, в ко-

торых наша страна принимает
самое деятельное участие.

Е.М.Примаков решительно от-
верг политику следования в фар-
ватере линии "исторического За-
пада" во главе с Вашингтоном,
как это зачастую происходило в
первой половине 1990-х годов
прошлого века. Когда Е.М.При-
маков возглавил МИД, он очень
быстро и четко сформулировал
и реализовывал на практике кон-
цептуальные внешнеполитические
принципы, на которые сегодня
продолжает опираться российс-
кая дипломатия. Я не припомню,
что он поручал нам на листочке
бумаги слева записать абсолют-
но необходимые вещи, а справа
то, что МИД никогда делать не
будет. Думаю, что и в разведке
он правую сторону не заполнял.
Во всяком случае, он сформу-
лировал принципы, которые
включают в себя многовектор-
ность, независимость, самосто-
ятельность, прагматизм. Эти по-
ложения, вошедшие во все ре-
дакции Концепции внешней по-
литики России, остаются стра-
тегическим, магистральным ори-
ентиром для всей нашей пов-
седневной работы.

Ôèíàíñèðîâàíèå ôîíäà çàùèòû
ïðàâ ñîîòå÷åñòâåííèêîâ óâåëè÷åíî

Совет Федерации и МИД
РФ добились увеличения фи-
нансирования фонда, который
занимается защитой прав со-
отечественников за рубежом.
Об этом сообщила в среду
спикер Совфеда Валентина
Матвиенко в ходе выступле-
ния на всемирной конферен-
ции российских соотечествен-
ников. Таким образом была
реализована инициатива,
высказанная на пленарном
заседании V Международно-
го Ливадийского форума в июне этого года.

"На форуме наши соотечественники поставили вопрос о
необходимости увеличения финансовых ресурсов для пра-
вовой защиты наших соотечественников за рубежом, в том
числе людям, оказавшимся в трудной жизненной ситуации.
Совет Федерации вместе с Министерством иностранных
дел РФ вышел на правительство", - рассказала Валентина
Матвиенко. "Правительство поддержало нашу идею, сущес-
твенно увеличено финансирование фонда, который зани-
мается защитой прав соотечественников", - сообщила она.

По словам главы Совфеда, сенаторы и дальше будут
"делать все, чтобы довести объемы финансирования до
необходимого уровня".

В Госдуме ожидают внесе-
ния правительственного за-
конопроекта, который поз-
волит соотечественникам из
всех стран мира сохранять
свое гражданство при полу-
чении российского. Об этом
сообщил в среду глава ко-
митета ГД по делам СНГ, ев-
разийской интеграции и свя-
зям с соотечественниками
Леонид Калашников в ходе
выступления на всемирной
конференции соотечествен-
ников, которая проходит в
Москве 30-31 октября.

"Мне соотечественники
давно поставили такую за-
дачу", - отметил он и при-
вел в пример беседы с рус-
скими женщинами, которые
выросли в Аргентине и Бра-
зилии и никогда не бывали
на исторической родине.
"Они сказали: "Леонид, сде-

Ïðåäëîæåí çàêîíîïðîåêò î ñîõðàíåíèè
ãðàæäàíñòâà ñòðàíû ïðîæèâàíèÿ

лайте что-нибудь, чтобы мы,
принимая российское граж-
данство, не отказывались от
гражданства страны, где мы
сейчас живем. Это очень
большая проблема, потому
что мы не можем отказать-
ся от той страны, которая
нам все дала", - рассказал
Калашников.

Это предложение, по сло-
вам депутата, было выска-
зано законодателями на
встрече с президентом Рос-
сии Владимиром Путиным.
"И президент поддержал на-
ше обращение. И я вам мо-
гу сказать, что в ближай-
шее время, а точнее - до
декабря - обещало нам
правительство внести этот
законопроект, который поз-
воляет не отказываться от
гражданства любых граж-
дан из любых стран", - со-

общил глава комитета ГД.
Напомним, в апреле это-

го года президент РФ Вла-
димир Путин встретился с
Советом законодателей, ко-
торый возглавляют спикер
Совфеда Валентина Матви-
енко и председатель Гос-
думы Вячеслав Володин.

Отвечая на вопрос Леони-
да Калашникова об упроще-
нии процедуры получения
гражданства для соотечест-
венников, глава государства
отметил: "Я сторонник того,
чтобы максимально упрощать
эти процедуры, но мы не мо-
жем не относиться с должным
вниманием к требованиям бе-
зопасности, к другим вопро-
сам. Это и по моральным со-
ображениям, и по политичес-
ким, и даже экономическим
целесообразно сделать, но
аккуратно".

26 октября в РКИЦ про-
шел очередной семинар из
цикла "Сохранение истори-
ческой памяти - Вехи Вели-
кой Победы". В этот раз он
был посвящен разработке
плана нападения Германии
на Советский Союз - "Пла-
ну Барбароса". На меропри-
ятии присутствовали вете-
раны ВОВ Алла Николаевна
Илиева и Алина Михайловна
Тошева. Основной доклад
сделал Михаил Анков, его
дополнили полковник Енчо
Бочуков, историк Георги Гра-
менов, контр-адмирал Петр
Странчевски, член моло-
дежной организации "МО'ДИ-
КО" Стефан Стефанов.
Контр-адмирал П. Стран-
чески, зам.председателя
Клуба морских офицеров,
не смог присутствовать на
праздновании 29-летия "Рус-
ского клуба", поэтому пос-
ле выступления поздравил

75-летию Великой Победы посвящается

Î ïëàíå íàïàäåíèÿ Ãåðìàíèè íà Ñîâåòñêèé ñîþç
клуб и особенно присутст-
вующих ветеранов и моло-
дежь, с днем рождения клу-
ба и вручил Н. Диковой ро-
зу.

С.Стефанов, коллекциони-

рующий предметы военной
атрибутики, принес на
встречу используемые во
время ВОВ предметы воо-
ружения, защиты, обмунди-
рования советской и немец-

кой армий, рассказал о них.
По окончании встречи не то-
лько молодежь, но и взрос-
лые заинтересовались и под-
робно ознакомились с ними.

Благодарим всех за учас-
тие во встрече, посвящен-
ной 75-летию Победы в Ве-
ликой Отечественной войне.
Такие встречи будут прохо-

дить через неделю по суб-
ботам с  14.00 час. до Дня
Победы. 9 ноября состоит-
ся встреча, посвященная
экономике Сталина, 23 но-
ября поговорим о 1941 го-
де, разбившем планы Гитле-
ра на молниеносную войну.

Информационный центр
"Русского клуба" г.Софии

Выступление Министра иностранных дел Российской Федерации С.В.Лаврова на
заседании Ученого Совета ИМЭМО РАН, посвященном 90-летию Е.М.Примакова

А. Н. Илиева,
П. Странчески и
А. М. Тошева
(слева направо)
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Страницату подготовил Влади Владков

Бывший министр иност-
ранных дел Украины Павел
Климкин считает, что борь-
ба с признанием специаль-
ного полка МВД "Азов" тер-
рористической организаци-
ей в США является одной из
главных задач украинского
государства. Об этом он на-
писал в своем Facebook.

По мнению бывшего ми-
нистра, вопрос непризнания
"Азова" террористической
организацией в США явля-
ется вопросом государст-
венной безопасности. Он
призвал "защищать Украину
и тех, кто ее защищает".

"Друзья, всем же понят-
но, что будет, если вдруг
"Азов" признают террорис-
тической организацией в
США? Это будет почти но-
каут добровольческому дви-
жению и нокдаун Украине",
- подчеркнул он. Климкин
считает, что вопрос с приз-
нанием "Азова" террористи-
ческой организацией может

Â Ðàäå ðàññêàçàëè î âîçâðàùåíèè
ôàøèçìà

Депутат Верховной рады
от партии "Оппозиционная
платформа - За жизнь" Ва-
дим Рабинович заявил о
возвращении фашизма на
Украину. Его слова приво-
дит NewsOne.

"Если премьер-министр
Украины Алексей Гончарук
открыто приходит на кон-
церт группы, которая про-
пагандирует фашизм, если
на Украине сносятся памят-
ники героям-освободите-
лям и тут же открываются
новые тем людям, кото-
рые убивали сотни тысяч
мирных жителей, значит, опять началась война, и она ка-
сается каждого из нас", - отметил политик.

14 октября стало известно, что Гончарук посетил кон-
церт неонацистской группы "Сокира Перуна". Организато-
ром мероприятия выступил Андрей Медведько, обвиняемый
в убийстве журналиста Олеся Бузины. В качестве доказа-
тельства приводились фото с политиком на сцене на фоне
коловрата, используемого неонацистскими группировками
в качестве символики. В то же время Гончарук заявил, что
посетил мероприятие с целью провести встречу с предс-
тавителями "Движения ветеранов Украины".

Óêðàèíöà îñóäèëè çà ôóòáîëêó
ñ ãåðáîì ÑÑÑÐ

Суд в Кривом Роге приз-
нал украинца виновным в на-
рушении запрета на исполь-
зование "символики комму-
нистического тоталитарного
режима" - он носил футболку
с гербом СССР. Об этом в
конце прошлой недели со
ссылкой на решение суда со-
общает издание "Главком".

Как отмечается в сообще-
нии, в минувшем июне обви-
няемый появился в футболке с гербом СССР у торгового
центра в Кривом Роге.

Перед судом мужчина признал свою вину и заключил
досудебное соглашение со следствием. По решению суда
он обязан отмечаться в уполномоченных органах, сооб-
щать о смене места жительства и не выезжать за пре-
делы Украины без предварительного согласования.

С мая 2015 года на Украине действует закон об осужде-
нии коммунистического и национал-социалистического ре-
жимов. Документ запрещает изготовление и публичное
использование символики, в частности изображения со-
ветских флагов и гербов, а также публичное исполнение
гимнов СССР, Украинской и других советских республик.
Памятники участникам Второй мировой войны под дейст-
вие закона не подпадают.

Неизвестные хакеры уст-
роили атаку на сайты госу-
дарственных ведомств Гру-
зии, разместив на них фото
бывшего президента страны
Михаила Саакашвили. Об
этом сообщает РИА Новос-
ти со ссылкой на МВД Гру-
зии.

Фотография Саакашвили
сопровождалась надписью
"I'll be back" ("Я вернусь") и
была размещена на сайте
действующего главы госу-
дарства Саломе Зурабишви-
ли, сайтах органов местно-
го самоуправления, судов и
информационных агентств.
Всего, как утверждают в
МВД, атаке подверглись нес-
колько десятков сайтов. На
данный момент фотографии
экс-президента удалены.

В МВД сообщили о нача-
ле расследования произо-
шедшей кибератаки. Воз-

Íà Óêðàèíå ïðèçâàëè çàùèòèòü íàöèîíàëèñòîâ
"Àçîâà" îò îáâèíåíèé â òåððîðèçìå

40 членов палаты представите-
лей США спрашивают госсекре-
таря США Майка Помпео почему
батальон "Азов" не включен в
список иностранных террористи-
ческих организаций

быть использован для внут-
ренней дестабилизации
страны.

Министр внутренних дел
Украины Арсен Аваков то-
же выразил поддержку бой-

цам полка Национальной
гвардии "Азов" на фоне об-
винений подразделения в
терроризме со стороны
американских конгрессме-
нов. Об этом он написал в

своем Twitter.
"Наша философия - мак-

симальная поддержка тех,
кто защищает Украину", - за-
явил он.

Также министр расска-

зал, что посетил мобильный
центр подготовки "Азова" в
Мариуполе. Подразделение
он назвал "одним из самых
профессиональных и подго-
товленных" в украинской ар-
мии.

Ранее 40 членов палаты
представителей США во гла-
ве с демократом Максом Ро-
узом заявили, что "Азов" мо-
жет быть связан со случая-
ми стрельбы в США и вер-
бовкой американских граж-
дан. Конгрессмены напра-
вили письмо госсекретарю
США Майку Помпео с про-
сьбой разъяснить, почему
батальон не включен в спи-
сок "иностранных террорис-
тических организаций".

Полк "Азов" является доб-
ровольческим подразделе-
нием в составе Националь-
ной гвардии Украины. Он из-
вестен своей неонацистской
и языческой идеологией, а
также участием в вооружен-
ном конфликте в Донбассе.
Следственным комитетом
России против бойцов ор-
ганизации заведен ряд уго-
ловных дел.

Премьер-министр Украины Алексей
Гончарук благодарит неонацистской
группе "Сокира Перуна"

Õàêåðû ïîîáåùàëè ãðóçèíàì âåðíóòü Ñààêàøâèëè
буждены уголовные дела по
статьям 284 и 286 УК Гру-
зии - "самовольное проник-
новение в компьютерную
систему" и "посягательство
на компьютерные данные
или компьютерную систему".

Ранее власти Грузии об-
винили Михаила Саакашви-
ли в организации прошед-
ших по стране летом этого
года протестов. По словам
занимавшего на тот момент
пост премьер-министра
страны Мамуки Бахтадзе,
экс-президент и его сторон-
ники "использовали справед-
ливый протест для своих
провокационных целей".

Многотысячные протесты,
перешедшие в столкновения
с полицией, разгорелись в
Грузии 20 июня из-за учас-
тия российских депутатов в
сессии Межпарламентской
ассамблеи православия. В

результате столкновений
пострадали несколько сотен
человек. Они начались под
антироссийскими лозунгами,
однако вскоре протестую-
щие начали требовать сис-
темных реформ действую-
щей власти и отставки ряда
первых лиц государства.

Саакашвили был прези-
дентом Грузии в 2004-2013
годах. В ноябре 2013-го он
покинул страну. Грузинская
прокуратура заочно предъ-
явила политику обвинения по
нескольким уголовным де-
лам, в том числе о растрате
около пяти миллионов дол-
ларов бюджетных средств
на личные нужды. В 2014 го-
ду Тбилисский суд заочно
арестовал экс-президента.
В Грузии сторонники Саа-
кашвили объединены в пар-
тию "Единое национальное
движение".

Более 30 тысяч жителей
самопровозглашенной Лу-
ганской народной республи-
ки (ЛНР) получили граждан-
ство России. Об этом в ин-
тервью РИА Новости заявил
глава республики Леонид
Пасечник.

По его словам, жители са-
мопровозглашенной респуб-
лики "с большим желанием
участвуют в этом процессе".
К настоящему моменту, ут-
верждает Пасечник, еще 50
тысяч человек подали доку-
менты на рассмотрение.
Всего, как ожидает глава
республики, к концу 2019 го-
да число жителей ЛНР, по-
давших документы на полу-
чение российских паспортов
или уже получивших их,
превысит отметку в 100
тысяч.

Пасечник указал, что про-
цесс выдачи паспортов про-
ходит слаженно, хотя на от-
дельных участках "возника-
ют серьезные перегрузки",
и людям приходится рабо-
тать сверхурочно. Для лик-
видации этих проблем ру-

Íàçâàíî ÷èñëî ïîëó÷èâøèõ ðîññèéñêèå ïàñïîðòà
æèòåëåé ËÍÐ

ководство республики за-
пустило электронную оче-
редь, позволяющую подать
документы на получение
российского паспорта дис-
танционно.

В конце сентября стало
известно, что с мая нынеш-
него года по упрощенной
процедуре российские пас-
порта получили более 20,5
тысячи жителей самопро-
возглашенной Донецкой на-
родной республики (ДНР).

Президент России Влади-

мир Путин подписал указ об
упрощении выдачи жителям
Донбасса российских пас-
портов 24 апреля. Тогда гла-
ва государства отметил, что
мера носит исключительно
гуманитарный характер и не
ставит целью создание
проблем для украинских
властей. 17 июля Путин уп-
ростил получение российс-
кого гражданства всем про-
живающим на территории
страны украинцам из Донец-
кой и Луганской областей.

В Донецке и Луганс-
ке выстраиваются
очереди для подачи
документов на офор-
мление российского
гражданства
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Промсвязьбанк создаст для военных
и силовиков отдельное бюро кредитных
историй (БКИ). Необходимость возник-

ла из-за опасений сохранности персо-
нальных данных. В трех крупнейших бю-
ро, услугами которых пользуются боль-
шинство банков, есть американские ак-
ционеры. Банки сами выбирают, с каки-
ми БКИ сотрудничать. Новая структура
будет полностью принадлежать российс-
ким собственникам и станет частью соз-
даваемой экосистемы Промсвязьбанка.
По словам экспертов, бывали случаи, ког-
да недобросовестные офицеры незаконно
получали доступ к персональным данным
контрактников и продавали их микрофи-
нансовым организациям, а за личными
данными офицеров охотятся спецслужбы
иностранных государств.

Центробанк снизил ключевую ставку
с 7% до 6,5%. Предыдущее снижение
произошло 6 сентября. Тогда ключевая
ставка была понижена с 7,25% до 7%.
Также ставку снижали в июне (с 7,5%
до 7,25%) и в марте 2018 г. - с 7,75%.
В последний раз ставка повышалась в
декабре 2018 г., чтобы "предотвратить
устойчивое закрепление инфляции на
уровне, существенно превышающем цель
Банка России". Ключевая ставка - мини-
мальная процентная ставка. По ней Банк
России представляет кредиты коммер-
ческим банкам сроком на семь дней. Кро-
ме того, этот показатель - максималь-
ная ставка, по которой ЦБ готов прини-
мать от банков средства на депозиты.
Ее размер влияет на уровень инфляции.

Президент компании Inteco Елена Ба-
турина вновь возглавила список бога-
тейших женщин России по версии жур-
нала Forbes. Ее состояние в 2019 г.
достигло $1,2 млрд. Жена бывшего

мэра Москвы Юрия Лужкова сейчас много
работает за границей - в частности,
выпускает сыр в поместье на юго-вос-
токе Великобритании. После нее в спис-
ке богатейших женщин идет директор ин-
тернет-магазина одежды Wildberries Та-
тьяна Бакальчук с состоянием в $1 млрд.
На третьем месте Татьяна Ковальчук -
$600 млн, совладелица компании "Боль-
шой дом 9", контролирующей 32,3% круп-
нейшего российского страховщика -
группы "Согаз".

Минимальный размер оплаты труда
(МРОТ) с 1 января 2020 г. собираются
повысить на 850 рублей - до 12 тысяч
130 рублей. А в ряде регионов "мини-
малка" вырастет еще существеннее. За-
конопроект об этом прошел первое чте-
ние в Госдуме. Согласно действующему
законодательству, на данный момент МРОТ
составляет 11 тысяч 280 рублей. "Ми-
нималку" предполагается увеличить до
величины прожиточного минимума тру-
доспособного населения за второй квар-
тал 2019 г. Принятие законопроекта бу-
дет способствовать обеспечению повы-
шения заработной платы около 3,2 мил-
лиона работников, рассчитали в прави-
тельстве.

Повышение доходов
россиян, в том числе пу-
тем ежегодной индекса-
ции пенсий на уровень
выше уровня годовой ин-
фляции, является одной из
национальных целей, ука-
занных в майском указе
президента.

Новый бюджет состав-
лен таким образом, чтобы
инфляционный налог не съ-
едал заработную плату,
пенсию, наши сбережения,
заявил первый вице-пре-
мьер, министр финансов
Антон Силуанов. Он доба-
вил, что рост заработной
платы бюджетников на
следующий год составит
7%, а рост инфляции по
прогнозам на следующий
год предполагается на
уровне от трех до четы-
рех процентов. Низкая ин-
фляция позволяет сбере-
гать на "черный день".

Прогноз по инфляции, ко-
торый был представлен в
проекте федерального бю-
джета, выглядит достаточ-
но оптимистичным - 3% в
годовом измерении инфля-
ция не была давно. Еще в
2015 г. она превышала
11%, после чего ее долго
и целенаправленно пыта-

Больше 60% россиян счи-
тают, что деньги необхо-
димо экономить. Об этом
говорит исследование,
проведенное ВЦИОМ.
Впрочем, копить средства
получается далеко не у
всех. Эксперты по финан-
совой грамотности расс-
казали aif.ru о типичных
ошибках в вопросах эко-
номии своего бюджета.

Если у накоплений нет
определенной цели, затея,
скорее всего, обернется
провалом, уверены специ-
алисты. Гораздо проще от-
кладывать средства, если
понять, для чего это нуж-
но и какая сумма, в ко-
нечном счете, необходи-
ма. Не стоит ради сбере-
жений радикально менять
образ жизни. Экономия
порой необходима, но во
всем должна быть мера,
считают эксперты. Чрез-
мерный аскетизм, вероят-
нее всего, приведет к рез-
кому "срыву".

Распространенное убеж-

Тюмень возглавила рей-
тинг городов с "серыми"
зарплатами среди мас-
совых профессий, гово-
рится в исследовании
аналитического центра
"Авито Работа". В сред-
нем по России "серый"
заработок у 16% росси-
ян, а полностью "белая"
зарплата у 82%, показа-
ли результаты исследова-
ния.

В онлайн-опросе, про-
водившемся с 30 августа
по 18 сентября, приняли
участие 1,70 тыс. совер-
шеннолетних работников
массовых профессий со
всей России. Массовые
профессии подразумева-
ют работу, связанную с
физическим трудом и
предполагают занятость в
сфере обслуживания.
Речь идет о кассирах, во-
дителях, продавцах, стро-

Ðîñò äîõîäîâ ðîññèÿí - íàöèîíàëüíàÿ öåëü
Новый бюджет составлен так, чтобы инфляция не съедала заработную плату

лись удержать, политика
таргетирования инфляции
стала одним из ключевых
направлений в денежно-
кредитной политике ЦБ
последние годы. Успехи
здесь налицо, но насколь-
ко они будут оправданны в
следующем году сказать
сложно.

Что касается доходов
россиян, привязанных к ин-
фляции, то эксперты напо-
минают положение указа
президента Путина от мая
2018 г., в котором среди
других национальных целей
сказано о необходимости
повышения доходов росси-
ян, в том числе путем еже-
годной индексации пенсий

на уровень выше уровня го-
довой инфляции. "Политика
правительства вполне ук-
ладывается в эту логику, в
том числе вопросы индек-
сации пенсий и вопросы
увеличения средней зара-
ботной платы, в том числе
путем увеличения зарплаты
бюджетников. Все эти дей-
ствия вполне оправданы.
Но надо помнить об общем
правиле, которое касается
государственного сектора
экономики в целом - зара-
ботная плата является од-
ним из основных компонен-
тов национального дохода
страны", - отмечает заве-
дующий кафедрой государ-
ственного регулирования

РАНХиГС Владимир Клима-
нов.

При этом реальные до-
ходы населения напрямую
зависят от темпов эконо-
мического роста, поэтому
без адекватного повыше-
ния производительности
труда россияне рискуют
проесть накопленные ре-
сурсы. Темпы реальных за-
работных плат держатся
исключительно за счет
бюджетного сектора, в то
время как в корпоратив-
ной экономике ситуация
иная, что определяется
скоростью роста ВВП.

По данным Росстата,
ВВП РФ по итогам перво-
го полугодия 2019 г. вырос
на 0,7% в годовом выра-
жении, что президент ра-
нее назвал неудовлетвори-
тельными темпами роста.
Как напомнил Путин, пра-
вительство приняло прог-
ноз социально-экономи-
ческого развития до 2024
г., в соответствии с ко-
торым в 2021 г. прирост
ВВП должен превысить
3%. Для решения постав-
ленной задачи, президент
призвал "добиться перело-
ма в части инвестиций в
основной капитал".

Ýêîíîìèÿ äîëæíà áûòü ýêîíîìíîé

дение, что распродажи по-
могают экономить средст-
ва, в корне неверное. Ча-
ще всего именно скидки сти-
мулируют покупать больше,
чем требуется, и попытка
сэкономить оборачивается
незапланированными трата-
ми. Специалисты по финан-
совой грамотности предос-
терегают граждан от эко-

номии на еде. Покупая не-
качественные продукты пи-
тания, можно заработать
только проблемы со здоро-
вьем, избавление от ко-
торых обойдется гораздо
дороже, чем сумма сэко-
номленных на продуктах де-
нег. При экономии на одеж-
де стоит также держать в
голове правило "скупой пла-

тит дважды". Часто товар
с низким ценником имеет
еще и низкое качество.

Экономия на собствен-
ном развитии одна из
самых распространенных
ошибок. Но иногда лучше
отказать себе в покупке
новой вещи, но вложить
деньги в свое образова-
ние: возможно, именно это
поможет в будущем прео-
долеть финансовый кри-
зис, считают эксперты.

Также, если вы хотите на-
копить деньги, не стоит хра-
нить их дома в наличном ви-
де. Во-первых, всегда бу-
дет велик соблазн воспо-
льзоваться ими, а во-
вторых, они будут постепен-
но обесцениваться как ми-
нимум на величину инфля-
ции. Лучше воспользовать-
ся краткосрочным депози-
том или оформить доходную
карту, деньги с которой
можно при необходимости
тратить, и где на остаток
средств начисляется про-
цент.

Ãîðîäà-ëèäåðû ïî "ñåðûì" çàðïëàòàì

ителях и схожих профес-
сиях.

В Тюмени в получении
"серых" зарплат признались
21% участников опроса,

73% заявили о "белых"
зарплатах. Чуть меньший
процент людей получает
зарплату в конверте в
Нижнем Новгороде - 20%

респондентов. В "белом"
заработке признались
79% участников опроса.
Третье и четвертое место
"серого" рейтинга раздели-
ли Казань и Ростов-на-До-
ну. Здесь о полностью "бе-
лом" заработке заявили
77% респондентов, а 19%
признались в "сером" за-
работке. Самым "проз-
рачным" городом оказа-
лась Пермь, где о "белой"
зарплате сообщили 86%
респондентов, а о "серой"
- лишь 11%.

По доле "серых" зарплат
в России лидируют сферы
розничной торговли (37%),
наряду с общественным
питанием (31%) и оптовой
торговлей (30%). По
данным опроса аналити-
ческого центра, в образо-
вании и науке, а также на
госслужбе "серая" зарпла-
та практически отсутству-
ет. Лишь по 1% опро-
шенных указали, что полу-
чают деньги в конверте.
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Наталия Ерменкова

В год 130-летия великой
Анны Ахматовой я с особым
удовольствием снова возвра-
щаю вас, дорогие читатели,
к ее творчеству, к образу
Прекрасной Дамы, к чело-
веку - кладезю мудрости и
твердости характера, и к
пронзительности ее поэзии.

В проходившем недавно в

Борче ПАНОВ (Северная Македония)

ОТРАВА И ЛЕКАРСТВО
Разговор поэта с любовью

       Посвящается Анне Ахматовой
порой ты отрава
иногда лекарство
зависит от количества
но все-же для отравы нет межников*
как для поэта границ

ты говоришь мне не сходить с ума
хотя без сумасшествия искусства нет
все же ты как холодный камень
хотел я ей сказать

а она промолвила - я фундамент
давай тогда на этой основе воздвигнем дом
продолжил я
а она ответила, что тогда он был бы только ее
домом
а если у меня есть камни в почках или в желч-
ном пузыре,
пусть я сам себе построю домишко
из любви или горечи - все равно

но кто же будет жить в этом доме спросил я
все твои непостоянные"я"
как и все мы
что сияем в твоем сердце
рожденные в одиночестве из света и мрака
потому что любим
порой это отрава
иногда лекарство

но все же я прихожу в малых дозах
а ты всегда безграничен
поэтому не сходи с ума

задержись хотя бы до тех пор

Áåçãðàíè÷íîñòü Àííû Àõìàòîâîé
Российском культурно-ин-
формационном центре в Со-
фии Международном лите-
ратурном конкурсе "Княги-
ня русской поэзии" - Анна
Ахматова, организованном
Представительством Россот-
рудничества в Болгарии,
среди победителей были и
талантливейшие представи-
тели современной литера-
туры из Северной Македо-

нии и Черногории: Весна
Ацевска и Борче Панов, Та-
тьяна Вуйович-Костич и Ро-
долюб Чорич. Они получили
свои заслуженные высокие
награды. А для всех нас -
не только членов жюри, поэ-
тов и писателей России и
Болгарии, гостей торжества
по подведению итогов кон-
курса - стало настоящей
наградой приобщение к их

творчеству. У нас с вами,
друзья, благодаря их учас-
тию, появилась прекрасная
возможность близко позна-
комиться с классическим и
новыми течениями в лите-
ратуре двух этих стран и на-
родов - на примере их про-
изведений, представленных
на конкурс. Мы стали сви-
детелями сколь разного по
своему языковому и стилис-
тическому выражению,
столь в равной степени глу-
бокого по уважительности и
почтенности отношения к Ан-

не Андреевне Ахматовой, к
великой Русской Литерату-
ре в ее лице. Уверена, каж-
дое из представленных тут
произведений произведет на
вас неизгладимое впечатле-
ние, запомнится своей ори-
гинальностью и глубиной
чувств. Мы же, организа-
торы конкурса, еще раз хо-
тели бы выразить свою бла-
годарность этим талант-
ливым творцам за их прос-
ветительскую миссию и по-
пуляризацию русской лите-
ратуры в их странах.

Весна АЦЕВСКА
СЕВЕРНАЯ МАКЕДОНИЯ
ПОЭТИЧЕСКИЕ ГОЛОСА СИЛЬ-

НЕЕ ИСТОРИЧЕСКИХ БУРЬ
(почему я перевела на македонс-

кий язык поэзию Анны Ахматовой и
Марины Цветаевой)

С поэзией Анны Ахматовой впер-
вые я встретилась в мои школьные
годы, где-то полвека тому назад
(1968 ? 1970), в то время, когда ее
жизнь не так давно закончилась
(1966). Впрочем, молодость такова,
что хочется все знать, все найти. И
действительно: целая плеяда русс-
ких символистов, акмеистов, футу-
ристов, имажинистов и других мо-
дернистов, бывших современника-
ми в первой половине двадцатого
века, вдруг засияли передо мной
своими исключительными стихотво-
рениями и жизнями. Они выгляде-
ли для меня мифическими и реаль-
ными, одним словом - невероятны-
ми! Передо мной огромное древо
русской словесности, золотое и се-
ребряное, снова распростерло вет-
ви своей чудесной прелести. К мо-
ей радости, я из того поколения,
которое учило русский язык еще с
пятого класса средней школы, а по-
том и в гимназии, так что их поэ-
зию я могла читать в оригинале и
испытать ее сильное воздействие,
ее творческую силу, поднимающую
русский язык до самых высоких
пределов языкового искусства. Для
осуществления их возвышенных
поэтических достижений не поме-
шало бурное историческое время,
полное превратностей, трудных,
мрачных и тяжелых столкновений,
кровопролитий и войн, но в то же
самое время и интенсивной жизни
литературного Олимпа. Невзгоды
бедности, сотрясения мира вокруг
них, недоверие и сомнения в самых
близких  родственниках и друзьях,

неизвестность каким будет завт-
рашний день, постоянное ожидание,
что в вашу дверь могут постучать-
ся мрачные преследователи и увес-
ти вас в какой-нибудь лагерь или
даже на расстрел, все это превра-
тилось в их повседневную жизнь.
Кроме того, они были должны пси-
хологически выдержать цензуру и
творческие гонения, продолжать ид-
ти своей дорогой в противовес
грубым нападкам на их лирику.

...Эмоциональная Цветаева люби-
ла мифотворчество. И использова-
ла его не только в отношениях с
Ахматовой, но и с другими совре-
менниками. Ахматова, в свою оче-
редь, была совсем другой, всегда
сдержанной и замкнутой. Как она
боялась ярко выраженных эмоцио-
нальных переживаний, можно уви-
деть из следующего короткого фраг-
мента: "Страшно подумать, как бы
описала эти встречи сама Марина,
если бы она осталась жива, а я бы
умерла 31 августа 41 г. Это была
бы "благоуханная легенда", как го-
ворили наши деды".

В то время как Цветаева с помо-
щью фикции и мифотворчества стре-
милась преобразить суровую дейст-
вительность, грубость предметов и
людей, страдания прошлого и вос-
поминаний и придать им позолоту и
очаровательную привлекательность,
Ахматова пошла другим творческим
путем. Для нее было немыслимо,
чтобы поэзия содержала в себе па-
тетические всплески, а поэты преу-
величивали свои эмоции. Согласно
акмеистам, к которым она принад-
лежала, поэты должны стремиться
в своей поэзии воплощать "тот
звучный, цветной мир, мир, который
имеет форму, вес и время". Роза кра-
сива сама по себе, а земля пере-
полнена очаровательными чудесами,
которым не нужна символистичес-

кая герметика и туманная мистика.
Все уникально, всякая вещь и лю-
бое явление. Природа и люди пред-
ставляют неделимое единство; при-
рода понимает наши человеческие
перемены, потому что и сама она
изменяется, ее речь - знаковая, а
чтобы "услышать" эту ее речь, не
достаточно иметь только чувствите-
льное ухо, здесь необходимо иметь
широко открытые глаза, око, кото-
рое может зарегистрировать даже
и самые маленькие и незаметные
волнения, которыми природа сооб-
щает нам правду о нас самих. Таким
образом, лирический субъект Ахма-
товой идентичен широко открытому
оку, которое наблюдает, "читает" при-
роду, которое проникает не только в
невидимое в пейзаже, а и во все не-
видимое в нас самих, в то, что глу-
боко зарыто в наших душах. В сущ-
ности, во внешнем пейзаже отража-
ется наш внутренний пейзаж, наша
уязвимость и хрупкость, наши стра-
хи и сомнения, наша неуверенность.
А этот с виду внешний, а в сущнос-
ти, внутренний пейзаж в стихах Ах-
матовой никогда не перегружен крас-
ками, предметами, лицами и звука-
ми, никогда в нем нет лишних ве-
щей, там есть только необходимое
для каждого конкретного стихотво-
рения. Сквозь ее стихотворения стру-
ится особый тон, тон который нераз-
рывно связывает внешний с внутрен-
ним миром, а вместе течет и мощный
безусловный ритм, который звучит
отмерено и повторяется, и все это
влияет на ее стихотворения, для то-
го, чтобы они навсегда запечатле-
лись в памяти читателей.

Двадцать лет спустя Книгоизда-
тельство "Стремеж" в г. Прилеп
опубликовало мои переводы с рус-
ского языка - подборки стихов Анны
Ахматовой и Марины Цветаевой,
под наименованием "Шопот и гром",

и таким образом я выразила мое
почитание и благодарность этим
двум, таким разным, но таким са-
мородным поэтессам, которые про-
тивопоставили трагическим истори-
ческим временам красоту поэзии...

В то время, как Ахматова редко
выезжала из Петрограда, который
считала своим постоянным домом,
жизнь заставила Цветаеву скитать-
ся по бесчисленным дорогам: из род-
ной Москвы она уехала в Крым, а
потом, через Берлин и Прагу, в Па-
риж, откуда снова вернулась в Мос-
кву, и  чуть позже ее жизнь траги-
чески закончилась в Елабуге. И ес-
ли в жизни их житейские дороги пос-
тоянно расходились, во-первых, по-
тому что они жили в различных го-
родах, а во-вторых, потому что жизнь
постоянно направляла их различн-
ые стороны, в этот раз они обе наш-
ли свой совместный дом в скром-
ном македонском издании и в маке-
донском языке. И не только потому,
что их жизнь и их поэзия представ-
ляют собой контрапункт историчес-
кому времени, но и потому, что от-
четливо видна их индивидуальная
оригинальность: классические сти-
хи несравненной и чрезвычайно про-
ницательной Ахматовой и лингвисти-
ческие эксперименты страстной и
смелой Цветаевой. А тут, в этот раз
на македонском языке, надеюсь так
же незабываемо, как и на русском
языке, звучат стихи "Летнего соне-
та" великой Анны Ахматовой, стихи,
которые демонстрируют вечную кра-
соту ее поэзии, которая в исключи-
тельно бурное  историческое время
смогла лирической простотой выра-
зить трагические перемены.

(Далее автор литертурного эссе
дает свой перевод стихотворения
А.Ахматовой на македонский язык -
прим.ред.)

(Перевод Наталии Недялковой)

Поэт Родолюб Чорич, Черногория, получает награду за по-
беду в конкурсе

пока рождается песня
пока твою мысль подобно пуповине
не перережет тот
кто знает как завязать ей пупок
----------------------------------
*межник - пограничный камень
(Перевод Наталии Недялковой)

Родолюб ЧОРИЧ (Черногория)
КОРОЛЕВЕ НЕВЫ

Анне Ахматовой

Может быть это ветра над Одессой
Или сильные волны Черного моря
Посылали письма без адреса

Дорогой Средиземноморья через ворота Бос-
фора.

Может быть это черноморские дожди
Спиральные отрывки детских снов
Маленькая Анна пишет стихи
А отроду ей лишь одиннадцать годков.

По-девичьи пролетали  ее дни
В стихах восторгом зрелыми
Предчувствуя жизни горечь
Вихрями войны прерванные.

Раз родился поэтом
Жизни спокойной не надо ждать
Мука дарит имя бессмертное
Судьба поэта - страдать.

Суровые зимы скрытые слезы
Воспели прекрасные стихотворения
Счастье ее Сибирь забрала
Возвратила  -  лишь на мгновение.

Сжимала руки Ахматова
Заламывала от отчаянья
Но Нева не сдавалась
И королеву с лодкой венчала.

Венчали славой поэтессу
Нева, Дунай и Дон Тихий
Да и я в заметках жизни своей
О ней слагаю стих свой.

Анна,
Низкий поклон Вам
Вы пленили поэтическую жизнь мою
Я никому не продам свои  чувства
Знаю, Вы скажете "Не стой на ветру!".
(Перевод Наталии Недялковой)
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Лилия Ашарфудинова

Рязань! Ещё один город в
моём списке любимых мест!
Такой старинный и совре-
менный одновременно,ду-
шевный,тёплый, как любимое
кресло, как свежезава-
ренный чай… и как же здо-
рово было узнать, что имен-
но в Рязани пройдет форум
для создателей молодежно-
го видеоконтента "Снимай
жизнь".

Образовательная платфор-
ма собрала немалое количес-
тво молодых и креативных
людей, по-настоящему инте-
ресующихся новыми тренда-
ми в деле создания видео-
контента. В первый день ме-
роприятия во время форсайт-
сессии участники были поде-
лены на команды и получили
задание создать к окончанию
мероприятия видеоисторию о

Марина Шуманова,
председатель русского клуба

"Малахит"

Вторая выставка, пос-
вящённая 80-летию Лермон-
товского музея-заповедника
"Тарханы", была открыта в
городской библиотеке в го-
роде Самокове. У горожан
появилась возможность по-
сетить выставку Геннадия
Салькова - члена Союза ху-
дожников России и почетно-
го члена Российской акаде-
мии художеств. Окончив
Пензенское художественное
училище, Сальков не сразу
начал писать картины, пе-
репробовав себя в самых
разных профессиях - от шко-
льного учителя до старшего
инженера на КамАЗе. В то
время он с семьёй ютился
в маленькой коммуналке.
Это обстоятельство заста-
вило Геннадия Салькова ис-
кать работу, которая бы
обеспечила его семью дос-
тойным жильём. Тогда ему и
предложили должность на-
учного сотрудника в музее
"Тарханы" с предоставлени-
ем небольшой, но отдельной
квартиры. Молодой худож-
ник проникся красотой рус-
ской усадьбы. Он восхищал-

"Ñíèìàé æèçíü" - â Ðÿçàíè
проходящем форуме. При
этом организаторы предос-
тавляли техническое оснаще-
ние и любую необходимую
поддержку команды. Для про-
ведения мастер-класса были
приглашены профессионалы
в области видеопроизводст-
ва: Волков Антон, Чернов
Константин, Ушатиков Иван,
которые охотно делились
опытом, отвечали на много-
численные вопросы и демон-
стрировали свои работы.

Во второй день форума
прошла панельная дискуссия,
которую провел Олег Сули-
ца - ректор по молодежной
политике РГУ им. С.А.Есени-
на,при участии Татьяны Ми-
наевой пресс-секретаря ми-
нистерства образования и
молодежной политики Рязан-
ской области, Дарьи Стер-
лиговой руководителя пресс-
службы РГУ имени С.А.Есе-

нина ,где обсуждалась тема
продвижения молодежного
видеоконтента.

Интересными для участни-
ков были вопросы возмож-
ности взаимодействия с ор-
ганами власти, муниципаль-
ными учреждениями и ор-
ганами общественного дви-
жения. По-настоящему жи-
вой интерес вызвала встре-
ча с представителями #Про-
дакшн студии #Наизнанку
Владимиром Кадыковым и
Дмитрием Лукьяновым, ко-
торые поделились личным
опытом создания успешно-
го агентства, его развития
и деятельности, чем вдохно-
вили присутствующих и
вызвали шквал вопросов по
организации и ведению ус-
пешного бизнес - проекта.

По итогам двух дней каж-
дая команда представила
комиссии результаты работ

над полученным заданием:
готовый видеопродукт. Нес-
мотря на одинаковое зада-
ние, финальный продукт ока-
зался непохожим друг на
друга, оригинальным и не-
повторимым. После презен-
тации выполненных заданий
участникам были вручены
сертификаты.

Экскурсии в Рязанский
Кремль и в Дом - музей
С.А.Есенина стали приятным
творческим дополнением к
мероприятию, которое поз-
волило увидеть новые воз-
можности в области созда-
ния видеоконтента и напра-
вило на успех в продвиже-
нии.

Â Òàðõàíàõ ìíîãî íåáà
ся необъятными простора-
ми, синевой неба, луговыми
цветами, вековыми деревья-
ми, укромными тропинками
и живописными лужайками.
Выбор был сделан, хотя он
и пытался поменять место
с перспективой новых впе-
чатлений. Сальков сделал
выбор и свою судьбу, талант
решил посвятить Лермонто-
ву и его родным Тарханам.
С этого времени его жизнь
была свя-
зана с
лермон -
товскими
местами,
а Тарханы
с т а л и
г л а в ной
темой его
творчест-
ва. Ху-
д о ж н и к
жил неда-
леко от
барского
дома, в котором вырос Лер-
монтов, поэтому Сальков на-
учился чувствовать его из-
нутри. Он видел усадьбу
пробуждающейся, бодрству-
ющей и отходящей ко сну.
Перед его глазами краски
дня менялись несколько раз,
одни звуки поглощались или

усиливались другими. День
начинался пением птиц, а
вечерняя тишь нарушалась
кряканьем уток. Художник
многократно проходил мар-
шрутами поэта, любовался
рассветами и закатами над
сельским прудом, восхищал-
ся степными просторами в

любую погоду. Во время
прогулок он старался про-
пустить окружающий живой
мир через себя и понять,
что вызывало у Лермонто-
ва ощущение "пространство
без границ". Ответ он нашёл
не сразу, но был прав, ска-
зав однажды: "В Тарханах
много неба. Мы ходим здесь
по горизонту". Этот "безб-
режный океан'' и стал ос-
новной темой многих пейза-
жей художника, которые за-
нимают главное место в его
творчестве. На  картинах мы
видим леса, рощи, про-
сёлки, бескрайние поля в
окрестностях усадьбы, за-
каты и восходы, созревание
хлебов, сенокос, раннюю
весну и позднюю осень. Пей-
зажи поражают искреннос-

тью, задушевностью.  В ос-
новном, это пастель - тех-
ника редкая, капризная,
требующая авторской точ-
ности и мастерства. По его
мнению, именно пастель на-
иболее гармонична в пере-
даче неярких, нежных кра-
сок природы Средней по-
лосы России. На открытии
выставки присутствовали
два русских клуба: "Мала-
хит" и клуб им. Николы Дас-
калова, а также работники
библиотеки, которые всег-
да нам предоставляют воз-
можность для выставок. Они
первыми увидели велико-
лепные картины художника,
успели почувствовать гармо-
ничность бытия и наслади-
ться красотой природы.
Многих из присутствующих
поразила техника пастели,
они долго обсуждали, как
художнику удалось передать
на картоне туман в пейза-
же "Барский пруд в Тарха-
нах".

Мы благодарны Россот-
рудничеству в Болгарии и Го-
сударственному музею-за-
поведнику "Тарханы" за
прекрасную возможность
насладиться русской приро-
дой, увидеть эстетику ушед-
шей эпохи и ощутить дыха-
ние, атмосферу родного до-
ма поэта Михаила Лермон-
това.

Столичные гиды-перевод-
чики, владеющие английс-
ким, французским, испанс-

Ãèäû íàçâàëè ëþáèìûå ìåñòà èíîñòðàííûõ òóðèñòîâ â Ìîñêâå
ким и португальским языка-
ми, назвали самые популяр-
ные маршруты экскурсий

для иностранцев, пишет офи-
циальный сайт мэра Моск-
вы.

В первые шесть месяцев
прошлого года в городе поб-
ывали 11,5 миллиона гостей
из других стран. Эта цифра
практически на треть боль-
ше, чем в первой половине
2019 года. Отмечается, что
больше всего путешествен-
ников прибывает в столицу
из Китая, Германии, Фран-
ции, Италии и Израиля.

Так, самым популярным
местом для экскурсий яв-
ляется Кремль и историчес-
кий центр города. Для тех,
кто впервые приехал в Мос-
кву, гиды проводят прогул-
ки по Красной, Пушкинской,
Театральной, Манежной и
Биржевой площадям.

Помимо этого, иностранцы
часто хотят узнать поболь-
ше о столичном метро и про-
гуляться по подземке, кото-
рая является уникальным
объектом в плане транспор-
тной инфраструктуры и ар-

хитектурных особенностей.
Также туристы любят ез-

дить на Воробьевы горы и к
зданию МГУ. Экскурсоводы
нередко бывают с гостями
страны на стадионе в "Луж-
никах". Там часто катаются
над Москвой-рекой по ка-
натной дороге и берут с со-
бой аудиогид.

А летом туристам нравит-
ся участвовать в велотурах
по Москве и кататься на яр-
ких речных трамвайчиках
под названиями "Подсолнух",
"Василек", "Незабудка" и "Ро-
за", которые следуют от гос-
тиницы "Украина" и парка Го-
рького до Новоспасского
моста.
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Завоевание Россией выхо-
да к Черному морю и при-
обретение Крымского полу-
острова были отнюдь не
самыми смелыми проекта-
ми Екатерины Второй. Госу-
дарыня мечтала о возрож-
дении некогда великой Ви-
зантийской империи.

Тысячелетняя история Ви-
зантии закончилась 29 мая
1453 г., когда в столицу им-
перии ворвались войска ту-
рецкого султана Мехмеда II.
Духовный центр православия
пал под натиском захватчи-
ков, могущество одного из
самых влиятельных госу-
дарств было утеряно без-
возвратно. Однако принять
этот факт согласились не
все.

Идея возрождения Визан-
тийской империи зародилась
еще в Московском княжес-
тве, стремительно объеди-
нявшем вокруг себя русс-
кие земли в XV-XVI веках.
Теория "Москва - Третий
Рим", озвученная монахом
Филофеем, благополучно
пережила правления Рюри-
ковичей, Смутное время и
нашла отклик у правителей
Российского государства из
новой династии. Когда в XVII
веке обозначились первые
территориальные конфликты
с Османской империей,
идея вышла за пределы ре-
лигиозных рассуждений и
зазвучала по-новому.

Позднее вместе со стрем-
лением достичь прочного
контроля Российской импе-
рии над Черным морем к
этой теории присоединилась
идея освобождения Конс-
тантинополя от турок. В кон-
це 1770-х годов у Екатерины
Великой и ее фаворита Гри-
гория Потемкина возник
план, который и получил
название "греческого проек-
та".

Планировалось вытеснить
турок в Азию, а на месте
европейских владений Ос-
манской империи создать
два независимых государс-
тва: Греческую империю
("наследницу" Византии) и
Дакию, которая послужит бу-
фером между тремя импе-
риями. В ее состав Екате-
рина планировала включить
территории Молдавии, Ва-
лахии и Бессарабии, а на
престол посадить правите-
ля-христианина. Что касает-
ся главной части проекта -
Греческой империи, то она
должна была включать в се-
бя южную Болгарию, остро-
ва Архипелага, Македонию
и саму Грецию. Статус сто-
лицы следовало вернуть Кон-
стантинополю. На правах
"Третьего Рима" этим заня-
лась бы Россия, долгом ко-
торой являлось освобожде-
ние единоверцев от много-
летнего турецкого владычес-
тва. Символическим жестом,
призванным поставить точ-
ку в осуществлении проек-
та, должно было стать вод-
ружение православного
креста над храмом Святой
Софии.

27 апреля 1779 года поя-
вился на свет второй сын
цесаревича Павла Петрови-
ча и внук Екатерины II. По

Âîçðîæäåíèå "âòîðîãî Ðèìà"
Греческому
проекту
Екатерины
Великой не
суждено
было сбыться

Завоевание Константинополя турками

Екатерина II и ее внук - Великий князь Константин, который должен был стать императором возрожден-
ной Византийской империи

Князь Потемкин Таврический - ав-
тор "Греческого проекта"

желанию императрицы его
назвали Константином, а в
манифесте указали, что "от
новорожденного можно ожи-
дать увеличения славы и мо-
гущества России". Царствен-
ная бабушка уже определи-
ла для внука судьбу: с та-
ким именем Константин
Павлович просто обязан был
стать правителем новой Гре-
ческой империи. Отметим,
что основателем Византий-
ской империи являлся Кон-
стантин Великий, а послед-
ним императором - Конс-
тантин XI Палеолог, о чем
Екатерина прекрасно знала.

На этом намеки Екате-
рины Великой не закончи-
лись. По случаю рождения
внука она распорядилась
выбить медаль с изображе-
нием Черного моря и храма
Святой Софии с правос-
лавным крестом на куполе.

Даже в кормилицы будуще-
му императору Екатерина
выбрала гречанку! Когда же
Константин подрос, бабуш-
ка заботливо составила для
него расписание занятий,
среди которых важное мес-
то занимал греческий язык.

Существует мнение, что и
старший сын Павла Петро-
вича стал "жертвой" гречес-
ких амбиций Екатерины II.
По официальной версии,
рожденного в 1777 году ма-
льчика назвали в честь Алек-
сандра Невского. Однако
императрица скорее мечта-
ла о другом будущем для
внука и назвала его в честь
другого великого полковод-
ца - Александра Македонс-
кого, победившего в свое
время персов.

Разумеется, подготовка к
осуществлению грандиозно-
го замысла заключалась не
только в присвоении наслед-
никам подходящих имен. В
решении вопроса Екатери-
на Великая рассчитывала на
мощь русских армии и фло-
та, а также на содействие
греческого народа. Греки, в
свою очередь, возлагали бо-
льшие надежды на Россию
и стремились к обретению
независимости от турок.

Почти за десять лет до
заключения Российской и
Османской империями Кю-
чук-Кайнарджийского мира
бывший купец из города Са-
лоники и капитан артилле-
рии русской армии Георги-
ос Папазолис объехал всю
Грецию, стремясь выяснить
готовность соотечественни-
ков к сопротивлению. Ког-
да на Средиземном море

появилась русская эскадра,
к ней активно присоедини-
лись отряды вооруженного
греческого населения. В
1770 году произошло восс-
тание, одним из лидеров ко-
торого стал Папазолис. Увы,
мирный договор 1774 года
не приблизил греков к же-
лаемому, но и не отнял ве-
ру в силу русского оружия.
Оставалось ждать следую-
щего конфликта между Рос-
сией и Турцией.

Готовясь к очередной вой-
не с Портой, Екатерина II
пришла к выводу, что на

этот раз России не поме-
шает сильный союзник в Ев-
ропе. Выбор пал на Авст-
рию, привлечь которую к
совместным действиям им-
ператрица смогла, посулив
немалые территориальные
приобретения.

Первая встреча Екате-
рины Второй и австрийско-
го императора Иосифа II
состоялась в 1780 году в Мо-
гилеве. Туда представитель
династии Габсбургов прибыл
инкогнито, представляясь
графом Фалькенштейном. В
это время екатерининский
канцлер граф Александр Ан-
дреевич Безбородко трудил-
ся над документом, получив-
шим название "Мемориал по
делам политическим". В нем
были доработаны и подроб-
но изложены положения
"греческого проекта", а так-
же те уступки, которые Рос-
сия готова предоставить Ав-
стрии за участие в союзе.
Григорий Потемкин как
главный автор идеи о соз-
дании Греческой империи
тоже принимал участие в
составлении "Мемориала".

Договор, согласно которо-
му Россия и Австрия обяза-
лись поддерживать друг дру-
га военной силой или денеж-
ной субсидией, содержал
секретную часть. В ней Ио-
сиф II признавал условия
Кючук-Кайнарджийского
мира и фактически согла-
шался на войну против Тур-
ции с последующим разде-
лом завоеванных террито-
рий. Император оставался
чрезвычайно доволен таки-
ми перспективами ровно до
тех пор, пока тайное не ста-

ло явным. Франция и Вели-
кобритания, выступающие
категорически против уси-
ления России, были готовы
скорее поддержать турок,
чем дать проекту Екатерины
осуществиться. Подобная
расстановка сил несколько
смутила австрийского пра-
вителя, а идеи русской го-
сударыни уже не вызывали
былого энтузиазма.

Как бы то ни было, неод-
нозначная ситуация разре-
шилась и без прямого учас-
тия Габсбургов. В 1782 году
родственник крымского ха-
на Шагин-Гирея поднял воо-
руженное восстание, встре-
ченное в Стамбуле с боль-
шим воодушевлением, и об-
ратился к султану за под-
держкой. Шагин-Гирей бе-
жал под защиту русских
войск и обратился за помо-
щью к Екатерине. Опасаясь
высадки турецких войск на
Крымском полуострове, им-
ператрица приказала отпра-
вить туда русские войска и
разогнать мятежников. А вот
бежавший хан так и не смог
удержать в своих руках
власть, да к тому же наст-
роил против себя население
жестокими расправами. Он
спешно отрекся от престо-
ла, а уже в апреле 1783 го-
да вышел Манифест о вхож-
дении Крыма в состав Рос-
сийской империи. Война с
Турцией была неизбежна.

Война 1787-1791 гг. закон-
чилась победой Российской
империи. Согласно условиям
Ясского мира, граница меж-
ду двумя государствами ста-
ла проходить по Днестру,
правда, Молдавия и Бесса-
рабия оставались за Турци-
ей. Для Екатерины II это оз-
начало одно: "греческий про-
ект" отменяется или в луч-
шем случае откладывается
на неопределенный срок.

Вскоре по приказу импе-
ратрицы на Черном море бу-
дет основан новый морской
порт, который заселят в том
числе и греками, - город
Одесса. В начале XIX века,
когда страной будет править
уже старший внук Екате-
рины II Александр, семь гре-
ческих островов окажутся
под протекторатом России,
а в 1821 г. греки устроят ре-
волюцию и обретут долгож-
данную независимость. Кон-
стантин Павлович, которо-
му Екатерина Великая су-
лила греческий престол, не
захочет править даже Рос-
сийской империей, уступив
это право младшему брату
Николаю. Единственным
живым напоминанием о сме-
лом проекте амбициозной
государыни и ее сподвиж-
ников, до наших дней оста-
ется Вознесенский (он же -
Софийский) храм, возве-
денный в Царском Селе в
напоминание о Софии Кон-
стантинопольской. (histrf.ru)
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Многие знают Евгения
Максимовича Примакова как
видного политика, но мало
кто - как человека. О том,
каким он был другом и нача-
льником, "Российская газета"
побеседовала с Юрием Коба-
ладзе, бывшим подчиненным
Примакова и руководителем
пресс-бюро Службы внешней
разведки Российской Феде-
рации с 1991 по 1999 год.

- Немало людей называ-
ют Примакова своим нас-
тоящим другом. Действи-
тельно ли у него было так
много друзей?

- Ни у кого не бывает мно-
го друзей, потому что дру-
зья - это штучный товар. Но
Примаков был мастером
этот товар отбирать и под-
держивать дружеские отно-
шения в течение многих де-
сятилетий. Он был абсолют-
но преданным человеком, и
друзья его за ним, как уточ-
ки, ходили из ведомства в
ведомство, для них неваж-
но было, какую должность
он занимал. Вот вам случай:
когда Примаков руководил
разведкой, в здании ее
пресс-бюро он нередко наз-
начал неформальные встре-
чи, в том числе и с друзья-
ми. На эти встречи очень
часто приезжал его ста-
ринный друг, Георгий Нико-
лаевич Данелия. И когда
Примаков ушел в МИД, Да-
нелия, соответственно, бю-
ро навещать перестал. Как-
то я встретил его и спро-
сил: "Георгий Николаевич,
куда пропали?" А он мне от-
ветил: "Я вместе с Прима-
ковым ушел из разведки и
пошел в МИД". Вот такие у
него были друзья, и дружба
с самыми близкими из них
тянется еще с детских и
юношеских лет, которые
Примаков провел в Тбили-
си.

- Грузинская столица
как-то отразилась на ха-
рактере Евгения Максимо-
вича?

- Она подарила ему интер-
национальное воспитание,
ведь Тбилиси - это очень ин-
тернациональный город.
Среди его друзей всегда
было много армян, русских,
курдов, азербайджанцев -
он впитал эту тбилисскую
культуру многонационально-
го общения и дружбу со все-
ми ними впоследствии про-
нес сквозь жизнь.

- Как он общался с под-
чиненными? Держал дис-
танцию?

- На этот вопрос блиста-
тельно ответила Татьяна Са-
молис, которая была его
пресс-секретарем, когда он
руководил разведкой. Она
так сказала: "Он умел под-
нять любого человека до
своего уровня". На мой
взгляд, это великое умение.
Если собеседник был При-
макову по душе, то Евгений
Максимович всегда созда-
вал такую атмосферу, чтобы
тот чувствовал себя комфор-
тно, даже если он был млад-
ше или ниже по званию. К
тому же Примаков всегда
был очень внимательным к
подчиненным. Вот вам слу-
чай из моего опыта: как-то

Åãî ÷àñòî âûáèðàëè òàìàäîé
Юрий Кобаладзе - о своем
начальнике Евгении Примакове

раз мне стало плохо, прие-
хала "скорая", забрала в бо-
льницу, но в тот же день я
вернулся. И когда я захо-
дил к себе, то увидел огром-
ную вазу с фруктами. Это
Евгений Максимович прис-
лал, узнав, что я заболел.
Атмосферу доверительности
создавало и его отношение
к шуткам. У нас в английс-
ком отделении разведки
было принято постоянно шу-
тить, это очень ценилось, и
я перенес это в пресс-бю-
ро. Несмотря на то что При-
маков был моим начальни-
ком и такой знаменитой лич-
ностью, я все равно иногда
позволял себе в отношении
него и шутки, и розыгрыши.
Я понимал, что он оценит и
не обидится. Иногда я его,
конечно, мягко говоря, выво-
дил, но в конце концов мы
потом вместе смеялись.

- А каким Примаков был
в работе в целом?

- Он был спокойным ру-
ководителем и умел созда-
вать такую атмосферу дове-
рительности, что никто не

этого масса.
- Ну неужели Примаков

был таким уж спокойным
начальником?

- Конечно, нет. Он мог и
огрызнуться, и возразить. А
как-то раз он страшно оби-
делся на газету "Коммер-
сантъ", они тогда в февра-
ле 1994 года какую-то га-
дость написали в статье под
названием "Клинтон при-
держал "подарок" ко Дню
защитника Отечества" .
Примаков просил меня поз-
вонить им в редакцию и ска-
зать, что мы прерываем с
ними отношения. Я ему тог-
да сказал, что с газетой и
вообще со СМИ ругаться не
стоит, и отказался это де-
лать. В итоге Примаков сам
написал текст извинения от
лица "Коммерсанта", сказал
мне отправить им и ушел,
хлопнув дверью. Но прош-
ло некоторое время, и он
сам мне позвонил и сказал:
"Вы были правы, не стои-
ло. Отправили?" Я ответил,
что не стал этого делать.

- А как он вообще к
прессе относился?

- Очень терпеливо, все эти
рассказы, что он ее не лю-
бил, - чушь, ведь он сам на-

иногда язвительным, но все
- в рамках приличия.

- Что Примаков не про-
щал подчиненным и дру-
зьям?

- Предательства. Вот вам
пример. Евгений Максимо-
вич был дружен с бывшим
генерал-майором КГБ Оле-
гом Калугиным, который в
какой-то момент пошел на
прямое предательство, уе-
хал в США, там давал пока-
зания против нашей развед-
ки, раскрывал имена сот-
рудников... И после всего
этого Примаков мне как-то
сказал: "Этого человека для
меня больше не существу-
ет". Он порвал с Калугиным
отношения за то, что тот пе-
решел черту. Впоследствии
у нас с Евгением Максимо-
вичем был еще один разго-
вор о том, что, мол, преда-
телем человека может наз-
вать только суд, на что он
мне тогда сказал: "Да, я с
вами согласен, но если вы
спросите мое мнение, то в
моем окружении такого че-
ловека (Калугина. - Прим.
"РГ") больше нет. Я от него
отрекаюсь".

- Был ли Примаков
тщеславным?

- Он очень спокойно от-
носился к своему статусу.
Когда с началом чеченских
событий ему по распоряже-
нию Ельцина приставили ох-
рану и он со всем этим соп-
ровождением приехал в
пресс-бюро, я ему сказал:
"Евгений Максимович, как я
вам завидую!" На что он мне
ответил: "Ничего вы не по-
нимаете, это ужасно неудоб-
но, они постоянно следуют
за вами, никуда не уйдешь".
Но наиболее показателен в
этом смысле его разговор
с Ельциным сразу после то-
го, как тот отправил Евге-
ния Максимовича в отстав-
ку. Ельцин спросил у него:
"А как вы домой доедете?"
Примаков ответил: "Сдам го-
сударственную машину и во-
зьму такси, как же еще". Он
был абсолютно земной че-
ловек.

- На каком посту, как
вам кажется, ему было
комфортнее всего рабо-
тать?

- Хороший вопрос. Я ду-
маю, что на всех. Может, в
какой-то период он и сожа-
лел, что ушел из разведки,
из МИДа, но в конечном
итоге он всегда понимал,
что поднимается на ступе-
ньку выше, где можно внес-
ти больший вклад, чем на

Юрий Кобаладзе - генерал-майор
Службы внешней разведки России
(СВР) в отставке, а ныне - про-
фессор и заместитель декана фа-
культета Международной журна-
листики МГИМО, который он сам
же и окончил в 1972 году. С 1977
по 1984 год работал корреспон-
дентом Гостелерадио в Велико-
британии, однако и после возв-
ращения на родину продолжил
выезжать в заграничные коман-
дировки по его линии. Так, напри-
мер, сопровождал Горбачева во
время его визитов в США, Брита-
нию, Мальту.     Фото: Photoxpress

прежнем месте. Я знаю, что
Примаков очень не хотел
уходить из разведки, это Е-
льцин ему, по сути, выкру-
тил руки. Но даже в уходе
у Примакова был свой "по-
черк": он всегда оставлял
вместо себя своего канди-
дата, преемника. В развед-
ке, к примеру, он навязал
Ельцину кандидатуру Труб-
никова, который был замом
Евгения Максимовича. Ухо-
дя из МИДа, Примаков на
своем месте оставил Иго-
ря Иванова. В этом плане
он всегда добивался свое-
го.

Примаков людей действи-
тельно любил. Он не был
зловредным, может, только
иногда язвительным, но все
- в рамках приличия.

- Примакова нередко
называют русским Кис-
синджером...

- Я вам больше скажу: они
еще и внешне похожи. Во-
обще, они очень дружили и
оба понимали, что надо на-
ходить точки соприкоснове-
ния, потому что мы живем
в довольно-таки хрупком ми-
ре. Если составлять рейтинг
кандидатов в некий совет
мудрецов, то Примаков и
Киссинджер определенно
стояли бы рядом, если су-
дить по степени влияния на
выработку внешней полити-
ки. Но в плане функционала
Евгений Максимович, конеч-
но, обошел и Киссинджера,
и вообще всех. Никто не за-
нимал столько постов и дол-
жностей, сколько он.

Ïðèìàêîâ è ñòóäåíòû
В феврале 2003 года на встрече со студентами

МГИМО у Примакова спросили, с какими политиками он
сумел сохранить дружеские отношения. "С большинст-
вом, - цитирует Евгения Максимовича университетская
газета "Международник". - Например... с Джорджем Бу-
шем-старшим. Когда Буш-младший был избран прези-
дентом, я отправил телеграмму: "К сожалению, лично
Вашего сына я не знаю, но свято верю в генетику".
Молодежь очень интересовало, в чем, по мнению гостя,
заключается смысл жизни. "Для меня, например, встре-
ча с вами сегодня: когда слышишь умные вопросы, ког-
да можешь общаться с умными людьми - значит жизнь
в какой-то степени прожита не зря. Спасибо", - отвечал
Примаков. Впоследствии он станет вести мастер-класс
по ближневосточной политике в МГИМО, где, кстати, в
память о нем летом прошлого года открыли памятник в
виде бюста. Делясь со студентами своими педагогичес-
кими наблюдениями, Примаков однажды сделал весьма
лестный для прекрасной половины вуза вывод: девушки
по таким важным качествам, как целеустремленность,
упорство, активность, по его мнению, стали все больше
опережать юношей.

Примаков любил застолья, его часто назначали тамадой, и с этой
ролью он отлично справлялся.               Фото: Сергей Севостьянов

чинал с журналистики и сре-
ди журналистов у него было
много друзей. К примеру,
журналист-международник
Стас Кондрашов из "Извес-
тий". Примаков как-то раз
по дороге на работу заехал
к нему, чтобы поздравить с
днем рождения. Это был ве-
сьма необычный жест, учи-
тывая, что Евгений Макси-
мович в ту пору был пре-
мьер-министром страны.

- Примаков в работе от-
личался от Примакова в
жизни, или это был один
и тот же человек?

- Безусловно, есть порт-
рет личностный и портрет
политический, но разделять
их нельзя. Личностный я бы
назвал если не идеальным,
то хотя бы очень близким к
этому определению. Поли-
тический же отличался тем,
что был более сдержанным.
Но все менялось, когда де-
ло доходило до межлич-
ностных отношений, дружбы
и... проведения застолий.
Евгения Максимовича очень
часто назначали тамадой, он
любил это дело, у него это
хорошо получалось. Ведь для
того, чтобы быть хорошим
тамадой, нужно любить лю-
дей, а Примаков людей дей-
ствительно любил и хорошо
к ним относился. Он не был
зловредным, может, только

боялся высказывать свою
точку зрения. Не случайно
именно он, еще работая в
Институте мировой эконо-
мики и международных от-
ношений РАН (ИМЭМО),
ввел практику мозговых
штурмов и потом перенес ее
в разведку. Евгений Макси-
мович поощрял коллектив-
ное творчество и действи-
тельно прислушивался к лю-
дям, принимая решения. К
тому же он всегда выступал
за открытость. В той же раз-
ведке он быстро понял, что
в новых условиях, в новой
стране нужно было менять
методы набора молодых
сотрудников. Он был убеж-
ден, что разведка должна
была заявить о себе, о ней
нужно было рассказывать,
чтобы привлекать молодых
людей. Собственно, поэто-
му мы начали ездить по
высшим учебным заведени-
ям, в основном в Москве, с
курсом лекций о разведке.
Я читал, Евгений Максимо-
вич одну, Татьяна Самолис...
Он также ратовал за то, что
сотрудники разведки не мо-
гут принадлежать ни к од-
ной из партий, и был убеж-
ден, что разведки разных
стран должны не только со-
перничать между собой, но
и сотрудничать, потому что
точек соприкосновения для
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25 октября председатель
Отдела внешних церковных
связей Московского Патри-
архата митрополит Волоко-
ламский Иларион в завер-
шение своей поездки в Со-
единенные Штаты Америки
посетил Представительство
Московского Патриархата в
Нью-Йорке - Николаевский
кафедральный собор, сооб-
щил портал "Патриархия.ру".

Владыка Иларион препо-
дал благословение клирикам
собора и сотрудникам Пред-
ставительства, а также пе-
редал в дар приходской биб-

27 октября, в Неделю
19-ю по Пятидесятнице, день
памяти святых отцов VII Все-
ленского Собора, Святей-
ший Патриарх Московский
и всея Руси Кирилл совер-
шил чин великого освяще-
ния кафедрального собора
Рождества Пресвятой Бого-
родицы г. Ростова-на-Дону и
возглавил служение Божес-
твенной литургии в обнов-
ленном храме, сообщает
Патриархия.ru. В 2013-2019
годах в кафедральном собо-
ре Ростова-на-Дону прово-
дились ремонтно-реставра-
ционные работы.

На богослужении присут-
ствовали полномочный
представитель Президента
РФ в Южном федеральном

В храме святого царевича
Димитрия 25 октября нача-
лись бесплатные курсы по
уходу за тяжелобольными лю-
дьми. Они организованы
учебным центром Больницы
святителя Алексия совмест-
но с православной службой
помощи "Милосердие" и пред-
назначены для желающих ос-
воить профессиональные нав-
ыки ухода за тяжелобольны-
ми людьми. В течение шести
месяцев слушатели будут
учиться по методике ухода за
лежачими пациентами, кото-
рая была разработана на ос-
нове более чем 20-летнего
опыта работы сестер правос-
лавной службы "Милосердие".
Всего на курсы были зачис-

Â Ìîñêâå ïðîøåë II Ìåæäóíàðîäíûé
ñúåçä ðåãåíòîâ è ïåâ÷èõ ÐÏÖ

26 октября, в праздник Иверской иконы Божией Мате-
ри, по благословению Святейшего Патриарха Московско-
го и всея Руси Кирилла наместник Сретенского ставро-
пигиального мужского монастыря архиепископ Верейский
Амвросий совершил Божественную литургию в кафедра-
льном соборном Храме Христа Спасителя г. Москвы, со-
общает Патриархия.ru.

В богослужении приняли участие делегаты II Междуна-
родного съезда регентов и певчих Русской Православной
Церкви. Два хора регентов и певчих составили почти 500
участников съезда, приехавших из 15 стран и 142 епар-
хий. Хорами поочередно управляли регенты из России,
Украины, Болгарии, США и других стран.

По окончании Литургии был совершен молебен перед
Иверской иконой Божией Матери. После молебна архие-
пископ Амвросий обратился к участникам богослужения
с архипастырским словом.

"Нередко именно церковное пение является самой силь-
ной проповедью о Христе, которую слышат наши прихожа-
не, и благодаря которой обретают в своей жизни новый
смысл, открывают сердца свои для Евангельского благо-
вестия и затем уже никогда не уходят из спасительного,
торжествующего и самого красивого на земле пространс-
тва - Христовой Церкви", - сказал, в частности, архиерей.

II Международный съезд регентов и певчих Русской Пра-
вославной Церкви состоялся в Москве c 24 по 26 октября.
В его работе приняли участие 547 делегатов из 142 епархий
и 15 стран, регенты соборных и приходских храмов, став-
ропигиальных монастырей, преподаватели церковных и свет-
ских учебных заведений. Возглавил работу съезда Святей-
ший Патриарх Московский и всея Руси Кирилл.

Съезд был посвящен памяти регента, композитора, ав-
тора духовной музыки Павла Григорьевича Чеснокова
(1877-1944). В этом году отмечается 75-летие со дня кон-
чины выдающегося композитора.

Çàâåðøèëñÿ âèçèò ìèòðîïîëèòà
Âîëîêîëàìñêîãî Èëàðèîíà â ÑØÀ

лиотеке коллекцию своих бо-
гословских трудов на англий-
ском и русском языках.

Вечером того же дня мит-
рополит Иларион отбыл на
родину. В аэропорту имени
Джона Кеннеди председате-
ля ОВЦС провожали гене-
ральный консул Российской
Федерации в Нью-Йорке
С.К. Овсянников и духовен-
ство Николаевского Патри-
аршего собора.

В ходе поездки в США мит-
рополит Иларион принял
участие в торжествах по слу-
чаю 125-летия начала слу-

жения святителя Рафаила
Бруклинского и 100-летия
Николаевского собора Анти-
охийской Церкви в Брукли-
не, встретился с Блаженней-
шим Митрополитом всей
Америки и Канады Тихоном,
архиепископом Американс-
ким Элпидофором (Констан-
тинопольский Патриархат),
архиепископом Нью-Йоркс-
ким и Северо-Американским
Иосифом (Антиохийский Пат-
риархат), Чрезвычайным и
Полномочным послом Рос-
сийской Федерации в США
А.И. Антоновым, постоянным

представителем России при
ООН В.А. Небензей, прези-
дентом фонда "Призыв совес-
ти" раввином Артуром Шна-
йером, президентом Свято-
Владимирской духовной се-
минарии Православной Цер-

кви в Америке протоиереем
Чадом Хатфилдом, профес-
сорско-преподавательской
корпорацией и студентами
семинарии, клириками Пат-
риарших приходов в США, ду-
ховенством РПЦЗ.

Ïàòðèàðõ Êèðèëë îñâÿòèë õðàì â Ðîñòîâå-íà-Äîíó

Администрация ТРЦ
"Экватор" в украинском го-
роде Ровно сообщила о не-
медленном демонтаже рек-
ламных плакатов с изобра-
жением окровавленной де-
вушки, размещенных на бил-
бордах города.

После скандала, вызванно-
го рекламной кампанией
Хэллоуина в Ровно, в торго-
во-развлекательном центре
"Экватор" принесли свои из-
винения за двусмысленность
использованных ими рек-
ламных сюжетов и завери-
ли, что не имели намерения
оскорбить чьи-либо чувства.
Об этом говорится в офици-
альном обращении админис-
трации ТРЦ к жителям Ров-
но, опубликованном на сайте
"Экватора".

"Мы с большим уважением
относимся к комментариям и
замечаниям, которые посту-
пают к нам в связи с разме-

Â Áîëüíèöå "Ñâ. Àëåêñèÿ" íà÷àëèñü êóðñû ïî óõîäó çà òÿæåëîáîëüíûìè
том, что основой добра яв-
ляется Бог. На наших курсах
вы больше узнаете о духов-
ной основе милосердия",-
сказал епископ Пантелеимон.

Центральная клиническая
больница святителя Алексия
митрополита Московского -
многопрофильное лечебное
учреждение на 280 мест.
Это крупнейшее медицинс-
кое учреждение Русской
Православной Церкви. В бо-
льнице лечатся люди из всех
регионов России вне зави-
симости от их конфессиона-
льной принадлежности. Для
всех пациентов обследова-
ние и лечение проводятся
бесплатно. С 2018 года в бо-
льнице работает лицензиро-

ванный Учебный центр. В
нем готовят младших меди-
цинских сестер по уходу за
больными, организуются
курсы повышения квалифи-
кации медицинских сестер.
Учебный центр выдает сви-
детельства государственно-
го образца.

Среди 27 проектов пра-
вославной службы помощи
"Милосердие" - патронажная
служба помощи на дому. Это
более 60 сестер милосер-
дия, которые ухаживают за
людьми, требующими мно-
гочасового ухода: одинокие
пожилые люди, больные с
неизлечимыми прогрессиру-
ющими заболеваниями, тя-
желобольные дети.

лены 25 слушателей. Пред-
седатель Синодального отде-
ла по благотворительности
епископ Пантелеимон совер-
шил молебен перед началом
курсов и провел первое за-

нятие.
"Вы хотите научиться уха-

живать за тяжелобольными
людьми, и мы поможем вам
в этом. Совершая добрые
дела, мы должны помнить о

Â Ðîâíî èçâèíèëèñü çà ïëàêàòû ñ ðåêëàìîé Õýëëîóèíà
щением анонса праздника
Halloween. Нам действитель-
но очень жаль, что изобра-
жение анонса сезонного
праздника в нашем развле-
кательном центре возмутило
часть жителей. Основной
посыл сюжета планировался
как анонс яркого грима, ко-
торый ждет гостей этого со-
бытия. Ни в коем случае мы
не имели целью хоть как-то
оскорбить ваши чувства", -
говорится в обращениии ад-
министрации.

При этом в ТРЦ подчерк-
нули, что во время планиро-
вания мероприятия "ориенти-
ровались на опыт стран, где
такие праздники, как Hallo-
ween, активно празднуются
много лет".

"Приняв во внимание обра-
щения по поводу двусмыслен-
ности размещенной реклам-
ной кампании, мы приняли
незамедлительное решение о

замене сюжетов. В данный
момент осуществляется за-
мена изображений на всех
конструкциях. ТРЦ "Экватор"
приносит извинения перед
жителями города за сюжеты,
которые могли хоть как-то
обидеть или быть своеобраз-
но восприняты", - подчерки-
вается в обращении.

Союз православных журна-
листов напомнил, ранее де-
путаты Ровенского городско-
го совета рекомендовали зап-
ретить пропаганду Хэллоуина
в Ровно, в том числе наруж-
ную рекламу, а также прове-
дение каких-либо мероприя-
тий, связанных с этим "праз-
дником", в учебных заведениях
и учреждениях культуры ком-
мунальной собственности. "За"
решение проголосовали 26 из
28 депутатов.

округе В.В. Устинов, губер-
натор Ростовской области
В.Ю. Голубев, губернатор
Санкт-Петербурга А.Д. Бег-
лов, председатель Законо-
дательного собрания Ростов-
ской области А.В. Ищенко,
председатель Законодатель-
ного собрания Санкт-Петер-
бурга В.С. Макаров, глава
администрации г. Ростова-
на-Дону А.В. Логвиненко,
другие представители город-
ских и региональных влас-
тей Ростовской области.

Среди молившихся были
настоятельница Иверского
женского монастыря г. Рос-
това-на-Дону игумения Рахиль
(Ковалева) с сестрами оби-
тели, преподаватели и сту-
денты Донской духовной се-

минарии, казаки Платовской
сотни Южно-Российского го-
сударственного политехничес-
кого университета имени
М.И. Платова, воспитанники
Свято-Георгиевской правос-
лавной средней общеобразо-
вательной школы г. Ростова-
на-Дону, благотворители и
строители собора Рождест-
ва Пресвятой Богородицы.

В дар новоосвященному
собору Святейший Владыка
передал старинный список
Тихвинской иконы Божией
Матери. Для новых храмов
Ростовской епархии Святей-
ший Владыка передал 30
напрестольных Еванге-
лий.Затем Святейший Пат-
риарх вручил церковные наг-
рады.
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Кроссворд

ОТВЕТЫ НА КРОССВОРД:

По горизонтали: 1. Батат. 4. Отсев. 7. Реферат. 10. Зерно. 11.
Крайт. 12. Поганка. 13. Света. 16. Зубок. 19. Страх. 22. Ларго.
23. Итака. 24. Вокал. 25. Кредо. 26. Ябеда. 27. Кивок. 30.
Поиск. 33. Львов. 36. Обновка. 37. Тромб. 38. Велюр. 39. Заку-
ток. 40. Ниоба. 41. Алтын.

По вертикали: 1. Базис. 2. Турне. 3. Тропа. 4. Отказ. 5. Скарб.
6. Виток. 8. Фагот. 9. Рента. 14. Волокно. 15. Турнепс. 17. Ува-
лень. 18. Опахало. 19. Совок. 20. Рукав. 21. Хиляк. 28. Ивняк.
29. Ответ. 30. Питон. 31. Итого. 32. Кобза. 33. Лавка. 34. Вольт.
35. Ворон.

По горизонтали: 1. Сладкий картофель. 4. Ес-
тественная убыль после вступительных экзаме-
нов. 7. Научный доклад. 10. Плод, семя злаков.
11. Змея семейства аспидов. 12. Несъедобный
гриб. 13. С милым хоть на край … 16. Долька

чеснока. 19. Эмоция с большими глазами. 22.
Самый медленный музыкальный темп. 23. Остров,
на котором Пенелопа дожидалась Одиссея. 24.
Певческое искусство. 25. Убеждения, жизненная
позиция. 26. Школьный доносчик. 27. Небрежное
приветствие. 30. Желание отыскать. 33. Город "хищ-
ников" на Украине. 36. Покупка, которую надо
обмыть. 37. Сгусток крови в кровеносном сосуде.
38. Бархатистая натуральная кожа. 39. Укромный
уголок. 40. Мифическая дочь Тантала, окаменев-
шая от горя. 41. Три копейки.

По вертикали: 1. Основа, фундамент. 2. Длите-
льная гастрольная поездка. 3. Ухоженное место в
лесу. 4. Отрицательный ответ на предложение руки
и сердца. 5. Пожитки, всякие домашние вещи. 6.
Один оборот спирали. 8. Персонаж романа "Мастер
и Маргарита". 9. Проценты, которые капают с круг-
ленького счёта в банке. 14. Тонкая непряденая
нить. 15. Кормовая репа. 17. Неуклюжий и непово-
ротливый человек. 18. Внушительный веер. 19. Ло-
паточка для мусора. 20. Пожарный шланг. 21.
Слабый человек. 28. Сборище прибрежных плакс.
29. Ликвидатор вопроса. 30. Змея. 31. Строка ве-
домости, побивающая бабки. 32. Музыкальный ин-
струмент. 33. Предприятие торговли. 34. Единица
напряжения. 35. Птица знающая кто украл.

ÏÐÎÃÐÀÌÌÀ ÐÊÈÖ

1 ноября, пятница
Этнографический диктант
Конференц-зал, 11:00

Вечер памяти Е.М.Примакова. По-
каз фильма "Последний день. Ев-
гений Примаков"

Презентация книги "Наш При-
маков". Фотовыставка, посвящен-

Откуда пошло обращение на Вы?
Выражая своё уважение к

человеку - к вышестоящим
и незнакомым принято об-
ращаться на Вы. В Болга-
рии часто с первого момен-
та знакомства предлагают
обращаться на "ты", хотя не
у всех нас и не всегда это
получается. Но почему тог-
да близким говорим - Ты?
Неужели, мы их меньше ува-
жаем, чем тех, чужих?

Не странно ли: к Богу мы
обращаемся на ты (... да
святится имя Твоё; Да при-
идет Царствие Твоё; да бу-
дет воля Твоя...), а к всяко-
му мелкому начальнику - на
Вы?

Неужели, Творец всего Су-
щего меньшего уважения дос-
тоин, чем любой прохожий,
которому мы говорим - Вы?
К святым обращаемся на ты,
а к грешным - на Вы? Пара-
докс... Может, дело не в ува-
жении... А в чём? Дабы по-
нять это, давайте вернёмся
в прошлое. Откуда и зачем
пошло это - выканье?

Ведь во всех древних
языках: др. греческом, ла-
тинском, др. русском - об-
ращение было только на ты,
это и понятно: коли один че-
ловек, то и говорить к нему
нужно в единственном чис-
ле: ты. Впервые обращать-
ся к себе как к многим - на
Вы - потребовал кто-то из
римских императоров. А ес-
ли императора называют на
Вы,- думают придворные
его,- то, чем я хуже? давай-
те и меня - на Вы. И пошла
волна гордыни сверху вниз:
каждый такой "пупок земли"
стал мнить себя "маленьким
императором" и требовать
себе тех же "почестей": "Я
тебе не просто я, меня те-
перь много, я теперь - Мы!"
И до того эта мода по Ев-
ропе дошла, что сейчас в
английском языке вообще
уже цельного "ты" не оста-
лось, все стали множествен-
ными You.

Конечно же, и на Руси лю-
ди испокон веков обраща-
лись друг к другу на ты.

Даже к Богу взывали - Ты.
Ивану Грозному говорили ты,
и он не обижался, ибо это
естественное, нормальное
обращение - на ты, обще-
принятое тогда: к одному че-
ловеку как к одному и об-
ращаться.

Русский Князь Светослав
(сын князя Игоря и княгини
Ольги),одержавший победу
над Хазарским Каганатом,
когда выходил в поход, то
всегда посылал в чужие зем-
ли весть - предупрежде-
ние:"Иду на вы!" Что озна-
чало - хочу идти на вас, то
есть вы мои враги.

Выканье к нам пришло от-
носительно недавно, в пет-
ровские времена, как некая
западная мода, новомодное
веяние. Тогда Пётр I много
западных обычаев при-
казным порядком в русское
сознание внедрял. И выка-
нье, было одним из них. Хо-
тя оно могло бы нам и вов-
се не привиться - осталось
бы некой чужестранной ди-
ковиной, но в 1722 г Пётр I
ввёл в России "Табель о ран-
гах", по которому ко всем
вышестоящим (по рангу) над-
лежало обращаться на Вы,
и называть их каким-нибудь
"Вашим благо-высокороди-
ем". А за нарушение этого
правила полагался штраф в
размере двухмесячного жа-
лования,причем назначен
оный мог как за тыкание
вышестоящему, так и за
выкание нижестоящему. А
если учесть, что треть этих
денег полагалась доносите-
лю, то нарушать его было
... небезопасно. Таким вот
образом в России насильс-
твенно, под угрозой штра-
фа, ввели западное выканье.
Простому человеку, понятно,
тыкали все: "он же - мужик,
а мы тут с эдаким европей-
ским выпендроном, и ува-

жаем только тех, кто с на-
ми в одну социальную игру
играет, и кто выигрывает...
в ней... у нас". И заметьте
(это важно): сначала обра-
щение на Вы вводилось,
чтобы подчеркнуть социаль-
ное неравенство: ты к им-
ператору на Вы, он к тебе -
на ты; к вышестоящим по
рангу - на Вы, они к тебе -
на ты... Т.е., выканье выра-
жало социальный статус, по-
ложение в социальной
структуре, а не уважение к
человеку. Уже потом созна-
ние адаптирует : положение
-> уважение к положению -
> уважение, затем они
сплетаются... И вот уже ес-
тественное желание челове-
ка - чувствовать уважение
окружающих, слышать к се-
бе уважительное обращение
- толкает его к тому, чтобы
занимать положение, к этой
"гонке по вертикали"... В об-
ществе же, хорошо это или
плохо, уже сложился некий
этикет, общественный поли-
тес, в котором, говоря друг
другу "Вы", мы словно
подчёркиваем своё почте-
ние к общепринятым Пра-
вилам Игры и отстранённо-
уважительное отношение
друг к другу. Это как бы
предохраняет нас от грубос-
ти, но и от ...прямых кон-
тактов.

В подтверждение того,
сколь задушевным является
русское ты, исчезнувшее у
англо-саксов, хочется на-
помнить стихотворение Пуш-
кина:

Пустое вы сердечным ты
Она, обмолвясь, замени-

ла,
И все счастливые мечты
В душе влюблённой воз-

будила.
Пред ней задумчиво стою;
Свести очей с неё нет

силы;
И говорю ей: как вы милы!
И мыслю: как тебя люб-

лю!

Наверняка кто-то из ва-
ших знакомых (а может, и
вы сами) употребляет уме-
ренно грубые восклицания
"ни фига не понимаю", а
вместо слова "много" гово-
рит "дофига". Вот только на
письме всё это пишется
(сюрприз!) раздельно: по
фигу, на фиг, ни фига, до

фига (как и менее прилич-
ные аналоги). Наречные со-
четания, образованные от
существительных с предло-
гами "без", "до", "на", "с",
"под", чаще всего пишутся
раздельно, хотя есть и иск-
лючения. Более того, все эти
слова зафиксированы в
"Русском орфографическом

словаре" под редакцией Ло-
патина. Конечно, это не
значит, что эти слова
уместны везде. Всё же они
не тянут на литературные
и относятся скорее к жар-
гонизмам. И кто-то из ва-
ших собеседников вполне
может посчитать вас не-
сусветным грубияном.

Могут посчитать вас несусветным грубияном

Приятного аппетита!

Капуста квашеная по
бабушкиному рецепту

Продукты: капуста белокочанная - 2 кг, морковь сред-
няя - 2 шт., вода - 800 мл., соль - 2 ст. ложки, сахар - 3
ст. ложки, перец черный горошком - 7 - 8 шт., лавровый
лист - 2 шт.
Приготовление: капусту нашинковать тонкой длинной

соломкой. Выложить в таз и слегка перетереть руками.
Совсем немножко, так, чтобы она лишь немного увлажни-
лась. Морковь натереть на терке. Добавить в таз и все
перемешать. Лавровый лист поломать на несколько час-
тей и добавить к общей массе. Если Вы не любитель
данного компонента, то можно обойтись и без него. Так-
же добавить перец горошком, и все еще раз перемешать.
Приготовить рассол. Использовать для этого будем сырую
холодную воду. Ее лучше купить в магазине в бутылке.
Добавить в воду соль и сахар и перемешать до их полного
растворения. Переложить овощную смесь в чистую трех-
литровую банку, плотно их там утрамбовывая. Затем за-
лить содержимое рассолом. Проткнуть несколько раз де-
ревянной палочкой или шампуром, чтобы рассол прошел
вовнутрь. Если вдруг рассола не хватит, то можно просто
добавить воду. Соли и сахара уже достаточно, и все ра-
зойдется, как надо. Поставить банку в миску, чтобы в нее
сливался образующийся сок. Его можно будет впоследс-
твии доливать обратно в банку. Оставить для брожения
на 2-3 дня. Время будет зависеть от температуры возду-
ха в помещении. Процессы брожения начнутся примерно
к концу первого дня, и это можно будет заметить по тому,
что на поверхности станут появляться пузырьки газа.

Их нужно выпускать и изнутри. Для этого 2 - 3 раза в
день содержимое банок следует протыкать чем-нибудь
острым до самого дна. Это может быть деревянная па-
лочка, или шампур. Как только увидите, что пузырьки
перестали образовываться, это сигнал к тому, что банку
пора убирать в холод.

ная жизни и деятельности
Е.М.Примакова  в Мраморном за-
ле. Большой зал, 16:00-19:00

2 ноября, суббота
"Ночь игр" -  интерактивные

игры для детей 6-11 лет, вход
свободный. Фойе между залами,
16:00-20:00
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Пятница, 1 ноября (болгарское время)

Воскресенье, 3 ноября

Пятница, 1 ноября (московское время)

Воскресенье, 3 ноября

05.00 "Про любовь" (16+) 06.00 Новости 06.10 "Гении и злодеи"
(12+) 06.35 Михаил Пореченков в многосерийном фильме "Куприн.
Поединок" (16+) 08.15 "Играй, гармонь любимая!" (12+) 08.55 "Ум-
ницы и умники" (12+) 09.40 "Слово пастыря" (0+) 10.00 Новости (с
субтитрами) 10.15 Премьера. "Игорь Тальков. "Память непрошенным
гостем..." (12+) 11.10 "Теория заговора" (16+) 12.00 Новости (с
субтитрами) 12.15 "Любовь Успенская. Почти любовь, почти паде-
ние" (12+) 17.10 Дмитрий Назаров, Марк Богатырёв, Елена Подка-
минская, Дмитрий Нагиев в фильме "Кухня в Париже" (16+) 19.05
"Сегодня вечером" (16+) 21.00 "Время" 21.20 Екатерина Федулова,
Евгений Цыганов, Ирина Рахманова, Татьяна Кравченко в фильме
"Питер FM" (12+) 23.00 "Что? Где? Когда?". Осенняя серия игр
(16+) 00.10 Леонид Барац, Александр Демидов, Камиль Ларин, Рос-
тислав Хаит в комедии "О чём говорят мужчины. Продолжение"
(16+) 01.55 Николай Караченцов, Владимир Стеклов, Борис Щер-
баков, Владимир Ерёмин в фильме "Криминальный квартет" (16+)
03.20 Раиса Рязанова, Николай Крючков в фильме "Человек на
полустанке" (0+) 04.30 "Про любовь" (16+)

05.00 Новости 05.05 "Мосгаз". "Операция "Сатана". Продол-
жение (16+) 06.00 Телеканал "Доброе утро" 09.00 Новости
09.30 Телеканал "Доброе утро" 10.00 "Модный приговор" (6+)
10.55 "Жить здорово!" (16+) 12.00 Новости (с субтитрами)
12.15 "Время покажет" (16+) 15.00 Новости (с субтитрами)
15.15 "Давай поженимся!" (16+) 16.00 "Мужское / Женское"
(16+) 17.00 "Время покажет" (16+) 18.00 Вечерние новости (с
субтитрами) 18.35 "Человек и закон" с Алексеем Пимановым
(16+) 19.40 "Поле чудес" (16+) 21.00 "Время" 21.30 Шоу Мак-
сима Галкина "Лучше всех!". Новый сезон (0+) 23.00 "Вечер-
ний Ургант" (16+) 23.50 Нани Брегвадзе, Надежда Михалко-
ва, Анна Михалкова, Филипп Янковский, Артур Смольяни-
нов в фильме "Любовь с акцентом" (16+) 01.35 Сергей Пус-
кепалис, Анатолий Белый, Светлана Ходченкова, Алексей Бар-
дуков, Катерина Шпица в фильме "Метро" (16+) 03.40 Конс-
тантин Крюков, Аглая Шиловская, Михаил Пореченков, Ро-
ман Мадянов, Андрей Руденский в фильме "Вурдалаки" (12+)

05.40 Сквозной эфир. Гость 06.00 Сквозной эфир
06.25 "Особое мнение" 09.05 Т/с "Громовы", 5 с
10.00 Новости 10.30 Сквозной эфир 12.35 Сквоз-
ной эфир. Гость 13.00 Сквозной эфир 15.10 Т/с
"Парфюмерша", 4 с 16.10 Т/с "Котовский", 7 с 17.05
Т/с "Котовский", 8 с 18.00 Новости 18.15 Сквозной
эфир. Live 19.00 Новости 19.15 Сквозной эфир.
Live 20.00 Новости 20.15 Сквозной эфир. Live 21.00
Новости 21.15 Сквозной эфир. Live 22.00 Новые
итоги. Live 23.00 Т/с "Чкалов", 1 с 00.00 Т/с "Чка-
лов", 2 с 01.05 "Особое мнение" 02.40 Сквозной
эфир 03.00 "Тайм-код" с Владимиром Ленским 03.30
Сквозной эфир 04.50 Сквозной эфир. Гость

05.00 Сквозной эфир. Гость 05.20 Сквозной эфир
06.25 "Особое мнение" 09.05 Т/с "Громовы", 6 с
10.00 Новые итоги 11.15 Х/ф "Репетитор" 13.00
Шоб я так ел 13.55 Х/ф "Веселое сновидение,
или Смех сквозь слезы", 1 с 15.10 Т/с "Парфю-
мерша", 5 с 16.05 Т/с "Чкалов", 1 с 17.05 Т/с
"Чкалов", 2 с 18.05 Сквозной эфир. Гость 18.30
Сквозной эфир. Гость 21.25 "Тайм-код" с Влади-
миром Ленским 22.00 Израиль за неделю 23.00
Т/с "Чкалов", 3 с 00.00 Т/с "Чкалов", 4 с 01.00
"Особое мнение" 02.40 Лиза из Сохо 04.00 Т/с
"Главные роли", 2 с 04.10 Т/с "Главные роли", 1 с
04.50 Т/с "Главные роли", 3 с

05.40 Т/с "Главные роли", 4 с 06.30 Т/с "Главные
роли", 5 с 07.20 Т/с "Главные роли", 6 с 08.15
Мультфильмы 09.05 Т/с "Громовы", 7 с 10.00 Из-
раиль за неделю 11.30 Х/ф "Женский день" 13.00
Шоб я так ел 13.55 Х/ф "Веселое сновидение,
или Смех сквозь слезы", 2 с 15.10 Т/с "Парфю-
мерша", 6 с 16.05 Т/с "Чкалов", 3 с 18.05 Сквоз-
ной эфир. Гость 22.00 Намедни в караоке 22.30
Т/с "Чкалов", 5 с 23.30 Т/с "Чкалов", 6 с 00.30
Лиза из Сохо 01.00 "Особое мнение" 02.30 Т/с
"Парфюмерша", 1 с 03.25 Т/с "Парфюмерша", 2 с
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05.15 "Наедине со всеми" (16+) 06.00 Новости 06.10 "Гении и
злодеи" (12+) 06.35 Нина Русланова, Леонид Куравлёв в фильме
"Берегите мужчин!" (12+) 08.00 "Теория заговора" (12+) 08.40 "Здо-
ровье" (16+) 09.40 "Непутёвые заметки" с Дм. Крыловым (12+)
10.00 Новости (с субтитрами) 10.20 Жанна Бадоева в проекте-
путешествии "Жизнь других" (12+) 11.15 "Видели видео?" (6+) 12.00
Новости (с субтитрами) 12.15 "Видели видео?" (6+) 13.45 Премье-
ра. "Страна Советов. Забытые вожди" (16+) 15.45 "Про Федота-
стрельца, удалого молодца". Анимационный фильм (12+) 17.15 Пре-
мьера. "Звёзды "Русского радио" (12+) 19.20 Алиса Фрейндлих,
Андрей Мягков, Лия Ахеджакова, Олег Басилашвили в комедии "Слу-
жебный роман". 1-я серия (0+) 21.00 "Время" 21.20 "Служебный
роман". 2-я серия (0+) 22.35 Сергей Светлаков, Вера Брежнева,
Михаил Ефремов в фильме "Джунгли" (12+) 00.05 Алексей Гуськов в
фильме "Находка" (18+) 01.50 Савелий Крамаров, Михаил Пугов-
кин, Анатолий Папанов, Татьяна Пельтцер в фильме "Ход конём"
(12+) 03.10 Анатолий Папанов, Нина Сазонова в фильме "Наш дом"
(12+) 04.45 "Про любовь" (16+)

1 КАНАЛ

Суббота, 2 ноябряСуббота, 2 ноября

Воскресенье, 3 ноября

06.00 Утро России 10.00 О самом главном
11.00 Вести 11.25 Вести. Местное время 11.45
Судьба человека с Борисом Корчевниковым
12.50 60 минут 14.00 Вести 14.25 Вести. Мес-
тное время 14.45 Кто против? 17.00 Вести.
Местное время 17.25 Андрей Малахов. Пря-
мой эфир 18.50 60 минут 20.00 Вести в 20:00
20:45 Вести. Местное время 21.00 Юморина
23.20 Сто причин для смеха. Семен Альтов
23.45 Потерянное счастье. Х/ф 01.20 2 ВЕР-
НИК 2 02.10 Уходя - уходи. Х/ф 03.45 Хочу
замуж. Х/ф

06.00 Утро России. Суббота
09.20 По секрету всему свету
09.40 Местное время. Суббо-
та 10.20 Сто к одному 11.00
Вести 11.20 Вести. Местное
время 11.40 Пешком.... Моск-
ва - Можайское шоссе 12.10
Пятеро на одного 12.55 Пет-
росян-шоу 14.45 Перекресток.
Х/ф 18.05 Привет, Андрей!
20.00 Вести в субботу 21.00
Искушение наследством. Х/ф
00.20 Романтика романса
01.15 Двое в новом доме. Х/
ф 02.35 Сила любви. Х/ф

05.50 Пешком.... Москва - Можайское шоссе 06.45
Переверни страницу. Х/ф 08.30 Сам себе ре-
жиссер 09.15 Смехопанорама Евгения Петрося-
на 09.40 Местное время. Воскресенье 10.20 Сто
к одному 11.00 Вести 11.20 Утренняя почта 11.55
Когда все дома с Тимуром Кизяковым 12.50 Бо-
льшой праздничный бенефис Елены Степанен-
ко "Свободная, красивая..." 14.50 Семь невест
ефрейтора Збруева. Х/ф 16.35 Катькино поле.
Х/ф 20.00 Вести недели 22.00 МОСКВА. КРЕМЛЬ.
ПУТИН 22.40 Воскресный вечер с Владимиром
Соловьевым 00.50 Дежурный по стране 01.35 Веч-
ная сказка. Х/ф 03.10 Следователь Тихонов 04.45
Когда все дома с Тимуром Кизяковым

Суббота, 2 ноября

RTR

Понедельник, 4 ноября

Вторник, 5 ноября

Среда, 6 ноября

Четверг, 7 ноября

Понедельник, 4 ноября

Среда, 6 ноября

Четверг, 7 ноября

Понедельник, 4 ноября

Вторник, 5 ноября

Среда, 6 ноября

Четверг, 7 ноября

05.00 Новости 05.10 "Рихард Зорге. Подвиг разведчика" (16+)
05.55 Михаил Пореченков в многосерийном фильме "Куп-
рин. Поединок" (16+) 07.35 "Садко". Анимационный фильм (6+)
09.00 Новости (с субтитрами) 09.15 Евгений Леонов в фильме
"Полосатый рейс" (12+) 11.00 Новости (с субтитрами) 11.15
Надежда Румянцева в комедии "Королева бензоколонки" (0+)
12.40 Алиса Фрейндлих, Андрей Мягков, Лия Ахеджакова, Олег
Басилашвили в комедии "Служебный роман" (0+) 15.40 Боль-
шая премьера. "Рюриковичи" (16+) 17.35 Премьера. Большое
гала-представление к 100-летию Советского цирка (12+) 20.00
"Время" 20.30 Премьера. Карина Андоленко, Антон Хабаров,
Александр Бухаров в многосерийном фильме "Отчим" (16+)
22.30 "Познер" (16+) 23.25 Данила Козловский, Елизавета Бо-
ярская, Артур Смольянинов, Светлана Ходченкова, Юлия Пе-
ресильд, Ирина Пегова в фильме "Пять невест" (12+) 01.20
Олег Табаков, Валентина Сперантова в фильме "Шумный день"
(6+) 02.55 "Отчим". Многосерийный фильм (16+)

05.00 Телеканал "Доброе утро" 08.00 Новости 08.30 Теле-
канал "Доброе утро" 09.00 "Модный приговор" (6+) 09.55
"Жить здорово!" (16+) 11.00 Новости (с субтитрами) 11.15
"Время покажет" (16+) 14.00 Новости (с субтитрами) 14.15
"Давай поженимся!" (16+) 15.00 "Мужское / Женское"
(16+) 16.00 "Время покажет" (16+) 17.00 Вечерние но-
вости (с субтитрами) 17.35 "На самом деле" (16+) 18.40
"Пусть говорят" (16+) 20.00 "Время" 20.30 Премьера. Ка-
рина Андоленко, Антон Хабаров, Александр Бухаров в
многосерийном фильме "Отчим" (16+) 22.30 "Вечерний
Ургант" (16+) 23.05 "Подлинная история русской рево-
люции" (12+) 23.55 "Время покажет" (16+) 03.05 "Отчим".
Многосерийный фильм (16+) 04.00 Новости 04.05 "Отчим".
Продолжение (16+)

05.00 Телеканал "Доброе утро" 08.00 Новости 08.30 Теле-
канал "Доброе утро" 09.00 "Модный приговор" (6+) 09.55
"Жить здорово!" (16+) 11.00 Новости (с субтитрами) 11.15
"Время покажет" (16+) 14.00 Новости (с субтитрами) 14.15
"Давай поженимся!" (16+) 15.00 "Мужское / Женское"
(16+) 16.00 "Время покажет" (16+) 17.00 Вечерние но-
вости (с субтитрами) 17.35 "На самом деле" (16+) 18.40
"Пусть говорят" (16+) 20.00 "Время" 20.30 Премьера. Ка-
рина Андоленко, Антон Хабаров, Александр Бухаров в
многосерийном фильме "Отчим" (16+) 22.30 "Вечерний
Ургант" (16+) 23.05 "Подлинная история русской рево-
люции" (12+) 00.00 "Время покажет" (16+) 03.05 "Отчим".
Многосерийный фильм (16+) 04.00 Новости 04.05 "Отчим".
Продолжение (16+)

05.00 Телеканал "Доброе утро" 08.00 Новости 08.25 Телеканал
"Доброе утро" 09.00 Москва. Красная площадь. Торжественный
марш, посвященный 78-й годовщине парада 7 ноября 1941
года 09.55 "Парад 1941 года на Красной площади" (12+) 11.00
Новости (с субтитрами) 11.15 "Время покажет" (16+) 14.00 Но-
вости (с субтитрами) 14.15 "Давай поженимся!" (16+) 15.00
"Мужское / Женское" (16+) 16.00 "Время покажет" (16+) 17.00
Вечерние новости (с субтитрами) 17.35 "На самом деле" (16+)
18.40 "Пусть говорят" (16+) 20.00 "Время" 20.30 Премьера. Ка-
рина Андоленко, Антон Хабаров, Александр Бухаров в мно-
госерийном фильме "Отчим" (16+) 22.30 "Вечерний Ургант"
(16+) 23.05 "Подлинная история русской революции" (12+)
00.55 "Время покажет" (16+) 03.05 "Отчим". Многосерийный
фильм (16+) 04.00 Новости 04.05 "Отчим". Продолжение (16+)

05.15 Т/с "Парфюмерша", 4 с 06.50 Т/с "Дом на
Озерной", 5 с 07.55 Т/с "Дом на Озерной", 6 с
09.05 Т/с "Громовы", 1 с 10.00 Новые итоги 11.05
"Тайм-код" с Владимиром Ленским 11.40 Изра-
иль за неделю 12.40 Сквозной эфир. Гость 16.20
Х/ф "Киндер-Вилейское привидение" 18.00 Но-
вости 18.15 Сквозной эфир. Live 19.00 Новости
19.15 Сквозной эфир. Live 20.00 Новости 20.15
Сквозной эфир. Live 21.00 Новости 21.15 Сквоз-
ной эфир. Live 22.00 Новости 23.00 Т/с "Котовс-
кий", 1 с 00.00 Т/с "Котовский", 2 с 01.00 "Осо-
бое мнение" 02.40 Сквозной эфир 03.00 Новости
03.30 Сквозной эфир

05.45 Сквозной эфир. Гость 06.05 Сквозной эфир
06.30 "Особое мнение" 09.05 Т/с "Громовы", 2 с
10.00 Новости 10.30 Сквозной эфир 12.35 Сквоз-
ной эфир. Гость 13.00 Сквозной эфир 15.10 Т/с
"Парфюмерша", 1 с 16.10 Т/с "Котовский", 1 с
17.05 Т/с "Котовский", 2 с 18.00 Новости 18.15
Сквозной эфир. Live 19.00 Новости 19.15 Сквоз-
ной эфир. Live 20.00 Новости 20.15 Сквозной
эфир. Live 21.00 Новости 21.15 Сквозной эфир.
Live 22.00 Новости 23.00 Т/с "Котовский", 3 с
00.00 Т/с "Котовский", 4 с 00.55 "Особое мне-
ние" 02.40 Сквозной эфир 03.00 Новости 03.30
Сквозной эфир

05.40 Сквозной эфир. Гость 09.05 Т/с "Громовы",
3 с 10.00 Новости 10.30 Сквозной эфир 12.35
Сквозной эфир. Гость 13.00 Сквозной эфир 15.15
Т/с "Парфюмерша", 2 с 16.15 Т/с "Котовский", 3
с 17.10 Т/с "Котовский", 4 с 18.00 Новости 18.15
Сквозной эфир. Live 19.00 Новости 19.15 Сквоз-
ной эфир. Live 20.00 Новости 20.15 Сквозной
эфир. Live 21.00 Новости 21.15 Сквозной эфир.
Live 22.00 Новости 23.00 Т/с "Котовский", 5 с
00.00 Т/с "Котовский", 6 с 01.00 "Особое мне-
ние" 02.40 Сквозной эфир 03.00 Новости 03.30
Сквозной эфир

05.40 Сквозной эфир. Гость 06.00 Сквозной эфир
06.25 "Особое мнение" 09.05 Т/с "Громовы", 4 с
10.00 Новости 10.30 Сквозной эфир 12.35 Сквоз-
ной эфир. Гость 13.00 Сквозной эфир 15.10 Т/с
"Парфюмерша", 3 с 16.10 Т/с "Котовский", 5 с 17.05
Т/с "Котовский", 6 с 18.00 Новости 18.15 Сквозной
эфир. Live 19.00 Новости 19.15 Сквозной эфир.
Live 20.00 Новости 20.15 Сквозной эфир. Live 21.00
Новости 21.15 Сквозной эфир. Live 22.00 Новости
23.00 Т/с "Котовский", 7 с 00.00 Т/с "Котовский", 8
с 01.00 "Особое мнение" 02.40 Сквозной эфир 03.00
Новости 03.30 Сквозной эфир

05.20 Любовь с испыта-
тельным сроком. Х/ф 08.40
Сто к одному 09.20 100ЯНОВ
10.20 Идеальная пара. Х/ф
12.00 Вести 12.20 Большая
семья. Х/ф 14.20 Ты только
будь со мною рядом. Х/ф
18.00 Вести в 20:00 19:30
Движение вверх. Х/ф 21.00
Легенда №17. Х/ф 23.20 Де-
мон революции 01.00 Русс-
кая смута. История болез-
ни 01.55 Большая семья. Х/
ф 04.00 Утро России

08.00 О самом главном 09.00 Вести 09.25 Вес-
ти. Местное время 09.45 Судьба человека с
Борисом Корчевниковым 10.50 60 минут 12.00
Вести 12.25 Вести. Местное время 12.45 Кто
против? 15.00 Вести. Местное время 15.25 Ан-
дрей Малахов. Прямой эфир 16.50 60 минут
18.00 Вести в 20:00 19:45 Вести. Местное вре-
мя 19.00 Расплата 21.25 Вечер с Владимиром
Соловьевым 23.20 Демон революции 01.00 Вес-
ти-Санкт-Петербург 01.15 Смерть по завеща-
нию. Х/ф 02.55 Судьба человека с Борисом
Корчевниковым 04.00 Утро России

08.00 О самом главном 09.00 Вести 09.25 Вес-
ти. Местное время 09.45 Судьба человека с
Борисом Корчевниковым 10.50 60 минут 12.00
Вести 12.25 Вести. Местное время 12.45 Кто
против? 15.00 Вести. Местное время 15.25
Андрей Малахов. Прямой эфир 16.50 60 ми-
нут 18.00 Вести в 20:00 19:45 Вести. Местное
время 19.00 Расплата 21.25 Вечер с Влади-
миром Соловьевым 23.20 Демон революции
01.00 Вести-Санкт-Петербург 01.15 Преступ-
ная страсть. Х/ф 02.55 Судьба человека с
Борисом Корчевниковым 04.00 Утро России

Вторник, 5 ноября

08.00 О самом главном 09.00 Вести 09.25 Вести.
Местное время 09.45 Судьба человека с Бори-
сом Корчевниковым 10.50 60 минут 12.00 Вести
12.25 Вести. Местное время 12.45 Кто против?
15.00 Вести. Местное время 15.25 Андрей Мала-
хов. Прямой эфир 16.50 60 минут 18.00 Вести в
20:00 19:45 Вести. Местное время 19.00 Распла-
та 21.25 Вечер с Владимиром Соловьевым 23.20
Великая русская революция 01.00 Вести-Санкт-
Петербург 01.15 Когда не хватает любви. Х/ф
02.55 Судьба человека с Борисом Корчевни-
ковым 04.00 Утро России

Пятница, 1 ноября (болгарское время)RTR
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Страницу подготовила Ольга Гурская

Стройный, загорелый, любящий муж, забот-
ливый отец, популярный актер. Такому резюме по-
завидуют многие, и Дмитрий Миллер, скорее все-
го, знает об этом. И старается получать удово-
льствие и от жизни, и от работы. WomanHit.ru
обсудил с актером медицинские навыки, итальян-
ский сыр и залог семейного счастья.

- Дмитрий, у вас прекрасный загар, неуже-
ли после лета так долго держится?

- Я ездил в сентябре на Сардинию, где отды-
хала моя семья. Я очень ждал встречи со свои-
ми любимыми. Там было жарко, к счастью. Во-
обще, в первый раз мы туда попали восемь лет
назад с легкой руки наших друзей. Тогда еще
особо не были искушены в каких-то путешест-
виях. Когда мы там побывали, нам дико понра-
вилось, мы ощутили себя в своей тарелке. Там
были приятные люди, мы даже познакомились
с местными, завязалась какая-то дружба. В об-
щем, мы решили там присмотреть небольшую
квартирку. Потихонечку купили ее, и теперь у
нас есть там свое жилье, куда мы периодичес-
ки ездим. С одной стороны, это, может быть,
далековато отчасти, с другой - мы уже привя-
заны к этому жилью. Но там очень хорошо, нам
нравится. Там небольшая деревенька - тысяча
человек населения, небольшой порт, одна цент-
ральная улица, вечерами она перекрывается,
становится пешеходной, там идут гулянья. Море
рядом, магазин тоже рядом. Просто вышел из
подъезда, перешел дорогу, дошел до магазина,
купил все эти вкусные итальянские продукты…

- Вы теперь знаток итальянской кухни?
- Можно сказать, что стал им. (Смеется.) Ра-

ньше в Москве итальянских продуктов было мно-
го, потом как-то не стало. Хотя сейчас уже, мне
кажется, у нас пармезан даже научились делать
и моцареллу. Но я могу отличить белорусскую
моцареллу от итальянской. Может, технология
приготовления и одна, но воздух и вода - совер-
шенно другие. Коровы же жуют местную травку
и пьют водичку. Я хороший пармезан, похожий
на итальянский, кстати, нашел в Прибалтике. Мы

Ïîõóäåâøóþ
Áîÿðñêóþ
ñðàâíèëè ñ
"ìàëü÷èøêîé"

Чуть меньше года назад
звезда российского кино
Елизавета Боярская стала
мамой во второй раз. У нее
и Максима Матвеева родил-
ся сын Григорий. Артистка не
стала долго засиживаться в
декрете. Сегодня она высту-
пает в Академическом Ма-
лом драматическом театре.

"Года полтора не играла
Ирину в Трех сестрах, се-
годня вот снова. Очень ин-
тересно возвращаться к
прежним ролям с новым
опытом, человеческим, жен-
ским, профессиональным.
Едем дальше" (орфография
и пунктуация автора сохра-
нены), - подписала она све-
жее селфи в образе Ирины
Прозоровой.

"Ты похудела. И помолоде-
ла. И на мальчишку стала по-
хожа", - отметила в коммен-
тариях ее коллега Карина
Разумовская, процитировав
слова другого персонажа из
того же чеховского произве-
дения. Многие пользователи
соцсети согласились с ней и
выразили свое восхищение
цветущим внешним видом
33-летней актрисы.

Недавно Сергей Лазарев
признался, что в одиночку
воспитывает двоих детей -
сына Никиту и дочь по име-
ни Анна. Несколько часов
назад на личной странице
"Инстаграма" артиста появи-
лось трогательное семейное
фото. В кадре счастливый
отец держит на руках своих
наследников.

"Папа приехал…", - подпи-
сал певец пост, отметив его
хэштегом "#счастьемое". В
комментариях подписчики
умилились его семейной
идиллии, среди них отмети-
лись и российские знаме-
нитости: Игорь Крутой, Ле-
ра Кудрявцева, Белла По-
темкина, Мария Кравченко,
Юля Костюшкина, Дарья
Мороз, Зара и Арман Дав-
летьяров.

На днях в Москве прошел
показ новой коллекции дет-
ской одежды, созданной до-
черью Валентина Юдашки-
на Галиной, сообщил портал
womanhit.ru. В дефиле при-
няли участие сын Баранов-
ской и Аршавина Арсений,
внучки Александра Буйнова
София и Дарья, дочь Дарьи

Этим летом в СМИ появи-
лась новость о разводе об-
ладательницы титула "Мисс
Москва" Оксаны Воеводиной
и бывшего короля Малайзии
Мухаммада V. На днях их от-
ношения впервые проком-
ментировала подруга мане-
кенщицы. По ее утверждению,
политик поддерживал контакт
со своей бывшей пассией, бу-
дучи женатым на Оксане. Уз-
нав об этом, девушка пред-
ложила избраннику развод.
Но мужчина хотел сохранить
брак и оставить рождение
сына в секрете.

На днях звезда отечественной эстрады
Надежда Бабкина продемонстрировала пок-
лонникам свой новый образ. На свежих
фото в "Инстаграме" она запечатлена в од-
ном из столичных салонов красоты. 69-лет-
няя артистка сделала новую прическу -
объемные локоны, и нарядилась в пестрый
жилет и кожаное платье. "Понедельник день
не тяжелый!", - подписала она пост.

В комментариях многие обратили вни-
мание на яркий макияж исполнительницы,
который, по мнению некоторых пользова-
телей, сделал ее похожей на Ольгу Бузову
- в период, когда та носила каре. А кто-то
и вовсе с трудом узнал Надежду Георги-
евну.

Äìèòðèé Ìèëëåð: "Ññîðèòüñÿ èíîãäà äàæå íóæíî"

были на гастролях, купил там такую сырную шай-
бу! Мы ее долго грызли, мололи.

- Кроме того что вы путешественник, вы еще
и трижды отец! Как сейчас поживают ваши
дети?

- Сын уже взрослый, а двум девчонкам по
пять лет. У них, конечно, жизнь бурлит, они сме-
ются, плачут, дерутся, мирятся. Познают мир
путем своих шишек, синяков и так далее. Мне
кажется, они счастливы.

- У вас есть какое-то занятие для души, не
связанное с актерской профессией?

- Не оставляю надежду собрать все-таки груп-
пу музыкальную. Сейчас все ближе и ближе
подходим к этому с ребятами, записываем инс-
трументы, скоро трек закончим, снимем клип,
соберем альбом. Ну очень греет меня эта меч-
та! И новые тексты пишутся, и музыку ребята

предлагают. Такой новый виток в музыкальном
направлении.

- Не все поклонники знают о вашем меди-
цинском прошлом. Что это был за период в
вашей биографии?

- Я собирался стать детским врачом, посту-
пил сначала в медицинское училище, потом во
второй медицинский институт. Но так получи-
лось, что, окончив четвертый курс, ушел в те-
атральный и нашел себя в этой профессии. Я
очень рад, что судьба как-то повернула меня в
этом направлении.

- Какие-то медицинские навыки еще оста-
лись?

- Ну конечно, знания какие-то остаются. Хотя
что-то я и забыл, и уже мамы малышей знают
больше меня. Но в экстренных ситуациях появ-
ляется какое-то подспудное ощущение того, что
это, например, не страшно и можно не волно-
ваться. Когда можно сказать: "Вот тебе таблет-
ка от головы, съешь - все пройдет". А есть по-
нимание, когда нужно вызвать врача, чтобы не
упустить момент. Это такие вещи, которые не-
льзя объяснить. Например, как мы все знаем
таблицу умножения и нам неудивительно, что
дважды два - четыре. Так же для меня понятно,
где, например, находится печень.

- В чем, на ваш взгляд, заключается секрет
вашего семейного благополучия? Вы совсем
не ссоритесь?

- Ссориться, наверное, иногда даже нужно. Не-
возможно не ссориться, мы же все живые люди.
Я знаю такие ситуации, когда люди поссорились
и разбежались. Но тогда зачем и переживать?
Если вы поссорились и разбежались, значит, и
не хотели быть вместе. А если вам тяжело после
ссоры, то встретьтесь, поговорите, хотя бы по-
пробуйте. Потом будет ясно. Если уж поймете,
что совсем непреодолимые разногласия, тогда
да - лучше расходиться. Просто многие рубят
сплеча. В принципе мы же, по сути, не пересту-
паем через себя, делаем то, что нравится. Кста-
ти, это тоже залог семейного счастья.

Ëàçàðåâ
âûëîæèë
òðîãàòåëüíîå
ôîòî ñ ñûíîì
è äî÷êîé

Äî÷ü Àëñó
ïðîáóåò ñåáÿ â
ðîëè ìîäåëè

Коноваловой, а также 11-
летняя наследница Алсу и
Яна Абрамова Микелла.

Девочка вышла на поди-

ум в пестром наряде, дер-
жа за руку еще более юную
модель. "Не совсем Джиджи
и Бэлла но главное, что не
споткнулись", - подписала
Алсу короткое видео с ме-
ропрития на личной страни-
це "Инстаграма". Напомним,
что в этом году Микелла
стала победителем шестого
сезона проекта "Голос. Де-
ти", но в результате скан-
дала и расследования через
несколько дней после объ-
явления победителей
"Первый канал" аннулировал
результаты голосования.

Íàçâàíà ïðè÷èíà ðàçâîäà "Ìèññ Ìîñêâû-2015"
Он даже предлагал супру-

ге деньги за молчание. Но
Воеводина ответила реши-
тельным отказом и улетела
в Москву из Швейцарии, бу-
дучи на четвертом месяце
беременности, передает
"Комсомольская правда".
Сейчас юристы пары обсуж-
дают новое соглашение.
Представители султана нас-
таивают на том, чтобы мо-
дель скрывала ребенка и
держала в тайне личность
его отца. Есть вероятность,
что ей и малышу запретят
контактировать с султаном.

Ïîìîëîäåâøóþ Áàáêèíó ñðàâíèëè ñ Áóçîâîé
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Доц.д.ф.н. Гено Матеев

В борбите на българския
народ за освобождаване от
турско робство историческа
помощ оказва Русия с прие-
ма на населението търсещо
спасение, с получаването на
образование и участие във
войната с Турция през 1877-
1878 г. за възстановяване на
българската държава. Румъ-
ния също създава условия за
наши хъшове, революционе-
ри, търговци, предоставя
своята територия за преми-
наване на руските войски
към българските земи и
участва с 35 000 армия в ос-
вобождаването на Плевен.

Големи са заслугите и на
Чехия (тогава автономия на
Австроунгарската империя),
за прием на емигрирали бъл-
гари, обучението на българ-
ски младежи. В чешките гра-
дове Прага, Пилзен, Писек,
Табор, Пардубице, Храдец,
Кралове и др. се обучават и
получават образование буди-
тели, революционери като
Ангел Кънчев, Иван Драсов,
Васил Д. Стоянов, Констан-
тин Стоилов, М. Георгиев и
др. Чешки и български инте-
лигенти основават революци-
онни комитети, като тайното
дружество "Побратим" и др.
за подпомагане на освобо-
дителното движение в Бъл-
гария. Това братско единст-
во е на основата на славян-
ската идея.

При започване на Освобо-
дителната руско-турска вой-
на през 1877- 1878 г. ведна-
га се включват като добро-
волци в армията на н. в.
Александър II чехите инж.
Иржи Прошек, инж. арх. Вац-
лав Шнитер.

Инж. Иржи (Георги) Прошек
(1847-1905) е между най-зас-
лужилите чуждестранни и
български дейци за Осво-
бождението на България от
турско робство и изгражда-
нето на нова България. Изу-
чаването на неговия живот и
дело буди възхищение и
признателност. Надарен със
способности като инженер с
богата култура, смел боец за
свобода и талантлив органи-
затор в съзидателната дей-
ност на нашата родина. Въз-
приел славянската идея и из-
брал България за своя вто-
ра родина. Избрал си е бъл-
гарското име Георги.

Инж. Георги (Иржи) Прошек
е роден на 25 декември 1847
г. в град Бероун, близо до
златна Прага. Баща му Фран-
тишек Прошек е известен
производител на обувки, а
майка му Мария Бартакова
е пианистка. В Прага Про-
шек завършва средно обра-
зование и специалността ин-
женер землемер и строител
в Кралевската чешка поли-
техника в Прага през 1869 г.
Успял е добре да овладее
немски, френски, английски,
руски и български езици.
Общува с Иван Драсов, Иван
Берковски, който му е учи-
тел по български език.

След дипломирането си
през 1869 г. инж. Георги (Ир-
жи) Прошек заминава за Ца-
риград като проектант на
строящата се ж. п. линия Од-
рин-Сарамбей от фирмата на
Морис фон Хирш.

През април 1870 г. инж.

Âîäåíè îò ñëàâÿíñêàòà èäåÿ, ÷åõè
ïîìàãàò çà îñâîáîæäåíèåòî íà Áúëãàðèÿ

Братя Иржи и Богдан Прошек

Паметникът на братята Прошек на площад "Прошек" в центъра на
София е любимо място за снимки

Йозеф Шнитер със семейството си

Прошек пристига в с. Алма-
ли (сега Ябълково). По това
време Петър Берковски е
главен учител в българското
училище в Хасково, където
Стоян Заимов е учител. За-
едно с инж. Иржи Прошек ра-
ботят инж. Антонин Пелц и
инж. Антонин Свобода (про-
фесор Острава).

Сподвижникът на Васил
Левски, учителят Димитър
Ризов- председател на мест-
ния революционен комитет,
приютява чешките инженери
в своя дом. За нуждите на
братята чехи свещеник Ка-
лин построява в селото под-
ходяща сграда кръстена "Сла-
вянски дом".

Инж. Прошек и инж. Пелц
се включили в революцион-
ния комитет и с трепет очак-
ват срещите с обаятелния Ва-
сил Левски и помощника му
Ангел Кънчев. Освен това те
работят в местното училище,
като преподаватели и го об-
завеждат, организират по ев-
ропейски образци - известно
в цяла Тракия. Учителската
дейност е прикритие в общес-

твото на създадения първи
интернационален таен рево-
люционен комитет.

Чешките инженери се
включват пълноценно в ре-
волюционния комитет, възхи-
щават се на апостола на сво-
бодата В. Левски. Снабдяват
комитета в с. Алмапи с оръ-
жие, представяйки, че е за
гарантиране на собствената
им сигурност. Стоян Заимов
е отразил в книгата си "Ми-
налото" дейността на чешки-
те инженери в тайния рево-
люционен комитет.

През 1876 г. инж. Прошек
напуска компанията на барон
Хирш и работи като корес-
пондент на европейски вест-
ници, в които запознава об-
ществеността с положението
на българите, особено със
зверствата по време на Ап-
рилското въстание 1876 г.

При започване на освобо-
дителната Руско-турска вой-
на през 1877 г. инж. Прошек
получава информация от своя
сънародник и приятел д-р
Надхерий - управител на
здравната служба на турска-

сандър II. Работи като разуз-
навач и преводач. С всеот-
дайност изпълнява рискова-
ни задачи.

За забележителни заслуги
и жертвоготовност при воен-
ните действия лично леген-
дарният (Белият) генерал Ми-
хаил Скобелев го награжда-
ва с орден "Св. Александър
Невски" I степен.

След Освобождението на
България от турско робство
инж. Георги Прошек е забе-
лежителен и всеотдаен стро-
ител на нова България, за-
едно с жена си, брат си инж.
Богдан (Теодор) Прошек и
братовчедите инж. Вацлав
Прошек и инж. Йозеф Про-
шек. Водени от славянската
идея и обич към българите
те, преобразяват София и
нашата родина със своята
съзидателна дейност. Инж.
Георги (Иржи) Прошек е по-
чинал на 29 септември 1905
г. Погребан е в Централните
гробища на София. Проше-
кови заслужават внушителен
голям паметник от призна-
телна България.

В освободителната мисия
на българския народ се
включва активно и чешкият
инженер, архитект Йозеф
Вацлав Шнитер (1852-1914).
Той е роден в град Нови Би-
джов, Чехия - тогава в Авст-
роунгарската империя. За-
вършил е висше образова-
ние в политехниката във Ви-
ена, столица на империята.
Възпитан в любов и съпри-
частност към славянството,
той посвещава голяма част
от своя живот за прогреса и
единството на славяните. В
общуването си с обучаващи
чешки училища и работещи
емигрирали българи той става
съпричастен и всеотдаен,
смел борец за свободата на
България. Убеден е, че два-
та братски славянски наро-
да - българи и чехи - трябва
да живеят в дружба и взаи-
мопомощ. За да стане всич-
ко това, жизнено необходи-
мо е освобождението на бъл-
гарите от турско робство.
Надеждата му за помощ е от
най-голямата славянска стра-
на - Русия.

За тази цел инж.арх. Йо-
зеф Шнитер отива в Русия да
получи необходимата подго-
товка и там приема христи-
янското православие.  При
започване на Руско-турската
освободителна война през
1877 г. инж. арх. Шнитер се
включва като доброволец,
войник в Руската армия. Учас-
тва като специалист в проек-
тиране на понтонни мостове
по р. Дунав и фортификаци-
онни съоръжения при атаки-
те на Плевен. В тези епични
сражения смелият чех е ра-
нен, но издържа до края на
щурма. За проявен героизъм
е награден със сабя от ген.
инж. Едуард Иванович Тотле-
бен, ръководил решаването
на проблема с блокадата на
Плевен. Носител е на ордени
и други отличия.

След освобождението на
България от турско робст-
во се установява в един от
най-старите градове на Ев-
ропа - Пловдив - столица на
Източна Румелия. Приносът
му за изграждането на Плов-
див като модерен град е не-
оценим. Инж. арх. Шнитер
е взел активно участие в съ-
единението на Княжество
България и Източна Руме-
лия през 1885 г. и участва в
Сръбско-българската война
същата година.

Инж. арх. Йозеф Шнитер
е работил като градски ин-
женер и началник на техни-
ческа служба в Пловдивска-
та община. Автор е на пър-
вия съвременен план на
Пловдив, утвърден през 1896
г. Проектира и строи кам-
банарията на църквата "Св.
Георги", църквата "Св.св. Ки-
рил и Методий", сградата на
девическата гимназия (1882
г.) - сега галерия, жилищни
и обществени сгради в Плов-
див, църквата "Св. Успение
Богородично" в Батак, про-
ектира архитектурно-градо-
устройственото оформление
на пловдивското изложение
1892 г. и много други.

Инж. арх. Йозеф Вацлав
Шнитер е починал на 7 май
1914 г. в любимия Пловдив.
Има наследници в този град.

Такива ярки личности не би-
ва да се забравят!

Паметникът на Йозеф Шнитер в центъра на Пловдив

та армия в Цариград. Науча-
ва за плановете на турското
командване по направление
Стара Загора-Шипка и ги пре-
дава към русите. Същевре-
менно инж. Антонин Пелц, с
униформа на поручик от Авс-
троунгарската армия, е пре-
давал секретна информация
на руското командване за
разположението на войските
на Сюлейман паша. Двамата
инженери - Прошек и Пелц,
предприемат рисковани дей-
ствия. С участието на селяни
демонтират железопътната
линия на няколко места - об-
що около 200 метра и така
забавят с 30 часа настъпле-
нието на Одрин на турските
войски. Така чешките сърат-
ници на Васил Левски изпъл-
няват неговата повеля. Инж.
Антонин Пелц е заловен, осъ-
ден и екзекутиран. Така този
приятел на българите загива
за свободата на България.

Акцията на двамата чехи е
разкрита. Инж. Георги (Ир-
жи) Прошек също е осъден
на смърт, но той успява да
избяга. С рискови и смели
действия, преобличал се как-
то Левски с облекло на се-
лянин, на поп, и успял да
пристигне в щаба на Руската
армия. Включва се като доб-
роволец, войник в армията
на Негово Величество Алек-
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В понеделник в Брюксел
се състояха поредните пре-
говори между Русия, Евро-
съюза и Украйна за нами-
ране на решение за тран-
зита на руски газ по газоп-
роводите през украинска
територия. "Всички сме нас-
троени да проявим воля за
постигане на необходимите
решения и да осигурим на-
деждни доставки на газ след
1 януари 2020 г. Активната
работа продължава както
на равнище министри, така
и на компаниите", заяви
руският министър на енер-
гетиката Александър Новак
след приключване на раз-
говорите.

Изследователският цен-
тър в Оксфордския инсти-
тут за енергийни изследва-
ния публикува прогнозите си
за бъдещето на транзита на
руския газ за Европа. Те се
появиха в доклад в момент,
когато продължават прего-
ворите между Русия, Евро-
съюза и Украйна.

Противоречията между
Москва и Киев се коренят
в стремежа на "Газпром"
чрез газопроводи да доста-
вя газ директно без посред-
ници и по този начин да га-
рантира сигурността както
на потребителите, така и на
себе си като доставчик. По
този начин транзитът през
украинската газотранспор-
тна система (ГТС) ще бъде
сведен до минимум, а с пос-
трояването на "Северен по-
ток-2" и на "Турски поток" с
неговото разклонение през
България може напълно да
бъде прекратен. Същевре-
менно украинската "Нафто-
газ" иска да запази тран-
зитния бизнес като важен
източник на приходи.

Поради спънките, поста-
вяни непрекъснато от Дания
и заплахите на САЩ със сан-
кции срещу участниците в
строителството на "Турски"
и "Северен поток-2", то бе
забавено и газопроводите
няма да бъдат пуснати в ек-
сплоатация до края на го-
дината, както бе планирано
поначало и когато изтича до-
говорът между Москва и Ки-
ев за транзита. Затова тряб-
ва да бъдат подписани нови
споразумения за доставка.
Именно това е целта на во-
дещите се в момента трист-
ранни преговори между Ру-
сия, Евросъюза и Украйна.
Ако не бъде постигнат ком-
промис, това може да до-
веде до тежки последствия
в снабдяването на потреби-
телите - главно в Източна и
Южна Европа, и то през
зимния период.

Авторите на доклада пред-
ставят различни тенденции
и фактори, които ще окажат
влияние върху развитието
на европейската газова ди-
версификация през следва-
щите пет години. Те виждат
два сценария, които отра-
зяват възможния капацитет
на газопроводите към Евро-
па, с изключение на марш-
рутите през Украйна, но
включват действащите тръ-
бопроводи до Финландия и
през Беларус, както и "Син
поток" до Турция.

Според единия от тях пра-

Ùå ñåêíå ëè ãàçîâèÿò ïîòîê ïðåç Óêðàéíà?
Експерти прогнозират варианти
за доставките на синьо гориво
към Югоизточна Европа

На последния кръг
от тристранните

преговори

вилата на ЕС по отношение
на газопровода ОПАЛ, кой-
то черпи гориво от "Севе-
рен поток", догодина ще бъ-
дат коригирани и това ще
позволи на "Газпром" отно-
во да използва пълния ка-
пацитет на газопровода - 55
млрд. куб. От друга страна,
се очаква част от "Турски
поток" по-бързо да бъде въ-
ведена в експлоатация.

Вторият сценарий прогно-
зира други събития за пе-
риода 2021-2025 г., когато
"Северен поток-2" вече ще
е напълно готов, както и
двете тръби на "Турски по-
ток". Транзитът по тях - за-
обикаляйки Украйна, ще над-
хвърля 200 млрд. куб. м.
Според сценаристите обаче
и в този случай спирането
на доставките по украинс-
ките тръби може да създа-
де трудности, защото за
част от доставките няма
друг маршрут.

Оксфордският институт
изследва три различни рав-
нища на необходимост от
внос на руски природен газ.

Първото равнище се опре-
деля като минимално и се
равнява на 70% от достав-
ките по дългосрочните до-
говори с "Газпром". Другите
две равнища съответстват
на общото европейско,
включително на турското
търсене на руски газ. Ед-
ното от тях прогнозира ви-
соко търсене на втечнен
природен газ (ВПГ) в азиат-
ските страни, което ще от-
неме от доставките на ВПГ
за Европа и ще увеличи ев-
ропейското търсене на рус-
ки тръбен газ. Второто рав-
нище предполага слабо тър-
сене на този ресурс в Азия.

За да се изчислят обеми-
те на руския износ, необхо-
дими за задоволяване на ев-
ропейското търсене, авто-
рите на доклада предприе-
мат две стъпки. Първо, към
нетното търсене на руски
газ в Европа се добавят
обемите, доставяни на Ук-
райна по реверсен път - от
Германия и други европейс-
ки страни, както и към дру-
ги дестинации извън ЕС - об-
що над 10 млрд. куб.м го-
дишно. Второ, обемите са
коригирани допълнително,
за да се получат прогноз-
ните брутни количества, ко-
ито Русия ще експортира.

Брутният износ на газ от Ру-
сия догодина може да дос-
тигне 185-187 млрд. куб. м,
а през 2022 г. - 192-225
млрд. куб. м.

Преговорите между "Газ-
пром" и "Нафтогаз" за
транзита след 2020 г. започ-
наха още през април 2018
г. Предизвикателствата на
договорните условия от две-
те страни доведоха до един
от най-големите търговски
арбитражни спорове. Киев
продължава да проявява
инат, недопускащ намиране-

то на компромис, и не бър-
за с вземането на вътреш-
ни структурни решения, не-
обходими за съгласуване с
европейските правила и
стандарти в енергетиката.
"Моето послание днес и в
бъдещите срещи остава съ-
щото - времето лети. И ка-
то се има предвид крайният
срок, страните трябва да
имат ясното съзнание за не-
отложност на проблема", по-
сочи шефът на Енергийния
съюз в Еврокомисията Ма-
рош Шефчович. Той добави,
че е убеден във възможност-
та преди края на декември
да бъде сключен нов дого-
вор.

По думите му участници-
те в преговорите са едино-
душни, че за прекъсване на
доставките поради липсата
на съгласие не може да ста-
ва и дума. Шефчович пояс-
ни, че се обсъждат възмож-
ности за взимането на вре-
менни решения след изти-
чането на действащия до-
говор на 1 януари 2020 г.,
ако дотогава няма ново спо-
разумение. Неотдавна укра-
инският президент Влади-
мир Зеленски заяви, че
строителството на "Северен
поток-2" сериозно ще под-
копае енергийната сигур-

ност на Украйна. По този
начин той засили напреже-
нието и недоверието в ат-
мосферата на преговорите
в и без това обтегнатите от-
ношения с Русия.

В сряда Дания най-после
даде зелена светлина за
строежа на останалата част
на "Северен поток-2" по ней-
ни териториални води. "Си-
гурен съм, че Копенхаген,
ако следва европейските
правила, ще даде разреше-
ние за строителство на га-
зопровода. Не бих искал да

мисля за друго развитие на
събитията. Компаниите,
участващи в проекта, се на-
дяват да получат разреше-
ние до края на годината", за-
яви ръководителят на гер-
манската група Wintershall
Марио Мерен. И той се
оказа прав. В интервю за
тв "Русия 24" той каза, че
делът на втечнения приро-
ден газ на пазара се увели-
чава, но нестабилността на
тези доставки не позволява
на Европа да разчита на тях
така, както това предлага
надеждният път по газопро-
водите.

Всяко споразумение меж-
ду "Газпром" и "Нафтогаз" за
транзит на газ след 2020 г.
ще бъде сравнително крат-
косрочно, като се има пред-
вид стратегията на Москва
за транзитна диверсифика-
ция. Според доклада въз-
можно е постигането на
сделка за една година с въз-
можност за удължаването й
за още 4-5 години. Има обаче
вероятност да не бъде пос-
тигнат компромис до края
на годината. Главните при-
чини за това нямат нищо об-
що с прагматизма и логика-
та на икономиката, а са
свързани с влошаването на
руско-украинските отноше-

ния и отношенията между
Русия и Запада. Тогава вече
ще пострада Югоизтокът на
Европа, както това се слу-
чи през зимата на 2009 г.

Алтернативен вариант е
през януари 2020 г. газът
от азербайджанския проект
"Шах Дениз-2", който ще се
доставя до турско-гръцката
граница по Трансанадолския
газопровод (ТАНАП). Прогно-
зите показват, че този ко-
ридор ще доставя около 11-
13 млрд. куб. м годишно, а
неговото продължение -
Трансадриатическият газоп-
ровод (ТАП) към Италия ще
бъде завършено най-рано
през март 2020 г.

В Югоизточна Европа има
няколко други инфраструк-
турни проекта, които могат,
ако бъдат завършени, да по-
добрят взаимната свърза-
ност и да позволят природ-
ният газ, доставян в Турция,
да бъде транспортиран до
други страни в региона. Те-
зи проекти включват "Бал-
кански поток", който ще ми-
нава през България и Сър-
бия към Унгария, газопро-
водът БРУА (България, Румъ-
ния, Унгария, Австрия) и про-
ектът Eastring (Източен пръс-
тен) - за изграждане на
транспортен коридор през
териториите на Словакия,
Унгария, Румъния, България,
осигуряващ възможност за
двупосочни доставки на при-
роден газ от алтернативни
източници. Проблемът оба-
че е, че нито един от тези
проекти няма да бъде завър-
шен преди края на 2019 г.
Части от "Балкански поток"
и БРУА вероятно ще са гото-
ви до 2021-2022 г., докато
Eastring няма да бъде за-
вършен преди 2025 г.

Възможността за достав-
ки на азербайджански газ
през ТАНАП към България
и на руски газ през "Турски
поток" към Гърция и подоб-
рените вътрешни връзки
между мрежите в региона
могат да смекчат евентуал-
ната криза на доставките.
Въпреки това интересите и
енергийната сигурност на
страните, които все още по-
лучават 100%, или почти
100% от вноса на газ от Ру-
сия през Украйна, ще бъ-
дат сериозно засегнати.
Проблемите в централноев-
ропейските страни, които
получават внос на руски газ
през Украйна (Словакия, Ун-
гария, Австрия и Чехия), ще
бъдат смекчени от наличи-
ето на връзки с Германия,
Австрия и други пазари.

Александър Новак
пред журналисти

в Брюксел
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Лауреатите на XVI между-
народен конкурс "Чайковски"
изнесоха концерт в посолс-
твото на Руската федерация
във Вашингтон. В концерта
участваха американският ви-
олончелист Златомир Фанг,
пианистът Кенет Броубърг и
тромпетистът Ансел Оуен Но-
рис, които изпълниха произ-
ведения на Йоханес Брамс
и Фредерик Шопен.

По думите на руския пос-
ланик в САЩ Анатолий Ан-
тонов, подобен род мероп-
риятия са много важни, тъй
като универсалнят език на
музиката обединява хората.

"Днес представихме три-

Известният руски компо-
зитор Игор Крутой съобщи,
че в пространството на ОНД
ще се появи музикален фес-
тивал, подобен на "Еврови-
зия". Той уточни, че новият
музикален конкурс може да
се проведе още през 2020
година в бившата столица на
Казахстан - Алмати. По ду-
мите на Крутой във фести-
вала ще участват страните
членки на Общността на не-
зависимите държави. В съ-
бота Игор Крутой предста-
ви в Ню Йорк концертна
програма, посветена на не-
говия 65-годишен юбилей.

"Рано е да се говори за
проекта, но има такива идеи
и може би ще се осъщест-

На 27 октомври се със-
тоя представяне на дигита-
лизираното издание на сбор-
ника на Българския култу-
рен институт в Москва (БКИ)
"Йордан Радичков. "Опит за
летене" и други пиеси". По-
вод за премиерата стана 90-
годишнината от рождението
на именития български пи-
сател Йордан Радичков.

Над 4 хиляди души вече
са посетили изложбата "Ма-
тис. Пикасо. Шагал. Изкус-
твото на Западна Европа
1910-1940 години" в рамки-
те на Дните на Ермитажа в
Казан. Експозицията ще про-
дължи до 24 май 2020 годи-
на.

"На 24 октомври се със-
тоя тържественото открива-
не на експозицията в цен-
търа "Ермитаж-Казан" към
музея-резерват "Казански
Кремъл", съобщиха от прес-
службата на центъра. Дни
на Ермитажа започнаха в
същия ден в столицата на
Татарстан, като програмата
също така включва лекции
на специалисти от Държав-
ния Ермитаж, екскурзии, из-
ложбени програми и филмо-
ви прожекции. Там бе пред-
ставен филмът "Ермитаж.
Виртуално потапяне във вре-
мето и пространството" с из-
вестния актьор Константин
Хабенски в главната роля.

Ëàóðåàòèòå íà êîíêóðñà "Ï. ×àéêîâñêè" ñ
êîíöåðò âúâ Âàøèíãòîí

ма млади, но вече опитни
музиканти. Сигурен съм, че
тяхното успешно участие в
този престижен конкурс ще
бъде трамплин за професи-
оналната им кариера и меж-
дународно признание", под-
черта Антонов.

Посланикът припомни пър-
вия носител на Гран При на
конкурса, американския пи-
анист Ван Клиберн (1934-
2013). Изявата му на първия
международен конкурс "Чай-
ковски" през 1958 година в
Москва в разгара на студе-
ната война спомогна за пре-
махването на културните ба-
риери и даде надежда за вза-

имно разбиране между стра-
ните, основано на любов към
класическата музика.

Художественият ръководи-
тел на Мариинския театър,
диригентът Валерий Герги-
ев изпрати видеопоздрав
към гостите на приема, тъй
като не могъл да присъства
лично на събитието заради
концерт в Санкт Петербург.
"Много се радвам, че ще се
запознаете с изкуството на
нашите млади, ярки и перс-
пективни музиканти, които
бяха удостоени с честта и
титлата на победители в
конкурса "Чайковски". Опит-
ваме се да превърнем кон-

курса в огромна платформа
за всички млади музиканти
от света, затова тази годи-
на разширихме програмата
му. Правим всичко така, че

взаимното разбирателство
между нашите държави да
се засилва постоянно", от-
беляза маестро Гергиев пред
агенция ТАСС.

Â ÎÍÄ ùå ñå ïîÿâè íîâ
ìóçèêàëåí ôåñòèâàë

вят. Това ще бъде в Алмати.
Екипът ми сега се занима-
ва с това. Обмисляме про-
екта с режисьори, продуцен-
тска група, как да напра-
вим всичко по оригинален
начин, така че да не изглеж-
да като другите фестивали
и конкурси, които в момен-
та съществуват в ОНД. Цел-
та е той да има свой път",
разказа още Игор Крутой.
Той каза, че неведнъж е по-
лучавал идеи за създаване
на такъв фестивал.

"Прекалено политизирано
стана гласуването в "Еврови-
зия". Бяха огласени предло-
жения за провеждане на по-
добен конкурс от различни
страни. Разбира се, ние ис-

каме фестивалът да се раз-
простре малко по-широко от
рамките на ОНД", поясни рус-
кият композитор и продуцент.

По-рано редица медии ци-
тираха специалния предста-
вител на президента на Рус-
ката федерация Михаил
Швидкой, който каза, че Ка-
захстан и Русия са заинте-
ресовани да създадат съв-
местен музикален проект в

областта на популярното из-
куство. Според Швидко, имен-
но Игор Крутой се съгласил
да подкрепи тази идея.

Крутой припомни, че през
юбилейната година той
представя три различни
концертни програми. В Ню
Йорк композиторът предс-
тави същия концерт, с кой-
то бе в Сочи като част от
международния конкурс за

песни "Нова вълна".
"Звезди изпълняват мои

нови и стари хитове. Но ще
има и нови програми. На 3
ноември в Москва ще се
състои премиера на сцена-
та на спортния комплекс
"Динамо", на която ще пеят
песните ми Андреа Бочели,
Аида Гарифулина, Димаш,
Лара Фабиан, ще свири
Юрий Башмет. Този концерт
ще представлява съчетание
между музикален спектакъл
и лед. Иля Авербух работи
с фигуристи", сподели на-
родния артист на Русия Игор
Крутой.

Музикантът ще представи
още една концертна програ-
ма на 15-16 ноември в Дър-
жавния Кремълски дворец.
"Става дума за два ориги-
нални концерта с участието
на оперната дива Анна Нет-
ребко и тенора Юзиф Ей-
вазов", разкри Крутой.

Àëåê Ïîïîâ ïðåäñòàâè "Ìèñèÿ Ëîíäîí"
С голям интерес премина гос-

туването на Алек Попов в Моск-
ва. Той пристигна във връзка с
прожекцията на филма "Мисия
Лондон", събрал най-голям зри-
телски интерес в новата исто-
рия на българското кино. С фил-
ма се откри кинопрограмата в
Културния център ЗИЛ под нас-
лов "Големите стълкновения", съ-
общи Българският културен ин-
ститут в Москва.

Извънредният и пълномощен
посланик на Република Бълга-
рия в Руската федерация Ата-
нас Кръстин приветства гости-
те на събитието. След прожек-
цията на филма бяха зададени
много въпроси на писателя, кой-
то отговаряше със свойствено-
то му чувство за хумор.

Алек Попов също така изнесе
лекция пред студентите в Московския държавен лингвис-
тичен университет. В основата на разговора бе както
собственият му опит на автор, преведен на 16 езика,
така и неговият възглед за бъдещето на превода. "Ще
бъде ли изместен преводачът от машината?" - така бе
формулирана темата.

Според Алек Попов това ще се случва в различни сфе-
ри на превода, но не и в художествения превод, който
предполага познаване не само на езика, а преди всичко
познаване на контекста на произведението.

Â Ìîñêâà ñå ñúñòîÿ ïðåìèåðà íà äèãèòàëèçèðàíè òâîðáè íà Ðàäè÷êîâ
Водещ на събитието бе

доктор Майя Праматарова,
съставител на сборника съв-
местно с Мира Михелевич
с участието на Ксения Яс-
нова, участник в групата,
подготвила научния семинар
в Института по изкуствоз-
нание и изложба "Опит за
летене" в Руската държав-
на библиотека за изкуства.

Този сборник е създаден
по инициатива на Българс-
кия културен институт в
Москва и е продължение на
серията на БКИ "Съвремен-
на българска драматургия".
В него са публикувани че-
тири от най-репертоарните
пиеси на класика на бъл-
гарската литература Йордан
Радичков: "Суматоха", "Яну-

ари", "Лазарица", "Опит за
летене" в превод на Ника
Глен и Мира Михелевич.

Сборникът е изчерпан -
той е библиографична ряд-
кост. Благодарение на Биб-
лиотеката за чуждестранна
литература в Москва изда-
нието е дигитализирано и ще
бъде достъпно на широката
аудитория.

Â Êàçàí çàïî÷íàõà Äíè íà Åðìèòàæà

Казанският Кремъл се на-
мира в центъра на града Ка-
зан, на високия бряг на ре-
ка Казанка. Територията на
музей-резерват е от 13,45

хектара. Общата площ на
Казанския Кремъл е 150
хил.кв.м., като външният пе-
риметър на стените е око-
ло 1,8 хил.м.

Игор Крутой
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Руската държавна корпорация "Роскосмос"
продължава да обнародва разсекретени мате-
риали за усвояването на Космоса.

Сайтът на ведомството публикува исторически
документи, които описват разработката и полета
на първия в историята на човечеството много-
местен космически кораб "Восход". Публикувани
са снимки, албум с чертежи, писма на конструк-
тора Сергей Корольов до ръководители на пред-
приятия, поръчки, протоколи, аудио записи и др.

След като чертежният проект на кораба е
одобрен на 12 февруари 1964 година, на 12 ок-
томври същата година "Восход-1" е изстрелян
от космодрума "Байконур". За първи път в ис-
торията на борда се намират трима души: ко-
мандирът Владимир Комаров, Константин Фе-
октистов и Борис Егоров. Тримата остават в Кос-
моса 24 часа и обикалят Земята 16 пъти.

Трябва да се отбележи, че в историята на
"Восход" много неща са за първи път. За първи
път космонавти излитат в орбита без скафанд-
ри. И отново за първи път екипажът се завръ-
ща в спускаем апарат, докато преди това каца-

Диетологът от Московския
департамент по здравеопаз-
ване Антонина Стародубова
сообщи, че избягването на
чипсове, кексове и марга-
рин намалява риска от ко-
ронарна болест на сърцето
и инсулт.

"Доказано е, че повише-
ният риск от коронарна бо-
лест на сърцето и инсулт са
свързани с високия прием
на наситени мазнини и тран-
смазнини. Трансмазнините
се намират главно в продук-
ти, съдържащи промишле-
но обработени, хидрогени-
рани масла: твърди марга-

Îòêðèõà ðàçëîìè â Óðàë
Ако са тектонични, страхувам се, че ни очакват още

изпитания, каза Аркадий Овчаренко, старши изследова-
тел в Института по геофизика на Уралския филиал на
РАН. Геофизици от Уралския клон на Руската академия на
науките откриха подземни разломи на мястото на най-
голямото земетресение в региона.

На 5 септември 2018 година в Катав-Ивановск беше
регистрирано най-тежкото земетресение в Урал за пос-
ледните 100 години. Имаше два силни труса - от 5,6 и 4,7
степен. На 19 септември е регистрирано ново земетресе-
ние, а седмица по-късно, на 26 септември, в гориста мес-
тност край града, на мястото на епицентъра на земетре-
сението се образува свлачище с дължина 800 метра.

По думите на геофизиците в продължение на следващи-
те няколко месеца нови трусове не са регистрирани, но
наблюденията продължават, както и някои процеси в зе-
мята.

"Открих необичайни аномалии - разломи на дълбочина
около 150 метра", разказа Аркадий Овчаренко, старши
изследовател в Института по геофизика на Уралския фи-
лиал на Руската академия на науките. "Разломите са отк-
рити през зимата, но сега успяхме да ги потвърдим окон-
чателно", допълни той.

"Все още няма точно обяснение за тях. Ако са тектонич-
ни, страхувам се, че ни очакват още изпитания", поясни
Овчаренко. Проучванията продължават.  Местните влас-
ти решават дали да започнат сондажни операции в зона-
та на разломите, за да определят доколко опасни са те.

Според местен невролог след земетресението все още
има много психози в Катав-Ивановск, особено сред деца-
та. Хората са сковани от страх. Някои жители оставят
документи и вещи до леглата си в случай, че се наложи
спешно да бъдат евакуирани.

"Ðîñòåõ" ðàçðàáîòâà
îðúæèå çà øàìïèîíè

Â Íîâîñèáèðñê
ñúçäàäîõà
íàíîêàïñóëè

Новосибирски учени са
разработили нов метод за
доставяне на трудно разт-
ворими лекарства в тялото
на пациента. Това ще бъде
възможно с помощта на спе-
циални нанокапсули.

"В своеобразни нанокапсу-
ли от водоразтворими поли-
мери поставяме отделни мо-
лекули на лекарствени пре-
парати", поясни ръководите-
лят на лабораторията за маг-
нитни явления в Института
по химическа кинетика и го-
рене "Воеводски Николай По-
ляков". С този метод на при-
емане на лекарството пре-
паратът бързо се абсорби-
ра в кръвта, докато тера-
певтичната му доза може да
бъде значително намалена.
Учените вече проведоха ла-
бораторни експерименти с
20 лекарствени препарата от
различни класове. Изслед-
вани са препарати срещу
аритмии, антихипертензивни
лекарства, статини и други.
По думите на учените този
метод е подходящ за почти
всички средства.

"Ðîñêîñìîñ" îáíàðîäâà ðàçñåêðåòåíè ìàòåðèàëè

нето се извършва чрез катапултиране на се-
далката от кораба и отваряне на парашут.

Безспорно голям интерес предизвиква бор-
довият дневник на космическия кораб "Восход"
от 1964 година. Командирът Владимир Комаров
управлява кораба, провежда радиокомуникации

със Земята, следи етапите на полета и работа-
та на бордовите системи, но и ръководи дейст-
вията на членовете на екипажа. Промяната на
почерка в бордовия дневник ясно показва кои
записи са правени преди и кои по време на
полета. За разработчиците бележките относно
лекотата на използване на кабинните системи
са особено ценни, се отбелязва в коментарите
към този най-важен документ.

Корпорация "Роскосмос" също така публику-
ва изображение на по-рано класифицирано за-
дание на Министерския съвет на СССР от юни
1946 г. до Конструкторско бюро № 11 (КБ-11)
за създаване на реактивен двигател "С" (РДС) в
две версии с използване на тежко гориво (С-1)
и с използване на леко гориво (С-2). Под поста-
новлението за реактивен двигател "C" се нами-
ра кодираното указание за атомната бомба.

На портала има и снимки на писма и бележ-
ки, свързани със създаването на първата съ-
ветска атомна бомба, които преди това са били
класифицирани, както и графични скици на кор-
пуса на атомната бомба.

Êàê äà ñå íàìàëè ðèñêúò îò èíñóëò
рини, чипс, кифли, бискви-
ти и други", поясни Старо-
дубова, цитирана от нови-
нарската агенция "Москва".

Стародубова препоръча
максимално ограничаване на
употребата на тези продук-
ти. Освен това, тлъсти ме-
са и домашни птици, колба-
си и пушени меса също уве-
личават риска от сърдечни
проблеми.

По-рано диетологът канди-
датът на медицинските нау-
ки Маргарита Корольова в
интервю за НСН разказа за
вредата от кафето на закус-
ка.

По думите й, на първо
място човек трябва да има
пълноценна закуска. Кафе-
то, особено на гладно, не е
закуска, а е напитка, която
нарушава усвояването на
редица минерали, особено
важни за женския органи-
зъм, като желязо, цинк,
калций и магнезий.

Корольова отбеляза също,
че кафето поддържа рабо-
тоспособността у човека са-
мо за кратък период от вре-
ме, след което обаче тялото
започва да изисква енергия,
която може да получи само
от пълноценна закуска.

Корольова добави, че ако
човек не може да се отка-
же от кафето, може да си
позволи максимум една или
две малки чаши строго меж-
ду храненията, тоест не на

празен стомах.
"Необходимо е също така

кафето да бъде натурално,
защото пазарът предлага
много сурогатни продукти",
каза в заключение тя.

В Централния научно-из-
следователски институт по
машиностроене се разра-
ботва 9-мм спортен писто-
лет "Аспид". Той се конст-
руира на базата на най-но-
вия пистолетен комплекс
"Удав", предаде "Российская
газета".

Пистолетът е предназна-
чен за практическа стрел-
ба и ще е с повишен гаран-
тиран ресурс и подобрена
ергономия, съобщиха от рус-
ката държавна корпорация
"Ростех", част от която е ин-
ститутът.

Гарантираният ресурс на
пистолета ще е не по-мал-
ко от 25 000 изстрела. Той
ще може да работи при
температури от -30 до +50
градуса по Целзий, благо-
дарение на материалите, от
които се изработва.

Особената конструкция
на ръкохватката на новия
пистолет позволява на стре-

леца-спортист да адаптира
дължината и ширината й в
зависимост от своите дан-
ни и предпочитания. Не е
тайна, че ако пистолетът ле-
жи добре в ръката на стре-
леца, резултатите от стрел-
бата са по-високи. Вмести-
мостта на пълнителя за
спортния пистолет от клас
"сериен" и "сериен облекчен"
е 18 патрона, а от клас
"стандартен" - 22 патрона.

Новият спортен пистолет
"Аспид" ще се предлага в три
варианта за трите дисцип-
лини практическа стрелба:
сериен, сериен с оптичен
мерник облекчен и стандар-
тен. Финалната конструкция
на всеки от трите варианта
ще бъде уточнена след ре-
зултатите от изпълнението
на техническия проект, пред-
варителните тестове на но-
вото оръжие и съгласуване-
то с Федерацията по прак-
тическа стрелба на Русия.
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Около 100 военни дип-
ломати от 55 държави,
които във вторник прис-
тигнаха на двудневно по-
сещение във Владивос-
ток, разгледаха бойни ко-
раби и подводница в Ти-
хоокенаския флот, се каз-
ва в съобщение, разпрос-
транено от пресслужба-
та на флота. В частност
военните дипломати бяха
на големия противолодъ-
чен кораб "Адмирал Три-
буц", корветата "Совер-
шенный" и голямата ди-
зелна подводница "Комсо-
мольск на Амуре", къде-
то на гостите беше пока-
зано корабното въоръже-
ние и бяха запознати с
условията за служба на
руските моряци.

Началникът на щаба на

Евентуалното излизане
на САЩ от договора "От-
крито небе" ще бъде
печално развитие на съ-
битията, заяви в поне-
делник пред журналис-
ти министърът на външ-
ните работи на Руската
федерация Сергей Лав-
ров.

"Чел съм само това,
което и вие сте чели.
Излизането от договора
ще бъде печално", каза
той.

Миналата неделя вес-
тник "Вашингтон пост"

Министърът на отбра-
ната на Беларус Андрей
Равков заяви, че репуб-
ликата ще усили числе-
ността на сухопътния во-
ински контингент  на
границата с Литва, съ-
общи информационната
агенция БЕЛТА.

"Бяха приети редица
решения, които ще поз-
волят да реагираме адек-
ватно на действията на
групировката на съседна-
та територия. Това ще
бъдат мерки за контрол
на въоръженията, изпра-
щане на инспекционни
групи на съпределната
територия, засилване на
задачите на разузнаване-

Беларус и Русия имат
намерение да проведат
съвместно разузнаване
във връзка с планира-
ните за пролетта на
2020 г. учения на НАТО
Defender Europe ("Защит-
ник на Европа"), заяви
беларуският министър
на отбраната Андрей
Равков. Президентът на
Беларус Александър Лу-
кашенко също обеща да
вземе мерки заради
разполагането на аме-
рикански танкове в Лит-
ва.

В понеделник Лука-
шенко изслуша доклада
за военнополитическата
обстановка в страната.
В съвещанието, освен
министъра на отбрана-
та, участваха държавни-
ят секретар на Съвета
за сигурност Станислав

Âîåííè àòàøåòà îò 55 ñòðàíè ðàçãëåäàõà
áîéíè êîðàáè íà Òèõîîêåàíñêèÿ ôëîò

Военни аташета от 55 държави посетиха Тихоокеанския флот

тиха полигон на морска-
та пехота "Горностай".

За гостите беше под-
готвена и богата култур-
на програма.

Тихоеканският флот е
средство за гарантира-
не на военната сигурност
на Русия в Азиатско-Ти-
хоокеанския регион. За
изпълнение на поставе-
ните задачи флотът раз-
полага с ракетни подвод-
ни крайцери със страте-
гическо предназначение,
многоцелеви атомни и ди-
зелни подводници, над-
водни кораби за дейст-
вие в океанската и близ-
ката морска зона, мор-
ска ракетоносна, проти-
володъчна и изтребител-
на авиация, сухопътни и
бретови войски.

флота вицеадмирал
Сергей Рекиш проведе
за гостите брифинг, по

време на който разказа
за сегашното състояние
и перспективите за раз-

витие на руския флот на
Тихия океан. В сряда во-
енните дипломати посе-

Ñåðãåé Ëàâðîâ: Èçëèçàíåòî íà ÑÀÙ îò Äîãîâîðà "Îòêðèòî íåáå"
ùå å ïå÷àëíî ðàçâèòèå íà ñúáèòèÿòà

съобщи, че президентът
на САЩ Доналд Тръмп е
подписал документ, в
който се излага намере-
нието на американската
администрация да изле-
зе от договора "Открито
небе". Източници на вес-
тника установили, че то-
ва решение не е окон-
чателно и консултации-
те продължават.

Многостранният дого-
вор "Открито небе", под-
писан на 24 март 1992 г.
в Хелзинки от предста-
вителите на 23 държави

- членки на Организаци-
ята за сигурност и сът-
рудничество в Европа,
беше разработен с ак-
тивното участие на Мос-
ква. Според оценка на
руското външнополити-
ческо ведомство догово-
рът е важна мярка за
укрепване на доверието
и сигурността. Неговото
влизане в сила (наред с
Договора за обикновени-
те въоръжени сили в Ев-
ропа и Виенския доку-
мент от 1999 г.) на прак-
тика завърши оформяне-

то на режима на дове-
рие и прозрачност в об-
ластта на обикновените

въоръжения на евроат-
лантическото простран-
ство.

Áåëàðóñ óñèëâà âîéñêèòå ñè íà ãðàíèöàòà
ñ Ëèòâà çàðàäè àìåðèêàíñêèòå òàíêîâå
то", поясни беларуският
военен министър.

Равков разказа още,
че ще бъдат взети до-
пълнителни мерки за ох-
раната на държавната
граница, а числеността
на воинския контингент
в литовското направле-
ние ще бъде увеличена.
Според ръководителя на
беларуското отбранител-
но ведомство това ще
позволи да бъде поста-
вен остро въпросът за

присъствието на войски
на НАТО близо до бела-
руската граница.

"Тези мерки са абсо-
лютно адекватни на оне-
зи мероприятия, които
се провеждат на съсед-
ната територия. Те ще ни
позволят да реагираме и
да имаме постоянен кон-
трол в тази обстановка",
подчерта Равков.

По-рано президентът
на Беларус Александър
Лукашенко заяви, че

Минск ще бъде принуден
да отговори на разпола-
гането на американски
танкове в Литва. При то-
ва той подчерта, че въп-
реки необходимостта да
се гарантира сигурност-
та на републиката, бе-
ларусите няма "да дрън-
кат оръжие".

В средата на октомв-
ри в Литва пристигнаха
първите военни от аме-
риканския батальон,
който се разположи на

територията на страна-
та за половин година.
1-и батальон от 9-и полк
на 1-а дивизия на Въо-
ръжените сили на САЩ
ще бъде в Литва до про-
летта на следващата го-
дина. Общо Литва ще
приеме 500 американс-
ки военнослужещи, как-
то и 100 единици военна
техника, в това число 30
танка М1 "Абрамс"и 25
бойни машини на пехо-
тата "Брадли".

САЩ подговят рекордно прехвърляне на войски към граници-
те на Беларус и Русия

Зас и началникът на
Главното разузнавателно
управление заместник-
началника на Генералния
щаб Павел Тихонов.

Освен това през 2020
г. Минск и Москва имат
намерение да променят

плана за използване на
регионалната групировка
войски на фона на съз-
даващата се обстановка.

Александър Лукашенко
и по-рано е изразявал
обезпокоеност във връз-
ка с провеждането на

учения на НАТО. Той на-
рече "неразбираеми"
планираните за пролет-
та учения на алианса и
заяви, че планира да об-
съди с руския президент
Владимир Путин как две-
те страни "да се обезо-
пасят".

В ученията "Защитник
на Европа-2020" е пла-
нирано да бъдат задей-
ствани около 20 хиляди
американски военнос-
лужещи и 8 хиляди во-
енни от европейски
страни.
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Öâåòàí Ñîêîëîâ: Â Çåíèò (Êàçàí)
ñå ÷óâñòâàì ñòðàõîòíî
Всички най-добри волейболисти
в света искат да играят в
руската Суперлига, тъй като
това е най-силното първенство,
заяви българският национал

След общо 8 години в Италия и 2 в Турция
най-добрият български волейболист Цве-
тан Соколов премина в руския гранд Зенит
(Казан). Пред руското издание БИЗНЕС
Online 29-годишният диагонал даде обшир-
но интервю. Предлагаме ви част от него.

- Не много легионери се
съгласяват да пристигнат
в Русия с децата си, а вие
имате 5-годишни близна-
ци - Никола и Виктор. Дъл-
го ли обмисляхте транс-
фера?

- Този фактор не беше
проблем. Съпругата ми Де-
ляна винаги ме подкрепа по
тези въпроси. Когато тряб-
ва да се вземе решение къ-
де ще играя, обсъждаме
всичко заедно. След пред-
ложението на Зенит бяхме
наясно, че не трябва да го
отказваме. Всички най-доб-
ри волейболисти в света ис-
кат да играят в руската Су-
перлига, тъй като това е
най-силното първенство.

- Близнаците ще ходят
ли на детска градина в
Казан?

- Да, такива са ни плано-
вете. Проблемът е, че ще
трябва да учат още един
чужд език. В Италия ходеха
на градина, в която говоре-
ха на италиански и английс-
ки. Вкъщи общуваме на
български, а тук ще трябва
да започнат и с руския.

- Още ли не са ви каза-
ли: "Татко, защо ни дове-
де в този студ?"

- Да, тук има по-малко
слънце от Чивитанова (в
последните 3 г. Соколов иг-
ра за местния Кучине Лубе
- б.р.). В Казан обаче ни е
уютно, много е интересно,
има красиви паркове. А сту-
дът не е проблем. Освен то-
ва на децата ми много им
се иска да си поиграят в
снега. Миналата година те
за първи път видяха сняг в
Италия, но той беше малко
и след 3 дни се разтопи. Ве-
че ме питат кога ще дойде
зимата в Казан.

- Какво ви разказа за
Зенит Теодор Салпаров,
който игра в Казан три се-
зона?

- Тео ми каза, че Зенит е
най-добрият клуб в света и
ако имаш възможност да иг-
раеш в Казан, трябва вед-
нага да се съгласиш. Обяс-
ни ми как стоят нещата. И
отбеляза, че ако в Италия
е било добре, в Зенит всич-
ко ще бъде по-добре. И на-
истина на мен ми харесва
всичко тук.

- Кой е най-хубавият ви
спомен от осемте години в
Италия?

- Започнах в Тренто, кога-
то бях само на 19 г. Това бе

Руският волейболен град Зенит направи звездна селекция, в която бе включен и българският национал
Цветан Соколов

Семейство Соколови
се чувстват отлично
в Казан

първият ми сезон зад гра-
ница. Не играех много, но се
оказах на място, където мо-
жех да се уча. Това бе шам-
пионски отбор с много звез-
ди в него. За четири години
спечелихме всичко - титла-
та в серия "А", световното
клубно първенство, Шампи-
онската лига и т. н. И въп-
реки трофеите играчите ос-
таваха гладни за победи, ис-
каше им се още и още.

 - В някои мачове заби-
вате при 80 процента от

атаките и просто сте неу-
държим. В други 5 пъти
поред ви хващат на блок
и не можете да бъдете
ефективен. Защо се случ-
ва така?

- Ден с ден не си прили-
ча. Понякога не се чувстваш
100 процента физически на
ниво, скокът ти не се полу-
чава в пълната си сила. Чес-
то играеш на полета, които
не са подходящи за теб. Но
даже когато не всичко ти е
наред, трябва да разбереш
как да помогнеш на отбора.
Невинаги може да завър-
шиш 70 процента от атаки-
те си, но тогава е нужно да
помогнеш на блок, да пода-
ваш добре, да подсигуряваш
в защита, да се стараеш да
грешиш по-малко.

- Кои са тримата блоки-
ращи, срещу които ви е
най-трудно?

- Ще отговоря обобщено -
това са не особено високи-
те блокиращи. Ненавиждам
ги. Просто не ги виждам. Ко-
гато срещу мен е висок бло-

кировач, знам какво да пра-
вя. Когато противникът не
скача високо, може да не
го забележа. Това е най-ло-
шата ситуация за мен.

- Националният отбор на
България стана първата
жертва на словенците в
плейофната фаза на евро-
пейското първенство. Учу-
ден ли сте от тяхната игра?

- Много, но те играха пре-
възходно. Видяхте какво
направиха след България -
победиха Русия и Полша,
сбориха се със сърбите във
финала. Браво на тях.

- През януари ще играе-
те олимпийска квалифика-
ция?

- Много искам да отида на
Олимпиада. Това е мечтата
на всеки спортист.

- Вие и съотборниците ви
не планирате ли да пого-
ворите с Матей Казийски
преди квалификацията, за
да помогне в нея?

- Всички знаят кой е Ка-
зийски и що за волейболист
е, но той сега не играе с

нас. България трябва да
разчита на тези, които са в
отбора.

- Какво става с профе-
сионалния спорт в Бълга-
рия? Клубният волейбол
умира.

- Това е добър въпрос, но
не аз съм човекът, който
може да ви даде отговор на
него.

- Какво мислят в Бълга-
рия за Русия?

- Много хора у нас смя-
тат, че руснаците са затво-
рени, студени и необщител-
ни. Аз обаче познавам мно-
го волейболисти от вашата
страна и те са страхотни
момчета, които винаги ще ти
помогнат, ако имаш нужда.
В Казан ни посрещнаха
много топло. На улицата хо-
рата ни се усмихваха, здра-
висваха се с нас, когато ни
познаят. Това ми харесва.
Ако ми кажат, че у вас хо-
рата са зли, ще отговоря,
че това не е истина.

- Играли сте футбол и
слуховете гласят, че сте

спрели заради високо тег-
ло.

- Бях голямо момче. На 13
г. тежах 120 кг при ръст 190
см. Много голямо. (Смее се.)

- Какво толкова ядяхте?
- Обожавах месните яс-

тия.
- Как отслабнахте?
- Започнах да тренирам

повече, да тичам, хранех се
по диета. Сега нямам проб-
леми с теглото.

- На каква позиция игра-
ехте във футбола?

- Първо за кратко на вра-
тата, а после бях защитник.

- С такова тегло как се
справяхте с нападатели-
те?

- Имах правило - може да
пусна топката, но не и на-
падателя. (Смее се.)

- Известно е, че обичате
риболова. Кой е най-голе-
мият ви улов?

- Рекордът ми не е впе-
чатляващ - само 3 кг. Как-
во да се направи? Но рибо-
ловът не е за рекорди, а за
прочистване на главата. Се-
диш си спокойно с въдица-
та, мислиш си за твои не-
ща, релаксираш. Ако не хва-
на нищо, не се разстройвам.

- Съпругата ви занима-
вала ли се е със спорт до
запознанството си с вас?

- Занимавала се е с кла-
сически танци. След това е
била политически журна-
лист. Завърши второ висше
образование - право, а се-
га е майка на 2 деца.

- Имате ли увлечение, за
което не знаем?

- Обичам автомобилите
Имам няколко коли. Старая
се да карам една, но ако
поискам да похарча пари, ще
си купя автомобил.

- Коя е любимата ви
марка?

- "Порше". Това е най-доб-
рата кола. А цветът - черен.
Ако е кола, трябва да е чер-
на.


